
CHAPTER VI 

Investigation of Possible Conspiracy 

T HIS chapter sets forth the findings of the Commission as to 
whether Lee Harvey Oswald had any accomplices in the 
planning or execution of the assassination. Particularly 

after the slaying of Oswald by Jack Ruby under the circumstances 
described in the preceding c.hapter, rumors and suspicions developed 
regarding the existence of a conspiracy to assassinate President, 
Kennedy. As discussed in appendix XII, many of these rumors 
were based on a lack of information as to the nature and extent 
of evidence that. Oswald alone fired the shots which killed President 
Kennedy and wounded Governor Connally. Others of the more 
widely publicized rumors maintained that Oswald must have received 
aid from one or more persons or political groups, ranging 
from the far left to the far right of the political spectrum, or from 
a foreign government, usually either the Castro regime in Cuba 
or the Soviet Union. 

The Commission faced substantial difficulties in determining 
whether anyone conspired with or assisted the person who committed 
the assassination. Prior to his own death Oswald had neither admitted 
his own involvement nor implicated any other persons in the assassina- 
t.ion of the President. The problem of determining the existence or 
nonexistence of a conspiracy was compounded because of the possibil- 
ity of subversive activity by a foreign power. Witnesses and evidence 
located in other comltries were not subject to subpena, as they would 
have been if they had been located in the United States. When evi- 
dence was obtained from a foreign nation, it could not be appraised as 
effectively as if it had been derived from a domestic source. The 
Commission has given the closest, scrutiny to all available evidence 
which related or might have related to a foreign country. All such 
evidence was tested, whenever possible, against the contingency that 
it had been fabricated or slanted to mislead or confuse. 

In order to meet its obligations fully, the Commission has investi- 
gated each rumor and allegation linking Oswald to a conspiracy which 
has come to its attention, regardless of source. In addition, the Com- 
mission has explored the details of Lee Harvey Oswald’s activities and 
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life, especially in the months immediately preceding the assassination, 
in order to develop any investigative lead relevant to the issue of 
conspiracy. All of Oswald’s known writings or other possessions 
which might have been used for code or other espionage purposes have 
been examined by either the Federal Rureau of Investigat,ion or the 
National Security Agency, or both agencies, to determine whether 
they were so used.’ 

In setting fort.11 the results of this investigation, the first section of 
this chapter reviews the facts related to the assassination itself, pre- 
viously considered in more detail in chapter IV. If any conspiracy 
did exist, it might have manifested itself at some point during 
Oswald’s preparation for the shooting, his execution of the plan, or his 
escape from the scene of the assassination. The Commission has 
therefore studied the precise means by which the assassination occurred 
for traces of evidence that Oswald received any form of assistance in 
effecting the killing. 

The second section of the chapter deals more broadly with Oswald’s 
life since 1959. During the period following his discharge from the 
Marines in 1959, Oswald engaged in several activities which demand 
close scrutiny to determine whether, through these pursuits, he de- 
veloped any associations which were connected with the planning or 
execution of the assassination. Oswald professed commitment to 
Marxist ideology; he defected to the Soviet Union in 1959; he at- 
tempted to expatriate himself and acquire Soviet citizenship; and he 
residedin the Soviet Union until June of 1962. After his return to the 
United States he sought to niaintain contacts with the Communist 
Party, Socialist Workers Party, and the Fair Play for Cuba Commit- 
tee; he associated with various Russian-speaking citizens in the Dallas- 
Fort Worth area-some of whom had resided in Russia ; he traveled 
to Mexico City where he visited both the Cuban and Soviet Embassies 
‘7 weeks before the assassination ; and he corresponded with the Soviet 
Embassy in Washington, D.C. In view of these activities, the Com- 
mission has instituted a thorough investigation to determine whether 
the assassination was in some manner directed or encouraged through 
cont‘acts made abroad or through Oswald3 politically oriented act.ivi- 
ties in this country. The Commission has a.lso considered whether 
any connections existed between Oswald and certain right-wing ac- 
tivity in Dallas which, shortly before the assassination, led to the pub- 
lication of hostile criticism of President Kennedy. 

The fina. section of this chapter considers the possibility that Jack 
Ruby was part of a conspiracy to assassinate President Kennedy. 
The Commission explored Ruby% background and his activities in the 
months prior to the assassinn.tion, and especially his activities in the 
2 days after the assassination, in an effort to determine whether there 
was any indication that Ruby was implicated in that event. The Com- 
mission also sought to ascertain the truth or falsity of assertions that 
Oswald and Ruby were known to one another prior to the assassination. 

In considering the question of foreign involvement, the Commis- 
sion has received valuable assistance from the Department of State, 
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the Central Intelligence Agency, the Federal Bureau of Investigation, 
and other Federal agencies with special compe&ce in the field of for- 
eign investigation. Some of the information furnished by these agen- 
cies is of a highly confidential nature. Nevertheless, because the 
disclosure of all facts relating to the assassination of President Ken- 
nedy is of great public importance, the Commission has included in 
t,his report all information furnished by these agencies which the 
Commission relied upon in coming to its conclusions, or which tended 
to contradict those conclusions. Confidential sources of information, 
as contrasted with the information itself, have, in a relatively few 
instances, been withheld. 

CIRCUMSTANCES SURROUNDING THE ASSASSINATION 

Earlier chapters have set forth the evidence upon which the Com- 
mission concluded ,that President Kennedy was fired upon from a 
single window in the southeast corner of the sixth floor of the Texas 
School Book Depository, and that Lee Harvey Oswald was the person 
who fired the shots from this point. As reflected in those chapters, 
a certain sequence of events necessarily took place in order for the 
assassination to have occurred as it did. The motorcade traveled past 
the Texas School Book Depository ; Oswald had access to the sixth 
floor of the building ; Oswald brought the rifle into the building ; 
the cartons were arranged at the sixth-floor window; and Oswald es- 
caped from the building before the police had sealed off the exits. Ac- 
cordingly, the Commission has investigated these circumstances to 
determine whether Oswald received help from any other person in 
planning or performing the shooting. 

Selection of Motorcade Route 

The factors involved in the choice of the motorcade route by the 
Secret Service have been discussed in chapter II of this report.* It 
was there indicated that after passing through a portion of suburban 
Dallas, the motorcade was to travel west on Main Street, and then to 
the Trade Mart by way of the Stemmons Freeway, the most direct 
route from that point. This route would take the motorcade along the 
traditional parade route through downtown Dallas; it allowed the 
maximum number of persons to observe the President ; and it enabled 
the motorcade to cover the distance from Love Field to the Trade 
Mart in the 45 minutes allocated by members of the White House staff 
planning the President’s schedule in Dallas. No member of the Secret 
Service, the Dallas Police Department, or the local host committee 
who was consulted felt that any other route would be preferable. 

To reach Stemmons Freeway from Main Street, it was determined 
that the motorcade would turn right from Main Street onto Houston 
Street for one block and then left onto Elm Street, proceeding through 
the Triple Underpass to the Stemmons Freeway access road. This 
route took the motorcade past the Texas School Book Depository 
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Building on the nortkwest corner of Elm and Houston Streets. Be- 
cause of the sharp turn at this corner, the motorcade also reduced its 
speed. The motorcade would have passed approximately 90 yards 
further from the Depository Building and made no turn near the build- 
ing if it had attempted to reach the Stemmons Freeway directly from 
Main Street. The road plan in Dealey Plaza, however, is designed 
to prevent such a turn. In order to keep motorists from reaching 
the freeway from Main Street, a concrete barrier has been erected 
between Main and Elm Streets extending beyond t.he freeway entrance. 
(See Commission Exhibits Nos. 2114-2116, pp. 35-37.) Hence, it 
would have been necessary for the motorcade either to have driven 
over this barrier or to have made R sharp S-turn in order to have en- 
tered the freeway from Main Street. Selection of the motorcade route 
was thus entirely appropriate and based on such legitimate considera- 
tions as the origin and destination of the motorcade, the desired oppor- 
tunity for the President to greet large numbers of people, and normal 
patterns of traffic. 

Oswald’s Presence in the Depository Building 

Oswald’s presence as an employee in the Texas School Book Depos- 
it,ory Building was the result of a series of happenings unrelated to 
the President’s trip to Dallas. He obtained the Depository job after 
almost 2 weeks of job hunting which began immediately upon his 
arrival in Dallas from Mexico on October 3, 1963.3 At that t.ime he 
was in poor financial circumstances, having arrived from Mexico City 
with approximately $133 or less,’ and with his unemployment com- 
pensation benefits due to expire on October 8.5 Oswald and his wife 
were expecting the birth of their second child, who was in fact born on 
October 20.6 In attempting to procure work, Oswald utilized normal 
channels, including the Texas Employment Commission.’ 

On October 4, 1963, Oswald applied for a position with Padgett 
Printing Corp., which was located at 1313 Industrial Boulevard, sev- 
eral blocks from President Kennedy’s parade route.3 Oswald favor- 
ably impressed the plant superintendent who checked his prior job 
references, one of which was Jaggars-Chiles-Stovall, the firm where 
Oswald had done photography work from October 1962 to April 1963.” 
The following report was written by Padgett’s plant superintendent 
on the reverse side of Oswald’s job application : “Bob Stovall does not 
recommend this man. He was released because of his record as a 
troublemaker.-Has Communistic tendencies.” lo Oswald received 
word t.hat Padgett Printing had hired someone else.” 

Oswald’s employment with the Texas School Book Depository came 
about through a chance conversation on Monday, October 14, between 
Ruth Paine, with whom his family was staying while Oswald was 
living in a roominghouse in Dallas, and two of Mrs. Paine’s neigh- 
bors.12 During a morning conversation over coffee, at which Marina 
Oswald was present, Oswald’s search for employment was men- 
tioned. The neighbors suggested several places where Oswald might 
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apply for work. One of the neighbors present, Linnie Mae Randle, 
said that her brother had recently been hired as a schoolbook order 
filler at the Texas School Book Depository and she thought, the De- 
pository might need additional help. She testified, “and of course 
YOU know just being neighborly and everything, we felt. sorry for 
Marina because her baby was due right away as we understood it, and 
he didn’t have any work * * *.” l3 

When Marina Oswald and Mrs. Paine returned home, Mrs. Paine 
promptly telephoned the Texas School Book Depository and spoke 
to Superintendent Roy Truly, whom she did not know.14 Truly agreed 
to interview Oswald, who at the. time was in Dallas seeking employ- 
ment. When Oswald called that evening, Mrs. Paine told him of her 
conversation with Truly.16 The next morning Oswald went to the 
Texas School Book Depository where he was interviewed and hired 
for the position of order filler.16 

On the same date, the Texas Employment Commission attempted 
to refer Oswald to an airline company which was looking for baggage 
and cargo handlers at a salary which was $100 per month higher than 
that offered by the Depository Co.17 The Employment Commission 
tried to advise Oswald of this job at lo:30 a.m. on October 16, 1963. 
Since the records of the Commission indicate that Oswald was then 
working,ls it seems clear that Oswald was hired by the Depository CO. 
before the higher paying job was available. It is unlikely that he ever 
learned of this second opportunity. 

Although publicity concerning the President’s trip to Dallas ap- 
peared in Dallas newspapers as early as September 13,1963, the plan- 
ning of the motorcade route was not started until after November 4, 
when the Secret Service was first notified of the trip.ls A final decision 
as to the route could not have been reached until November 14, when the 
Trade Mart was selected as the luncheon site.*O Although news reports 
on November 15 and November 16 might hare led a person to believe 
that the motorcade would pass the Depository Building, the route was 
not finally selected until November 18 ; it was announced in the press 
on November 19, only 3 clays before the President’s arrival.Z1 Based 
on the circumstances of Oswald’s employment and the planning of the 
motorcade route, the Commission has concluded that Oswald’s 
employment in the Depository was wholly unrelated to the President% 
trip to Dallas. 

Bringing Rifle Into Building 

On the basis of the evidence developecl in chapter IV the Commis- 
sion concluded that Lee Harvey Oswalcl carried the rifle used in the 
assassination into the Depository Building on Friday, November 22, 
1963, in the handmade brown paper bn, v found near the window from 
which the shots were fired.22 The arrangement by which Buell Wesley 
Frazier drove Oswald between Irving and Dallas was an inno- 
cent one, having commenced when Oswald first startecl working at 
the Depository.23 As noted above, it was Frazier’s sister, Linnie May 
Randle, who had suggested to Ruth Paine that Oswald might be able 
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to find employment at the Depository. When Oswald started work- 
ing there, Frazier, who lived only a half block away from the Paines, 
offered to drive Oswald to and from Irving whenever he was going 
to stay at the Paines’ home. 24 Although Oswald’s request for a ride to 
Irving on Thursday, November 21, was a departure from the normal 
weekend pattern, Oswald gave the explanation that he needed to 
obtain curtain rods for an “apartment” in Dallas.z5 This served also 
to explain the long package which he took with him from Irving to 
the Depository Building the next morning.26 Further, there is no 
evidence that Ruth Paine or Marina Oswald had reason to believe that 
Oswald’s return was in any way related to an attempt to shoot the 
President the next day. Although his visit was a surprise, since he 
arrived on Thursday instead of Friday for his usual weekend visit, 
both women testified that, they thought he had come to patch up a 
quarrel which he had with his wife a few days earlier when she learned 
that he was living in Dallas under an assumed name.2T 

It has also been shown that Oswald had the opportunity to work in 
t.he Paines’ garage on Thursday evening and prepare the rifle by dis- 
assembling it, if it were not already disassembled, and packing it in 
the brown bag.28 It has been demonstrated that the paper and tape 
from which the bag was made came from the shipping room of the 
Texas School Book Depository and that Oswald had access to this ma- 
teriaLz9 Neither Ruth Paine nor Marina Oswald saw the paper bag or 
the paper and tape out of which t.he bag was constructed.30 If 
Oswald actually prepared the bag in the Depository out of materials 
available to him there, he could have concealed it in the jacket or shirt 
which he was wearing. 31 The Commission has found no evidence which 
suggests that Oswald required or in fact received any assistance in 
bringing the rifle into the building other than the innocent assistance 
provided by Frazier in the form of the ride to work. 

Accomplices at the Scene of the Assassination 

The arrangement of boxes at the window from which the shots 
were fired was studied to determine whether Oswald required any 
assistance in moving the cartons to the window. Cartons had been 
stacked on the floor, a few feet behind the window, thus shielding 
Oswald from the view of anyone on the sixth floor who did not at- 
tempt to go behind them.32 (See Commission Exhibit No. 723, 
p. 80.) Most of those cartons had been moved there by other em- 
ployees to clear an area for laying a new flooring on the west end 
of the sixth floor.33 Superintendent Roy Truly testified that the floor- 
laying crew moved a long row of books parallel to the windows on 
the south side and had “quite a lot of cartons” in the southeast corner 
of the building.” He said that there was not any particular pattern 
that the men used in putting them there. “They were just piled up there 
more or less at that time.” 35 According to Truly, “several cartons” 
which had been in the extreme southeast corner had been placed on top 
of t.he ones that had been piled in front of the southeast corner window.36 
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The arrangement of the three boxes in the window and the one 
on which the ass?ssin may have sat has been described previously.3’ 
Two of these four boxes, weighing approximately 55 pounds each, had 
been moved by the floor-laying crew from the west side of the floor to 
the area near the southwest corner. 38 The carton on which the assassin 
may have sat might not even have been moved by the assassin at all. 
A photograph of the scene depicts this carton on the floor alongside 
other similar cartons. (See C ommission Exhibit No. 1301, p. 138.) 
Oswald’s right palmprint. on this carton may have been placed there 
as he was sitting on the carton rather than while carrying it. In any 
event both of these 55-pound cartons could have been carried by on& 
man. The remaining two cartons contained light block-like reading 
aids called “Rolling Readers” weighing only about 8 pounds each.3g 
Although they had been moved approximately 40 feet *O from their 
normal locations at the southeast corner window, it would appear that 
one man could have done this in a matter of seconds. 

In considering the possibility of accomplices at the window, the 
Commission evaluated the significance of the presence of fingerprints 
other than Oswald’s on the four cartons found in and near the win- 
dow. Three of Oswald’s prints were developed on two of the car- 
tons.4l In addition a total of 25 identifiable prints were found on 
the 4 cartons.42 Moreover, prints were developed which were con- 
sidered as not identifiable, i.e., the quality of the print was too frag- 
mentary to be of value for identification purposes.43 

As has been explained in chapter IV, the Commission determined 
t,hat none of the warehouse employees who might have customarily 
handled these cartons left prints which could be identified.& This 
was considered of some probative value in determining whether Os- 
wald moved the c.artons to the window. All but 1 of the 25 defini,tsly 
ident,ifiable prints tiere the prints of 2 persons-an FBI employee and 
a member of the Dallas Police Department who had handled the 
cartons during the course of the investigation.45 One identifiable 
palmprint, was not identified.46 

The presence on these cartons of unidentified prints, whether or not 
identifiable, does not appear to be unusual since these cartons con- 
tained commercial products which had been handled by many people 
throughout the normal course of manufacturing, warehousing, and 
shipping. Unlike other items of evidence such as, for exampIe, a ran- 
som note in a kidnaping, these cartons could contain the prints of 
many people having nothing to do with the assassination. Moreover, 
the FBI does not, maintain a filing system for palmprints because, 
according to the supervisor of the Bureau’s latent fingerprint section, 
Sebastian F. Latonn, the problems of classification make such a system 
impracticable.47 Finally, in considering the significance of the uniden- 
tified prints, the Commission gave weiiht to the opinion of Latona to 
the effect that people could handle these cnrtons without leaving prints 
which were capable of being developed.48 

Though the fingerprints other than Oswald’s on the boxes thus 
provide no indication of the presence of an accomplice at the win- 
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dow, two Depository employees are known to have been present 
briefly on the sixth floor during the period between 11:45 a.m., when 
the floor-laying crew stopped for lunch, and the moment of the assas- 
sination. One of these was Charles Givens, a member of the floor- 
laying crew, who went down on the elevator with the others and then, 
returned to the sixth floor to get his jacket and cigarettes.40 He saw 
Oswald walking away from the southeast corner, but saw no one else 
on the sixth flobr at that time. He then took one of the elevators back 
to the first floor at approximately 11~55 a.m.5o 

Bonnie Ray Williams, who was also working with the floor-laying 
crew, returned to the sixth floor at about noon to eat his lunch and 
watch the motorcade.51 He looked out on Elm Street from a position 
in the area of the third or fourth set of windows from the east wa1l.52 
At this point he was approximately 20-30 feet away from the south- 
east corner window. He remained for about “&lo, maybe 12 minutes” 
eating his lunch which consisted of chicken and a bottle of soda pop.65 
Williams saw no one on the sixth floor during this period, although 
the stacks of books prevented his seeing the east side of the building.54 
After finishing his lunch Williams took the elevator down because 
no one had joined him on the sixth floor to watch the motorcade.w He 
stopped at the fifth floor where he joined Harold Norman and James 
Jarman, Jr., who watched the motorcade with him from a position 
on the fifth floor directly below the point from which the shots were 
fired. Williams left the remains of his lunch, including chicken bones 
and a bottle of soda, near the window where he was eating.56 

Several witnesses outside the building claim to have seen a person 
in the southeast corner window of the sixth floor. As has already been 
indicated, some were able to offer better descriptions than others and 
one, Howard L. Brennan, made a positive identification of Oswald as 
being the person at the window.57 Although there are differences 
among these witnesses with regard to their ability to describe the per- 
son they saw, none of these witnesses testified to seeing more than one 
person in the window.58 

One witness, however, offered testimony which, if accurate, would 
create the possibility of an accomplice at the window at the time of 
the assassination. The witness was M-year-old Arnold Rowland, who 
testified in great detail concerning his activities and observations on 
November 22, 1963. He and his wife were awaiting the motorcade, 
standing on the east side of Houston Street between Maine and ElmpO 
when he looked toward the Depository Building and noticed a man 
holding a rifle standing back from the southwest corner window on 
the sixth floor. The man was rather slender in proportion to his 
size and of light complexion with dark hair.s0 Rowland said that his 
wife was looking elsewhere at the time and when they looked back 
to the window the man “was gone from our vision.” 61 They thought 
the man was most likely someone protecting the. President. After 
the assassination Rowland signed an affidavit in which he told of sea- 
ing this man, although Rowland was unable to identify him.62 
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When Rowland testified before the Commission on March 10, 1964, 
he claimed for the first, time to have seen another person on the sixth 
floor. Rowland said that, before he had noticed the man with the 
rifle on the southwest corne,r of the sixth floor he had seen an elderly 
Negro man “hanging out. tha.t window” on the southeast corner of the 
sixth floor.63 Rowland described the Negro man as “very thin, an 
elderly gentleman, bald or practic,ally bald, very thin hair if he wasn’t 
bald,” between 50 and 60 years of age, 5 feet 8 inches to 5 feet 10 inches 
tall, with fairly dark complexion.6* Rowland claimed that he looked 
back two or three times and noticed that the man remained until 5 or 6 
minutes prior to the time the motorcade came. Rowland did not see 
him thereafter. He made no mention of the Negro man in his affi- 
davit.s5 And, while he said he told FBI agents about the man in the 
southeast corner window when interviewed on the Saturday and Sun- 
day following the assassination,s6 no such statement appears in any 
FBI report.e7 

Mrs. Rowland testified that her husband never told her about see- 
ing any other man on the sixth floor except the man with the rifle 
in the southwest corner that. he first, saw. She also was present dur- 
ing Rowland’s interview with representatives of the FRI 68 and said 
she did not hear him make such a statement,6Q although she also said 
that she did not hear everything that was discussed.70 Mrs. Rowland 
testified that after her husband first talked about seeing a man with 
the rifle, she looked back more than once at the Depository Building 
and saw no person looking out of any window on the sixth floor.” 
She also said that “At times my husband is prone to exaggerate.“” 
Because of inconsistencies in Rowland’s testimony and the importance 
of his testimony to the question of a possible accomplice, the Com- 
mission requested the FBI to conduct. an inquiry into the truth of 
a broad range of statements made by Rowland to the Commission. 
The investigation showed that numerous statements by Rowland con- 
cerning matters about which he would not normally be expected to 
be mistaken-such as subjects he studied in school, grades he received, 
whether or not he had graduated from high school, and whether 
or not he had been admitted to college-were fa1se.Ts 

The only possible corroboration for Rowland’s st,ory is found in 
the testimony of Roger D. Craig, a deputy sheriff of Dallas County, 
whose testimony on other aspects of the case has been discussed in 
chapter IV. Craig claimed that about 10 minutes after the assassina- 
tion he talked to a young couple, Mr. and Mrs. Rowland, 

* * * and the boy said he saw two men on the sixth floor of the 
Book Depository Building over there ; one of them had a rifle with 
a telescopic sight on it-but he thought they were Secret Service 
agents or guards and didn’t report it. This was about-oh, he 
said, 15 minutes before the motorcade ever arrived.74 

According to Craig, Rowland said that, he looked back a few minutes 
later and “the other man was gone, and there was just one man-the 
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man with the rifle.” 75 Craig further testified that Rowland told him 
that when he first saw the two men, they were walking back and 
forth in front of the window for several minutes. They were both 
white men and one of them had a rifle with a scope on it.7s This re- 
port by Craig is contradicted by the testimony of both the Rowlands, 
and by every recorded interview with them conducted by law enforce- 
ment agencies after the assassination. 

As part of its investigation of Rowland’s allegation and of the 
general question of accomplices at the scene of the assassination, the 
Commission undertook an investigation of every person employed 
in the Texas School Book Depository Building. Two employees 
might possibly fit the general description of an elderly Negro man, 
bald or balding; These two men were on the first floor of the build- 
ing during the period before and during the assassination.” More- 
over, all of the employees were asked whether they saw any strangers 
in the building on the morning of November 22.78 Only one employee 
saw a stranger whom he described as a feeble individual who had 
to be helped up the front steps of the building. He went to a public 
restroom and left the building 5 minutes later, about 40 minutes 
before the assassination.78 

Rowland’s failure to report his story despite several interviews until 
his appearance before the Commission, the lack of probative cor- 
roboration, and the serious doubts about his credibility, have led the 
Commission to reject the testimony that Rowland saw an elderly 
balding Negro man in the southeast corner window of the sixth floor 
of the Depository Building several minutes before the assassination. 

Oswald’s Escape 

The Commission has analyzed Oswald’s movements between the time 
of the assassination and the shooting of Patrolman Tippit to determine 
whether there is any evidence that Oswald had assistance in his flight 
from the building. Oswald’s activities during this period have been 
traced through the testimony of seven witnesses and discussed in 
detail in chapter IV.*O (See Commission Exhibit No. 1119-A, p. 
158 and Commission Exhibit, No. 1118, p. 150.) Patrolman M. T,. 
Baker and Depository superintendent Roy Truly saw him within 2 
minutes of the assassination on the second floor of the building. 
Mrs. R. A. Reid saw him less than 1 minute later walking through 
the second-floor offices toward the front of the building. A busdriver, 
Cecil J. McWatters, and Oswald’s former landlady, Mrs. Mary Bled- 
soe, saw him board a bus at approximately 12:40 p.m., and get off 
about 4 minutes later. A cabdriver, William W. Whaley, drove 
Oswald from a cabstand located a few blocks from where Oswald 
left the bus to a point in Oak Cliff about four blocks from his rooming- 
house; and Earlene Roberts, the housekeeper at Oswald’s rooming- 
house, saw him enter the roominghouse at about 1 p.m. and leave a few 
minutes later. When seen by these seven witnesses Oswald was always 
alone. 
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Pa.rticular attention has been directed t.o Oswald’s departure from 
the Depository Building in order to determine whether he could have 
left the building within approximately 3 minutes of the assassination 
without assistance. As discussed more fully in chapter IV, the build- 
ing was probably first sealed off no earlier than 12:37 by Inspector 
Herbert Sawyer.*l The shortest estimate of the time taken to seal off 
the building comes from Police Officer W. E. Barnett, one of the officers * 
assigned to the corner of Elm and Houston Streets for the Presidential 
motorcade, who estimated that approximately 3 minutes elapsed be- 
tween the time he heard the last of the shots and the time he started 
guarding the front door.82 According to Barnett, “there were people 
going in and out” during this period.= The evidence discussed in 
chapter IV shows that 3 minutes would have been sufficient time for 
Oswald to have descended from the sixth floor and left the building 
without assistance?* 

One witness, James R. Worrell, Jr., claims to have seen a man run- 
ning from the rear of the building shortly after the assassination, but 
in testimony before the Commission he stated that he could not see 
his face.S5 Two other witnesses who watched the rear of the build- 
ing during the first 5 minutes after the shooting saw no one leave.8s 
The claim of Deputy Sheriff Roger Craig that he saw Oswald leave the 
Depository Building approximately 15 minutes after the assassination 
has been discussed in chapter IV.*’ Although Craig may have seen 
someone enter a station wagon 15 minutes after the assassination, the 
person he saw was not Lee Harvey Oswald, who was far removed from 
the building at that time. 

The possibility that accomplices aided Oswald in connection with 
his escape was suggested by the testimony of Earlene Roberts, the 
housekeeper at the 1026 North Beckley roominghouse.** She testified 
that at about 1 p.m. on November 22, after Oswald had returned to 
the roominghouse, a Dallas police car drove slowly by the front of 
the 1026 North Beckley premises and stopped momentarily ; she said 
she hea.rd its horn several timesa Mrs. Roberts stated that the occu- 
pants of the car were not known to her even though she had worked 
for some policemen who would occasionally come by.9o She 
said the policeman she knew drove car No. 170 and that this was not 
the number on the police car that honked on November 22. She 
testified that she first thought the car she saw was No. 106 and 
then said that it was No. 107.91 In an FBI interview she had stated 
that she looked out the front window and saw police car No. 
207.9’ Investigation has not produced any evidence that there was a 
police vehicle in the area of 1026 North Beckley at about 1 p.m. on No- 
vember 22.93 Squad car 207 was at the Texas School Book Depository 
Building, as was car 106. Squad cars 170 and 107 were sold in April 
1963 and their numbers were not reassigned until February 1964.94 

Whatever may be the accuracy of Mrs. Roberts’ recollection con- 
cerning the police car, it is apparent from Mrs. Roberts’ further testi- 
mony that she did not see Oswald enter a car when he hurriedly left the 
house. She has stated that when she last saw Oswald, shortly after 
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1 p.m., he was standing at a bus stop in front of the houseF5 Oswald 
was next seen less than 1 mile away, at the point where he shot Patrol- 
man Tippit. Oswald could have easily reached this point on foot by 
about 1:16 p.m., when Tippit was shot.. Finally, investigation has pro- 
duced no evidence that Oswald had prearranged plans for a means to 
leave Dallas after the assassination or that any other person was to 
have provided him assistance in hiding or in departing the city. 

BACKGROUND OF LEE HARVEY OSWALD 

Finding no evidence in the circumstances immediately surround- 
ing the assassination that any person other than Lee Harvey Oswald 
was involved in the killing of the President, the Commission directed 
an intensive investigation into his life for the purpose, among others, 
of detecting any possible traces that at some point he became involved 
in a conspiracy culminating in the deed of November 22,1963. As a 
product of this investigation, the Commission has compiled a detailed 
chronological biography of Oswald which is set forth as appendix 
XIII. Study of the period from Oswald’s birth in 1939 to his mili- 
tary service from 1956 to 1959 has revealed no evidence that he was 
associated with any type of sinister or subversive organization dur- 
ing that period. Though his personality and political views took 
shape during these early years, the events of that period are signif- 
icant primarily to an understanding of the personality of Lee Har- 
vey Oswald and are discussed in that connection in chapter VII. 
Beginning with his preparation for defection to the Soviet Union in 
1959, however, Oswald engaged in several activities which required 
close scrutiny by the Commission. In an appraisal of Oswald’s ac- 
tions since 1959 for the purpose of determining whether he was part of 
a conspiracy, several aspects of his background and character must 
be borne in mind. He was young, inexperienced, and had only a 
limited education. As will be more fully discussed in chapter VII, 
he was unable to establish relationships with others and had a resent- 
ment for authority and any discipline flowing from it. While he 
demonstrated the ability to act secretively and alone, without regard 
td the consequences to himself, as in his defection to the Soviet Union, 
he does not appear to have been the kind of person whom one would 
normally expect to be selected as a conspirator. 

Residence in the Soviet Union 

Lee Harvey Oswald was openly committed to Marxist ideology, he 
defected to the Soviet IJnion in 1959, and resided there until June 
of 1962, eventually returning to the United States with a Russian 
wife. In order to evaluate rumors and speculations gs that Oswald may 
have been an agent of the Soviet Union, the Commission investigated 
the facts surrounding Oswald’s stay in Russia. The Commission 
was thus fulfilling its obligation to probe all facts of possible rele- 
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Vance to the assassination, and does not suggest by this investigation 
that the rulers of the Soviet Union believed that their political inter- 
ests would be advanced by t,he assassination of President Kennedy. 
On this question, the Secretary of State test.ified before the Commis- 
sion on June lo,1964 as follows: 

I have seen no evidence that would indicate to me that the 
Soviet Union considered that it had an interest in the removal 
of President Kennedy or that it was in any way involved in 
the removal of President Kennedy. 

* * * * * * * 

I have not seen or heard of any scrap of evidence indicating 
that the Soviet TJnion had any desire to eliminate President 
Kennedy ‘nor in any way participated in any such event. 

Now, standing back and trying to look at, that question ob- 
jectively despite the ideological differences between our two 
great systems, I can’t see how it could be to the interest of the 
Soviet Union to make any such effort. 

* * * * * * * 

I do think that the Soviet Union, again objectively considered, 
has an interest in the correctness of state relations. This would 
be particularly true among the great powers, with which the 
major interests of the Soviet Union are directly engaged. 

* * * * * * * 

I think that although there are grave differences between 
the Communist world and the free world, between the Soviet 
Union and other major powers, that even from their point of 
view there needs to be some shape and form to international 
relations, that it is not in their interest to have this world &UC- 

ture dissolve into complete anarchy, that great states and par- 
ticularly nuclear powers have to be in a position to deal with 
each other, to transact business with each other, to try to meet 
problems with each other, and that requires the maintenance of 
correct relations a.nd access to the leadership on all sides. 

I think also that although there had been grave differences be- 
tween Chairman Khrushchev and President Kennedy, I think 
there were evidences of a certain mutual respect that had de- 
veloped over some of the experiences, both good and bad, through 
which these two men had lived. 

I think both of them were aware of the fact that any Chairman 
of the Soviet Union, and any President of the United States, 
necessarily bear somewhat special responsibility for the general 
peace of the world. Indeed without exaggeration, one could al- 
most say the existence of the northern hemisphere in this nuclear 
age. 

* * * * * * * 
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So that it would be an act of rashness and madness for Soviet 
leaders to undertake such an action as an active policy. Because 
everything woulcl have been put in jeoparcly or at stake in con- 
nection with such an act. 

It 1~s not been our impression that madness has characterized 
the actions of the Soviet leadership in recent years.97 

The Commission accepts Secretary Rusk’s estimate as reasonable 
and objective, but recognizes that a precise assessment of Soviet in- 
tentions or interests is most difficult. The Commission has thus exam- 
ined all the known facts regarding Oswald’s defection, residence in the 
Soviet IJnion, and return to the United States. At each step the 
Commission sought to determine whether there was any evidence 
which supported a conclusion that Soviet authorities may have directly 
or indirectly influenced. Oswald’s actions in assassinating the 
President. 

Oswald’s entry into the Soviet Union.-Although the evidence 
is inconclusive as to the factors which motivated Oswald to go to the 
Soviet Union, there is no indication that he was prompted to do SO 
by agents of that country. He may have begun to study the 
Russian language when he was stationed in Japan, which was in- 
termittently from August 1957 to November 1958.9* After he arrived 
in Moscow in October 1959 he told several persons that he had been 
planning his defection for 2 years, which suggests that the decision 
was made while he was in the Far East.gg George De Mohrenschildt, 
who met Oswald after his return from the Soviet Union, testified that 
Oswald once told him much the same thing: “I met some Communists 
in Japan and they got me excited and interested, and that was one of 
my inducements in going to Soviet Russia, to see what goes on 
there.” X00 This evidence, however, is somewhat at variance with 
Oswald’s statements made to two American newspaper reporters in 
Moscow shortly after his defection in 1959,1O’ and to other people in 
the United States after his return in 1962.‘O? Though his remarks 
were not inconsistent as to the time he decided to defect, to these 
people he insisted that before going to the Soviet Union he had “never 
met a Communist?’ and that the intent to defect derived entirely from 
his own reading and thinking. He said much the same to his brother 
in a letter he wrote to him from Russia explaining why he had de- 
fected.lo3 Which of Oswald’s statements was the more accurate re- 
mains unknown. 

There is no evidence that Oswald received outside assistance in 
financing his trip to the Soviet Union. After he arrived in MOSCOW, 
Oswald told a newspaper correspondent, Aline Mosby, that he had 
saved $1,500 out of his Marine Corps salary to finance his defection,lo4 
although the news story based upon Oswald’s interview with Aline 
Mosby unaccountably listed the sum of $1,600 instead of $1,500.‘05 
After this article had appeared, Marguerite Oswald also related the 
$1,600 figure to an FBI agent.lo6 Either amount could have been 
accumulated out of Oswald’s earnings in the Marine Corps; during 
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his 2 years and 10 months of service he received $3,452.20, after all 
taxes, allotments and other deductions.*0r Moreover Oswald could 
certainly have made the entire trip on less than $1,000. The ticket on 
the ship he took from New Orleans to Le Havre, France, cost 
$220.75 ; lo8 it cost him about $20 to reach London from Le Havre; 
his plane fare from London to Helsinki, where he received his visa, 
cost him $111.90; he probably purchased Russian “tourist vouchers” 
normally good for room and board for 10 days for $300; his train fare 
from Helsinki to Moscow was about $44 ; in Moscow he paid only $1.50 
to $3 a night for his room and very little for his meals after his tourist 
vouchers ran out ; lo9 and apparently he did not, pay his hotel bill at all 
after November 30,1959.“O Oswald’s known living habits indicate that 
he could be extraordinarily frugal when he had reason to be, and it 
seems clear that he did have a strong desire to go to the Soviet Union. 

While in Atsugi, Japan, Oswald studied the Russian language, 
perhaps with some help from an officer in his unit who was interested 
in Russian and used to “talk about it” with Oswald occasionally.ll’ 
He studied by himself a great deal in late 1958 and early 1959 after 
he was transferred from Japan to California.“* He took an Army 
aptitude test in Russian in February 1959 and rated “Poor.” 113 When 
he reached the Soviet Union in October of the same year he could 
barely speak the language.l14 During t,he period in Moscow while 
he was awaiting decision on his application for citizenshin, his diary 
records that he practiced Russian 8 hours a day.l15 After he was 
sent to Minsk in early January 1960 he took lessons from an inter- 
preter assigned to him for that purpose by the Soviet Government.116 
Marina Oswald said that by the time she met him in March 1961 he 
spoke the language well enough so that at first she thought he was 
from one of the Baltic areas of her country, because of his accent. 
She stated that his only defects were that his grammar was sometimes 
incorrect and that his writing was never good.“? 

Thus, the limited evidence provides no indication that Oswald was 
recruited by Soviet agents in the Far East with a view toward defec- 
tion and eventual return to the United States. Moreover, on its face 
such a possibility is most unlikely. If Soviet agents had communicated 
with Oswald while he was in the Marine Corps, one of the least prob- 
able instructions they would have given him would have been to 
defect, If Oswald had remained a Marine radar specialist, he might 
at some point have reached a position of value as a secret agent. 
However, his defection and the disloyal statements he made publicly 
in connection with it eliminated the possibility that he would ever 
gain access to confidential information or programs of the United 
States. The very fact that he defected, therefore, is itself persuasive 
evidence that he was not recruited as an agent prior to his defection. 

The Commission has investigated the circumstances under which 
Oswald obtained a visa to enter the Soviet Union for possible evidence 
that he received preferential treatment in being permitted to enter the 
country. Oswald left New Orleans, La., for Europe on September 20, 
1959,118 having been released from active duty in the Marine Corps on 
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September 11,1959. llg He went directly to Helsinki, Finland, by way 
of Le Havre, France, and London, England, arriving at Helsinki on 
Saturday, October 10, 1959.‘*” Oswald probably arrived in Helsinki 
too late in the evening to have applied for a visa at the Soviet Union 
consulate that night.**l In light of the rapidity with which he made 
connections throughout, his entire trip,l** he probably applied for a 
visa early on Monday, October 12. On October 14, he was issued 
Soviet Tourist Visa No. 403339, good for one 6-day visit in the 
U.S.S.R.‘23 He left Helsinki on a train destined for Moscow on 
October 15.‘= 

The Department of State has advised the Commission that it has 
some information that in 1959 it usually took an American tourist in 
Helsinki 1 to 2 weeks to obtain a visa,125 and that it has other informa- 
tion that the normal waiting period during the past 5 years has been 
a week or less.12E According to the Department’s information, the 
waiting period has always varied frequently and widely, with one 
confirmed instance in 1963 of a visa routinely issued in less than 
24 hours.1ZT The Central Intelligence Agency has indicated that visas 
during the 1964 t,ourist. season were being granted in about 5 to ‘7 
days.‘* 

This information from the Department of State and the Central 
Intelligence Agency thus suggests that Oswald’s wait for a visa may 
have been shorter than usual but not beyond the range of possible 
variation. The prompt issuance of Oswald’s visa may have been 
merely the result of normal procedures, due in part to the fact that 
the summer rush had ended. It might also mean that Oswald was 
unusually urgent in his demands that his visa be issued promptly. 
Oswald himself told officials at the American Embassy in Moscow on 
October 31, when he appeared to renounce his citizenship, that he had 
said nothing to the Soviets about defecting until he arrived in Mos- 
COW.=- In any event, the Commission has found nothing in the cir- 
cumstances of Oswald’s entry into the Soviet Union which indicates 
that he was at the time an agent of the U.S.S.R. 

Def&ion and admission to residence.-Two months and 22 days 
elapsed from Oswald’s arrival in Moscow until he left that city to take 
up residence in Minsk. The Commission has considered the possibility 
that Oswald was accepted for residence in the Soviet Union and sent 
to Minsk unusually soon after he arrived, either because he had been 
expected or because during his first weeks in Moscow he developed 
an undercover relationship with the Soviet Government. In doing 
so, the Commission has attempted to reconstruct the events of those 
months, though it is, of course, impossible to account for Oswald’s 
activities on every day of that period. 

Oswald’s “Historic Diary, ” 130 which commences on October 16,1959, 
the date Oswald arrived in Moscow, and other writings he later pre- 
pared, Is1 have provided the Commission with one source of informa- 
tion about Osvvald’s activities throughout his stay in the Soviet Union. 
Even assuming the diary was intended to be a truthful record, it is not 
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an accurate guide to the details of Oswald’s activities. Oswald seems 
not to have been concerned about the accuracy of dates and names,l3* 
and apparently made many of his entries subsequent to the date the 
events occurred. Marina Oswald testified that she believed that her 
husband did not begin to keep the diary until he reached Minsk, 3 
months after his arrival in Russia,*33 and scraps of paper found in 
Oswald’s possession, containing much the same information as appears 
in his diary,134 suggest that he transcribed the entries into the diary at a 
later time. The substance of Oswald’s writings has been carefully 
examined for consistency with all other related information available 
to the Commission. In addition, the writings have been checked for 
handwrit.ingt3” and for consistency of style, grammar, and spelling 
with earlier and later writings which are known to be his.136 No indi- 
cation has been found that entries were written or coached by other 
persons.137 

However, the most reliable information concerning the period 
Oswald spent in Moscow in the latter part of 1962 comes from the 
records of the American Embassy in MOSCOW,‘~* the testimony of Em- 
bassy officials,‘39 and the notes of two American newspaper reporters, 
Aline Mosby I10 and Priscilla Johnson, 141 who interviewed Oswald dur- 
ing this period. Oswald’s correspondence with his brother and mother 
has also been relied upon for some relatively minor information. 
The findings upon which the Commission based its conclusion con- 
cerning Soviet involvements in the assassination were supported by 
evidence other than material provided by the Soviet Union 142 or 
Oswald’s writings. The Central Intelligence Agency has also con- 
tributed data on the normal practices and procedures of the Soviet 
authorities in handling American defectors. 

The “Historic Diary” indicates that on October 16, 1959, the day 
Oswald arrived in Moscow, he told his Intourist guide, Rima 
Shirokova, that he wished to renounce his American citizenship and 
become a Soviet citizen. The same day, the guide reportedly helped 
Oswald prepare a letter to the Soviet authorities requesting citizen- 
ship.143 The diary indicates, however, that on October 21 he was 
informed that his visa had expired and that he would be required to 
leave Moscow within 2 hours.“’ During the preceding days, accord- 
ing to the diary, he had been interviewed. once and perliaps twice by 
Soviet officia1s.145 During this period the .KGB,* the agency with 

*The Committee for State Security, hest known by its Russian Initials, “KGB” is a 
lineal descendant of the revolutionary ChEKA and has passed through numerous ihanges 
of name since 1917 with little cblnge of function. Presently the KGB handles 
all Soviet counterintelligence operatlona and 1s the instrument for various types of sub- 
versive actlvlties. It is responsible for the internal security of the Soviet state and 
the sat&y of its leaders. In addition it shares responsibility for foreign espionage ac- 
tlvltles with the intelligence component of the Ministry of Defense, the “GRU.” The 
KGB would have the primary responslbllity for keeplng track of a defector such as 
Oswald. 

The Ministry of Internal Affairs or “MVD” was for many years the deslgnatlon of 
the organization responsible for civil law enforcement and administration of prisons 
and forced labor camps in the Soviet Union. Durlng a part of its history it also directed 
vast economic combines. In January 1960, the central or all-union MVD was abolished 
and its powers transferred to the AND’s of the several Soviet republics. A further change 
took place in the summer of 1962, when the republic MVD’s were renamed Ministries for 
the Preservation of Public Order and Safety. In the past few years the republic MVD’s 
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primary responsibility for examining defectors arriving in Russia, 
undoubtedly investigated Oswald as fully as possible. In 1959, vir- 
tually all Intourist guides were KGB informants, and there is no 
reason to believe that this was not true of Oswald’s guide.14G 

According to Oswald’s diary he attempted suicide when he learned 
his application for citizenship had been denied.14’ If true, this would 
seem to provide strong evidence that, at least prior to October 21, 
there was no undercover relationship between Oswald and the So- 
viet Government. Though not necessarily conclusive, there is con- 
siderable direct evidence which indicates that Oswald did slash his 
wrist. Oswald’s autopsy showed that he had a scar on his left 
wrist and that it was of the kind which could have been caused by a 
suicide attempt.‘@ The medical records from the Botkinskaya Hos- 
pital in Moscow, furnished by the Soviet Government, reveal that 
from October 21 to October 28 he was treated there for a self-inflicted 
wound on the left wrist.14g The information contained in these rec- 
ords is consistent with the facts disclosed by the autopsy examination 
relating to Oswald’s wrist and ,to other facts known about Oswald. 
Although no witness recalled Oswald mentioning a suicide attempttW 
Marina Oswald testified that when she questioned her husband about 
the scar on his..wrist, he became “very angry?” and avoided giving 
her a rep1y.l”’ Oswald’s character, discussed in the following chap- 
ter, does not seem inconsistent with a suicide or feigned suicide at- 
tempt, nor with his having failed to disclose the suicide attempt. 
Many witnesses who testified before the Commission observed that he 
was not- an “open” or trusting person, had a tendency toward arrogance, 
and was not the kind of man who would readily admit weaknesses.‘= 

Oswald appeared at the American Embassy in Moscow on Octo- 
ber 31,1959,3 days after his release from the Botkinskaya Hospital.16S 
He did not give the officials at the Embassy any indication that 
he had recently received medical treatment.154 Oswald’s appear- 
ance was the first notification to the American Government that he was 
in Russia, since he had failed to inform the Embassy upon his arrival,“’ 
as most American tourists did at the time.ls6 In appendix XV, OS- 
wald’s dealings with the Embassy in 1959 until his return to the United 
States in 1962 are described in full, and all action taken by the Ameri- 
can officials on his case is evaluated. His conduct at the Embassy has 
also been considered by the Commission for any indication it may 
provide as to whether or not Oswald was then acting under directions 
of the Soviet Government. 

At the Embassy, Oswald declared that he wished to renounce his 
U.S. citizenship,‘5’ but the consul to whom he spoke, Richard E. 

have been gradually divesting themselves of their economic functions. When Lee Harvey 
Oswald was in the Soviet Union though, the MVD still carried on substantial economic 
activities. For example, inmates of the MVD-administered “corrective labor colonies” 
engaged in brickmaking, heavy construction work, and lumbering. 

In the Comm1nslon’s report, the term KGB will be used, as above, to describe the prin- 
cipal Soviet counterintelligence and espionage service. Oswald often inaccurately re- 
ferred to the “secret police” as the MVD ; and in any quotations from him. the Commission 
will reproduce his actual words. Whenever the Commission refers to the MVD, it will be 
referring to it as defined in this footnote. 
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Snyder, refused to accept his renunciation at that time, telling him 
that he would have to return to complete the necessary papers.lw 
However, Oswald did give the consul his passport 159 and a hand- 
written statement requesting that his American citizenship be “re- 
voked” and “affirmring] [his] * * * allegiance” to the Soviet 
Union.160 (See Commission Exhibit No. 913, p. 261.) The FBI has 
confirmed that this statement is in Oswald’s handwritingt6’ and 
Snyder has testified that the letter’s phrases are consistent with the 
way Oswald talked and conducted himself.ls2 During the approxi- 
mately 40-minute interview, Oswald also informed Snyder that he 
had been a radar operator in the Marine Corps, intimating t.hat he 
might know something of special interest, and that he had informed 
a Soviet official that he would give the Soviets any information con- 
cerning the Marine Corps and radar operation which he possessed.l= 
Although Oswald never filed a formal renunciation, in a letter to 
the Embassy dated November 3, 1959, he again requested that his 
American citizenship be revoked and protested the refusal to accept 
his renunciation on October 31.16* (See Commission Exhibit No. 
912, p. 263.) 

While at the Embassy,‘65 and in a subsequent interview with an 
American journalist, 166 Oswald displayed familiarity with Communist 
ideological arguments, which led those with whom he spoke to specu- 
late that he may have received some instruction from Soviet authori- 
ties. Oswald’s familiarity with the law regarding renunciation of 
citizenship, observed by both Embassy o5cia1s,1s7 could also be con- 
strued as a sign of coaching by Soviet authorities. However, Oswald 
is known to have been an avid reader 168 and there is evidence that he 
had read Communist literature without guidance while in the Marine 
Corps and before that time.lB9 After his arrival in Moscow, Oswald 
most probably had discussions with his Intourist guide and others,“O 
but none of the Americans with whom he talked in Moscow felt that 
his conversations necessarily revealed any type of formal training.“’ 
The “Historic Diary” indicates that Oswald did not tell his guide that 
he intended to visit the Embassy because he feared she would dis- 
approve.l’* (See Commission Exhibit No. 24, p. 264.) Though Os- 
wald gave Snyder the impression “of an intelligent person who spoke 
in a manner and on a level, which seemed to befit his apparent level of 
intelligence,” 173 correspondent Priscilla Johnson, who spent about 5 
hours talking with him,“’ received a much less favorable impression : 

He liked to create the pretense, the impression that he was 
attracted to abstract discussion and was capable of engaging in it, 
and was drawn to it. But it was like pricking a balloon. I had 
the feeling that if you really did engage him on this ground, you 
very quickly would discover that he didn’t have the capacity for 
a logical sustained argument about an abstract point on 
economics or on noneconomic, political matters or any matter, 
philosophical.“” 
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A comparison of the formal note Oswald handed Snyder 176 and his 
letter of November 3 17? with the provisions of section 349(a) of the 
Immigration and Nationality Act 178 suggests that Oswald had read 
the statute but understood it imperfectly ; he apparently was trying to 
use three out of the four ways set out in the statute to surrender his 
citizenship, but he succeeded in none. 

Moreover, persuasive evidence that Oswald’s conduct was not care- 
fully coached by Soviet agents is provided by some of his actions 
at the Embassy. The single statement which probably caused Oswald 
the most future trouble was his declaration that he had already 
volunteered to a Soviet official that he would, if asked, tell the Soviet 
Government all that he knew about his job in radar as a Marine. 
Certainly a statement of this type would prejudice any possibility 
of his being an effective pro-Communist agent. 

Further, though unquestionably evidencing anti-American senti- 
ments, Oswald’s behavior at the Embassy, which brought him ex- 
ceedingly close to expatriation, was unlikely to have increased his 
value in anv capacity to the Soviet Union. Richard E. Snyder, the 
official who-interviewed Oswald on October 31, testified that he “had 
every reason to believe” that Oswald would have carried through 
a formal-and therefore effective-renunciation of his American 
citizenship immediately if he had let him.lTg However, as a defector, 
Oswald could have had considerable propaganda value without ex- 
patriating himself; and if he had expatriated himself his eventual 
return to the United States would have been much more difficult 
and perhaps impossible. If Snyder’s assessment of Oswald’s inten- 
tions is accurate, it thus tends to refute the suggestion that Oswald 
was being coached by the Soviets. In addition, reporters noticed 
Oswald’s apparent ambivalence in regard to renouncing his citizen- 
ship-stormily demanding that he be permitted to renounce while 
failing to follow through by completing the necessary papers Iso-- 
behavior which might have detracted from his propaganda value. 

According to Oswald’s “Historic Diary” la1 and the documents fur- 
nished to the Commission by the Soviet Government,182 Oswald was 
not told that he had been acceptsed as a resident of the Soviet Union 
until about Janua.ry 4,1960. Although on November 13 and 16 Oswald 
informed Aline Mosby la3 and Priscilla Johnson I84 that he had been 
granted permission to remain in the country indefinitely, the diary 
indicates that at that time he had been told only that he could remain 
“until some solution is found with what to do with me.” lE5 The diary 
is more consistent with the letter Oswald wrote to his brother Robert 
on December 1’7, saying that he was then, more than a month after he 
saw Johnson and Mosby, about to leave his hotel,1*6 and with some later 
correspondence with his mother. Oswald mailed a short note to his 
mother which she received in Texas on January 5 ; that same day she 
mailed a money order to him in Moscow, but it apparently got there 
too late, because she received it back, unopened, on February 25.l*’ 
Oswald’s conflicting statement to the correspondents also seems rec- 
oncilable with his very apparent desire to appear important to others. 
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MOIYXYXZ, so long as Oswald continued tc stay in a h&e1 in Moscow, 
the inference is that the Soviet authorities had not yet decided to 
accept him.lss This inference is supported by information supplied 
by the CIA on the handling of other defectors in the Soviet Union.180 

Thus, the evidence is strong that Oswald waited at least until No- 
vember 16, when he saw Miss Johnson, and it is probable that he was 
required to wait until January 4, a little over 235 months from Octo- 
ber 16, before his application to remain in Russia was granted. In 
mid-November Miss Johnson asked Oswald whether the Russians 
were encouraging his defect.ion, to which Oswald responded: “The 
Russians are treating it like a legal formality. They don’t encourage 
you and they don’t discourage you.” leo And, when the Soviet Gov- 
ernment finally acted, Oswald did not receive Soviet citizenship, as 
he had requested, but merely permission to reside in Russia on a year- 
to-year basis?B1 

Asked to comment upon the length of time, 2 months and 22 days, 
that probably passed before Oswald was granted the right to remain 
in the Soviet Union, the CL4 has advised that “when compared to five 
other defector cases, this procedure seems unexcept.ional.” lo2 Simi- 
larly, the Department of State reports that its information “indicated 
that a 2-month waiting period is not unusual.” lea The full response 
of the CIA is as follows : 

Oswald said that he asked for Soviet citizenship on 16 October 
1959. According to his diary, he received word a month later 
that he could stay in the USSR pending disposition of his re- 
quest,, but it was another month and a half before he was given 
his stateless passport. 

When compared to five other defector cases, this procedure 
seems unexceptional. Two defectors from US Army intel- 
ligence units in West Germany appear to have been given citizen- 
ship immediately, but both had prior KGB connections and fled 
as a result of Army security checks. Of the other three cases, 
one was accepted after not more than five weeks and given a 
stateless passport apparently at about the same time. The 
second was immediately given permission to stay for a while, 
and his subsequent request for citizenship was granted three 
months later. The third was allowed to stay after he made 
his citizenship request, but almost two months passed before he 
was told that he had been accepted. Although the Soviet Minis- 
try of Foreign Affairs soon after told the US Embassy that 
he was a Soviet citizen, he did not receive his document until 
five or six months after initial application. We know of ody 
one case in which an American asked for Soviet citizenship but. 
did not take up residence in the USSR. In that instance, the 
American changed his mind and voluntarily returned to the 
United States less than three weeks after he had requested Soviet 
citizenship.= 
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The Department of State has commented as follows : 

The files of the Department of State reflect the fact that 
Oswald first applied for permission to remain in Russia perma- 
nently, or at least for a long period, when he arrived in Moscow, 
and that he obtained permission to remain within one or two 
months. 

A. Is the fact that he obtained permission to stay within this 
period of time usual? 

Answer--Our information indicates that a two mont,hs wait- 
ing period is not unusual. In the case of [name withheld] the 
Supreme Soviet decided within two months to give Soviet citizen- 
ship and he was thereafter, of course, permitted to stay. 

B. Can you tell us what the normal procedures are under 
similar circumstances ? ’ 

AnswewIt is impossible for us to state any “normal” pro- 
cedures. The Soviet Government never publi?izes the proceed- 
ings in these cases or the reasons for its action. Furthermore, it 
is, of course, extremely unusual for an American citizen to 
defect.as5 

The information relating to Oswald’s suicide attempt indicates 
that his application to remain in the Soviet Union was probably re- 
jected about 6 days after his arrival in Moscow. Since the KGB 
is the Soviet agency responsible for the initial handling of all de- 
fectors,leB it seems likely that the original decision not to accept Os- 
wald was made by the KGB. That Oswald was permitted to remain 
in Moscow after his release from the hospital suggests that another 
ministry of the Soviet Government may have intervened on his 
behalf. This hypothesis is consistent with entries in the “Historic 
Diary” commenting that the officials Oswald met after his hospital 
treatment were different from those with whom he had dealt be- 
fore.lg7 The most plausible reason for any such intervention may 
well have been apprehension over the publicity that would follow 
the reject,ion of a devout convert to t.he Communist cause. 

OswaWs Life in M&n&.-According to the “Historic Diary” lo8 and 
documents received from the Soviet Government,‘ga Oswald 
resided in the city of Minsk from January 1960 until June 1962. 
Oswald’s life in Minsk is the portion of his life concerning 
which the least is known. The primary sources of information 
are Oswald’s own writings and the testimony of Marina Oswald. 
Other evidence, however, establishes beyond doubt that Oswald 
was in fact located in Minsk on at least two occasions. The 
Commission has obtained two photographs which were taken by 
American tourists in Minsk in August 1961 in which Oswald ap- 
pears.20° The tourists did not know Oswald, nor did they speak 
with him ; they remembered only that several men gathered near 
their car.2o1 (See K ramer Exhibit 1, p. .268.) In addition, Os- 
wald was noticed in Minsk by a student who was traveling with 
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the University of Michigan band on a tour of Russia in the 
spring of 196Lm Oswald corresponded with the American Em- 
bassy in Moscow from Minsk,203 and wrot,e letters from Minsk 
to his family in the United Statesm4 Oswald and his wife 
have many photographs taken of themselves which show Minsk back- 
grounds and persons who are identifiable as residents of Minsk.206 
After he returned to the United States, Oswald conversed about the 
city with Russian-born American citizens who were familiar with it.*Os 
Marina Oswald is also familiar with the city.207 The Commission has 
also been able independently to verify the existence in Minsk of many 
of the acquaintances of Oswald and his wife whom they said they 
knew there.zoe (S ee C ommission Exhibits Nos. 1392,1395,2606,2609, 
2612 and 2623, pp. 2’70-271.) 

Once he was accepted as a resident alien in the Soviet Union, Os- 
wald was given considerable benefits which ordinary Soviet citizens 
in his position in society did not have. The “Historic Diary” recites 
that after Oswald was informed that he could remain in the Soviet 
Union and was being sent to Minsk he was given 5,000 rubles* ($500) 
by the “Red Cross, * * * for expenses.” He used 2,200 rubles to pay 
his hotel bill, and another 150 rubles to purchase a train ticket. With 
the balance of slightly over 2,500 rubles, Oswald felt, according to the 
diary, like a rich man. 2oD Oswald did not receive free living quarters, 
as the diary indicates the “Mayor” of Minsk promised him,2*0 but about 
6 weeks after his arrival he did receive an apartment, very pleasant by 
Soviet standards, for which he was required to pay only 60 rubles 
($6.00) a month. Oswald considered the apartment “almost rent 
free." 211 Oswald was given a job in the “Byelorussian Radio and 
Television Factory,” where his pay on a per piece basis ranged from 
‘700 to 900 rubles ($7~$90) a month.212 According to his wife, this 
rate of pay was average for people in his occupation but good by 
Soviet standards generally.213 She explained that piecework rates 
throughout the Soviet Union have generally grown out of line with 
compensation for other jobs. 214 The CIA has confirmed that this condi- 
tion exists in many areas and occupations in the Soviet Union.z15 In 
addition to his salary, Oswald regularly received 700 rubles ($70) per 
month from the Soviet “Red Cross.” 21e The well-paying job, the 
monthly subsidy, and the “almost rent-free” apartment combined to 
give Oswald more money than he needed. The only complaint re- 
corded in the “Historic Diary” is that there was “no place to spend 
the money.” 217 

The Commission has found no basis for associating Oswald’s pre- 
ferred income with Soviet undercover activity. Marina Oswald testi- 
fied that foreign nationals are commonly given special treatment in 
the Soviet Union,21* and the Central Intelligence Agency has con- 
firmed that it is standard practice in the Soviet Union for Americans 
and other foreign defectors from countries with high standards 
of living to be “subsidized.” 21e Apparently it is Soviet practice 

*About a year after Oswald received this money, the ruble wa8 revalued to about 10 tlmes 
its earlier value. 
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to attempt to make life sufliciently pleasant for a foreign defector so 
that he will not become disillusioned and return to his native country. 
The Commission has also assumed that it is customary for Soviet in- 
telligence agencies to keep defectors under surveillance during their 
residence in the Soviet Union, through periodic interviews of neigh- 
bors and associates of the defector.220 Oswald once mentioned that the 
Soviet police questioned his neighbors occasionally.221 

Moreover, it is from Oswald’s personal writings alone that the Com- 
mission has learned that he received supplementary funds from the 
Soviet “Red Cross.” In the notes he made during the return trip 
to the United States Oswald recognized that the “Red Cross” subsidy 
had nothing to do with the well-known International Red Cross. He 
frankly stated that the money was paid to him for having “denounced” 
the United States and that it had come from the “MVD.” * Os- 
wald’s papers reveal that the “Red Cross” subsidy was terminated 
as soon as he wrote the American Embassy in Moscow in February 
1961 asking that he be permitted to return.223 (See Commission Ex- 
hibit No. 25, p. 273.) Marina Oswald% testimony confirmed this; 
she said that when she knew Oswald he no longer was receiving the 
monthly grant but still retained some of the savings accumulated in 
the months when he had been receiving it.224 Since she met Oswald in 
March and married him in April of 1961, her testimony was con- 
sistent with his records. 

The nature of Oswald’s employment while in Minsk has been ex- 
amined by the Commission. The factory in which he worked was a 
large plant manufacturing electronic parts and radio and television 
sets. Marina Oswald has testified that he was an “apprentice ma- 
chinist” and “ground small metallic parts for radio receivers, on a 
lathe.” 295 So far as can be determined, Oswald never straight- 
forwardly described to anyone else in the United States exactly what 
his job was in the Soviet Union?26 Some of his acquaintances in 
Dallas and Fort Worth had the impressioh that he was disappointed 
in having been given a menial job and not assigned to an institution 
of higher learning in the Soviet Union.**’ Marina Oswald confirmed 
this and also testified that her husband was not interested in his work 
and not regarded at the factory as a very good worker.228 The docu- 
ments furnished to the Commission by the Soviet government were 
consistent with her testimony on this point, since they included a re- 
port from Oswald’s superior at the factory which is critical of his 
performance on the job?29 Oswald’s employment and his job per- 
formance are thus consistent with his known occupational habits in 
this country and otherwise afford no ground for suspicion. 

Oswald’s membership in a hunting club while he was in the Soviet 
Union has been a matter of special interest to the Commission. One 
Russian emigre testified that this was a suspicious circumstance be- 
cause no one in the Soviet Union is permitted to own a gun for 
pleasure.2m The Commission’s investigation, however, has estab- 
lished that this is not so. The Central Intelligence Agency has 
advised the Commission that hunting societies such as the one to 
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which Oswald belonged are very popular in the Soviet Union.231 They 
are frequently sponsored by factories for their employees, as was 
Oswald’s.232 Moreover, Soviet citizens (or foreigners residing in the 
Soviet Union) are permitted to own shotguns, but not rifles, without 
joining a society ; all that is necessary is that the gun be registered 
at the local militia office immediately after it has been purchased.235 
Experts from the Central Intelligence Agency have examined Os- 
wald’s club membership certificate and gun permit and expressed 
the opinion that its terms and numbers are consistent with other in- 
formation the CIA has about the Soviet Union.234 

Marina Oswald testified that her husband went hunting only on one 
occasion during the time of their marriage.2” However, Oswald 
apparently joined the Byelorussian Society of Hunters and Fishermen 
in the summer of 1960 236 and did not marry until April 30, 1961,291 
so he could have been more active while he was still a bachelor. 
Oswald made no secret of his membership in the hunting club. He 
mentioned it on occasion to friends after he returned to the United 
States; 238 discussed it at some length in a speech at a *Jesuit Seminary 
in Mobile, Ala., in the summer of 1962 ; *s8 included it in his correspond- 
ence with his brother Robert ; 240 and kept his membership certificate **l 
and gun permit 242 until the day he was killed. In view of 
these facts, it is unlikely that Oswald’s membership in a hunting club 
was contrived to conceal some sort of secret. training. Moreover, the 
CIA has informed the Commission that it is in possession of con- 
siderable information on the location of secret Soviet training insti- 
tutions and that it knows of no such institution in or near Minsk 
during the time Oswald was there.= 

Oswald’s marriage to Marina Prusakova on April 30,1961:” is itself 
a fact meriting consideration. A foreigner living in Russia cannot. 
marry without the permission of the Soviet Government..2*5 It seems 
unlikely that the Soviet authorities would have permitted Oswald to 
marry and to take his wife with him to the United States if they 
were contemplating using him alone as an agent. The fact that he 
had a Russian wife would be likely, in their view, to increase any 
surveillance under which he would be kept by American security 
agencies, would make him even more conspicuous to his neighbors as 
“an es-Russian,” and would decrease his mobility. A wife’s presence 
in the United States would also constitute a continuing risk of dis- 
closure. On the other hand, Marina Oswald’s lack of English training 
and her complete ignorance of the United States and ibs customs zcB 
would scarcely recommend her to the Soviet authorities as one 
member of an “agent team” to be sent to the United States on a diffi- 
cult and dangerous foreign enterprise. 

08w~d’s departure from the Soviet Union.-On February 13,1961, 
the American Embassy in Moscow received a letter from Oswald 
postmarked Minsk, February 5, asking that he be readmitted to the 
United States.24r This was the first time that the Embassy had heard 
from or about Oswald since November 16, 1959.248 The end of the 
15-month silence came only a few days after the Department of State 
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in Washington ha.d forwarded a request. to the Moscow Embassy on 
February 1, 1961, informing the Embassy that Oswald’s mother was 
worried about him, and asking that he get in touch with her if pos- 
sible.24g The simultaneity of the two eve,nts was apparentlv co- 
incidental. The request from Marguerite Oswald went from Wash- 
ington to Moscow by sealed diplomatic pouch and t,here was no 
evidence that the seal had been tampered with?” The officer of the 
Department of State who carried the responsibility for such matters 
has testified that the message was not forwarded to the Russians after 
it arrived in M~soow.~~~ 

Oswald’s letter does not seem to have been designed to ingratiate 
him with the Embassy officials. It starts by incorrectly implying 
t.hat he had written an earlier letter t,hat was not answered, states 
that he will return to the United States only if he can first “come to 
some agreement” on there being no legal charges brought against 
him, and ends with a reminder to the officials at the Embassy that 
they have a responsibility to do everything they can to help him, since 
he is an American citizen.252 

The Embassy’s response to this letter was to invite Oswald to come 
personally to Moscow to discuss the matter.258 Oswald at first pro- 
tested because of the difficulty of obtaining Soviet, permission.2s4 He 
wrote two more protesting letters during the following 4 months,m6 
but received no indication that the Embassy would allow him to handle 
the matter by mail.256 While the Department of State was clarifying 
its position on this matter,25T Oswald unexpectedly appeared in Mos- 
cow on Saturday, July 8,196l .258 On Sunday, Marina Oswald flew to 
Moscow,259 and was interviewed by officials in the American Embassy 
on Tuesdny.200 

The Commission asked the Department of State and the Central 
Intelligence Agency to comment on whether the Oswalds’ travel to 
Moscow without permission signified special treatment by the Soviet 
Union. From their responses, it appears that since Marina Oswald 
possessed a Soviet citizen’s internal passport, she did not require prior 
approval to make the trip.261 Although Soviet law did require her 
husband, as the holder of a “stateless passport,” to obtain advance 
permission for the trip, his failure to do so would not normally have 
been considered a serious violation. In this respect, the CIA has 
advised the Commission as follows : 

OSWALD’S travel from Minsk to Moscow and return in July 
1961 would normally have required prior authorization. Bearers 
of a Soviet “passport for foreigners” (vid na shitelstov v. SSSR 
dlya innostrantsa) are required to obtain travel authorization 
from the Visa and Registration Department (OVIR) (or Pass- 
port Registration Department (PRO) in smaller towns) if they 
desire to leave the city (or oblast) where they are domiciled. 
This same requirement is believed to apply to persons, such as 
OSWALD, holding Soviet “stateless passports” (aid na zhitel- 
stvo v. SSSR dlya lits bez gra.zhdamtva) . 
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The practicality of even “unauthorized” travel was demon- 
strated by events related by a United States citizen who defected 
in 1960, and subsequently was sent to Kiev to study. After re- 
patriating this defector told U.S. authorities he had made a total 
of seven unauthorized trips from Kiev during his stay in the 
USSR. He was apprehended on two of his flights and was re- 
turned to Kiev each time, the second time under escort. On both 
occasions he was merely reprimanded by the deputy chief of the 
institute at which he was studying. Since Marina had a Soviet 
citizen’s internal passport there would have been no restrictions 
against her making the trip to Moscow.“* 

The answers of the Department of State, together with the Commis- 
sion’s specific questions, are as follows : 

B. Could resident foreigners normally travel in this manner 
without first obtaining such permission ! 

Answer-There are only a few U.S. nationals now living in 
the Soviet Union. They include an American Roman Catholic 
priest, an American Protestant minister, a number of correspond- 
ents, some students and technical advisers to Soviet businesses. 
We know that the priest, the minister, the correspondents and 
the students must obtain permission from Soviet authorities be- 
fore taking any trips. The technical advisers notify officials of 
their project before they travel and these officials personally 
inform the militia. 

C. If travel of this type was not freely permitted, do you be- 
lieve that Oswald normally would have been apprehended during 
the attempt or punished after the fact for traveling without 
permission 8 

AnszuewBased on the information we have, we believe that if 
Oswald went to Moscow without permission; and this was known 
to the Soviet authorities, he would have been fined or reprimanded. 
Oswald was not, of course, an average foreign resident. He was 
a defector from a foreign country and the bearer of a Soviet 
internal “stateless” passport * l * during the time when he was 
contemplating the visit to Moscow to come to the Embassy * * * 

The Soviet authorities probably knew about Oswald’s trip even 
if he did not obtain advance permission, since in most instances the 
Soviet militia guards at the Embassy ask for the documents of 
unidentified persons entering the Embassy grounds * * * 

An American citizen who, with her American citizen husband, 
went to the Soviet Union to live permanently and is now trying 
to obtain permission to leave, informed the Embassy that she had 
been fined for not getting permission to go from Odessa to Moscow 
on a recent trip to visit the Embassy. 

D. Even if such travel did not have to be authorized, do you 
have any information or observations regarding the practicality 
of such travel by Soviet citizens or persons in Oswald’s status? 
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Amwe+-It is impossible to generalize in this area. We under- 
stand from interrogations of former residents in the Soviet Union 
who were considered “stateless” by Soviet authorities that they 
were not permitted to leave the town where they resided without 
permission of the police. In requesting such permission they 
were required to fill out a questionnaire giving the reason for 
travel, length of stay, addresses of individuals to be visited, etc. 

Notwithstanding these requirements, we know that at least one 
“stateless” person often traveled without permission of the au- 
thorities and stated that police stationed at railroad stations 
usually spotchecked the identification papers of every tenth 
traveler, but that it was an easy matter to avoid such checks. 
Finally, she stated that persons who were caught evading the 
registration requirements were returned to their home towns by 
the police and sentenced to short jail terms and fined. These 
sentences were more severe for repeated violations.ze 

When Oswald arrived at the Embassy in Moscow, he met Richard 
E. Snyder, the same person with whom he had dealt in October of 
1959.264 Primarily on the basis of Oswald’s interview with Snyder on 
Monday, July 10,1961, the American Embassy concluded that Oswald 
had not expatriated himself.2”5 (See app. XV, pp. 752-760.) On the 
basis of this tentative decision, Oswald was given back his Ameri- 
can passport, which he had surrendered in 1959F6” The document was 
due to expire in September 1961, 267 however, and Oswald was informed 
that its renewal would depend upon the ultimate decision by the De- 
partment of State on his expatriation.268 On July 11, Marina Oswald 
was interviewed at the Embassy and the steps necessary for her to 
obtain an American visa were begun.26s In May 1962, after 15 months 
of dealings with the Embassy, Oswald’s passport was ultimately re- 
newed and permission- for his wife to enter the United States was 
granted.270 

The files on Oswald and his wife compiled by the Department of 
State and the Immigration and Naturalization Service contain no 
indication of any expert guidance by Soviet authorities in Oswald’s 
dealings with the Department or the Service. For example, the 
letters from Minsk to the Embassy in MOSCOW,~~~ which are in his 
handwriting, 272 display the arrogant attitude which was characteris- 
tic of him both before and after he lived in Russia, and, when com- 
pared with other letters that were without doubt composed and 
written by hirntTS show about the same low level of sophistication, 
fluency, and spelling. The Department officer who most frequent.ly 
dealt with Oswald when he began negotiations to return to the 
United States, Richard E. Snyder, testified that he can recall nothing 
that indicated Oswald was being guided or assisted by a third party 
when he appeared at the Embassy in July 1961.274 On the contrary, 
the arrogant and presumptuous attitude which Oswald displayed in 
his correspondence with the Embassy from early 1961 until June 
1962,275 when he finally departed from Russia, undoubtedly hindered 
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his attempts to return to the United states. Snyder has testified that 
although he made a sincere effort to treat Oswald’s application objet- 
tively, Oswald’s attitude made this very difficult.2T6 

In order to leave Russia, it was also necessary for the Oswalds to 
obtain permission from the Soviet Government. The timing and 
circumstances under which the Oswalds obtained this permission 
have also been considered by the Commission. Marina Oswald, al- 
though her memory is not clear on the point, said that she and Oswald 
first made their intentions to go to the United States known to 
Soviet officials in Minsk in May, even before coming to Moscow in 
July for the conference at the American Embassy?” The Oswalds’ 
correspondence with the Embassy and the documents furnished the 
Commission by the Soviet Government show that the Oswalds made 
a series of formal applications to the Soviets from July 15 to Au- 
gust 21.2’8 Presumably the most difficult question for the Soviet. 
authorities was whether to allow Marina Oswald to accompany her 
husband. She was called to t,he local passport office in Minsk on 
December 25, 1961, and told that authority had been received to 
issue exit visas to her and Oswald.27D Obtaining the permission of 
t.he Soviet Government to leave may have been ,aided by a conference 
which Marina Oswald had, at her own request, with a local MYVD of- 
ficial, Colonel Aksenov, sometime in late 1961. She testified that she 
applied for the conference at her husband’s urging, after he had tried 
unsuccessfully to arrange such a conference for himself.2b0 She be- 
lieved that it may have been granted her because her uncle with whom 
she had lived in Minsk before her marriage was also an MVD 05cial.‘M 

The correspondence with the American Embassy at this time re- 
flected that the Oswalds did not pick up their exit. visas immediately.282 
On January 11,1962, Marina Oswald was issued her Soviet exit visa. 
It was marked valid until December 1, 1962Fs3 The Oswalds did 
not leave Russia until June 1962, but the additional delay was caused 
by problems with the U.S. Government and by the birth of a child in 
February?*” Permission of the Soviet authorities to leave, once given, 
was never revoked. Oswald told the FBI in July 1962, shortly after 
he returned to the United States, that he had been interviewed by 
the MVD twice, once when he first came to the Soviet Union and 
once just before he departed.285 His wife testified that the second 
interview did not occur in Moscow but that she and her husband dealt 
with the MVD visa o5cials frequently in Minsk.2s6 

Investigation of the circumstances, including the timing, under 
which the Oswalds obtained permission from the Soviet Government 
to leave Russia for the United States show that they differed in no 
discernible manner from the normal. The Central Intelligence 
Agency has informed the Commission that normally a Soviet national 
would not be permitted to emigrate if he might endanger Soviet 
national security once he went abroad.287 Those persons in possession 
of confidential information, for example, would constitute an im- 
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portant category of such “security risks.” Apparently Oswald’s 
predeparture interview by the MVD was part of an attempt to 
ascertain whether he or his wife had access to any confidential 
information. Marina Oswald’s reported interview with the MF’D 
in late 1961, which was arranged at her request, may have served the 
same purpose. The Commission’s awareness of both interviews 
derives entirely from Oswald’s and his wife’s statements and letters 
to the American Embassy, which afford additional evidence that the 
conferences carried no subversive significance. 

It took the Soviet authorities at least 51/, months, from about July 
15, 1961, until late December, to grant permission for the Oswalds 
to leave the country. When asked to comment upon the alleged rapid- 
ity of the Oswalds’ departure, the Department of State advised the 
Commission : 

* * * In the immediate post-war period there were about fif- 
teen marriages in which the wife had been waiting for many years 
for a Soviet exit permit. After the death of Stalin the Soviet 
Government showed a disposition to settle these cases. In the 
summer of 1953 permission was given for all of this group of 
Soviet citizen wives to accompany their American citizen hus- 
bands to the United States. 

Since this group was given permission to leave the Soviet Union, 
there have been from time to time marriages in the Soviet Union 
of American citizens and Soviet citizens. With one exception, it 
is our understanding that all of the Soviet citizens involved have 
been given permission to emigrate to the United States after wait- 
ing periods which were, in some cases from three to six months 
and in others much longer.= 

Both the Department of State and the Central Intelligence Agency 
compiled data for the Commission on Soviet wives of American citi- 
zens who received exit visas to leave the Soviet Union, where the rele 
vant information was available. In both cases the data were consistent 
with the above conclusion of the State Department. The Department 
of State had sufficient information to measure the timespan in 14,cases. 
The Department points out that it has information on the dates of 
application for and receipt of Soviet exit visas only on those cases 
that have been brought to its attention. A common reason for bring- 
ing a case to the attention of the Department is that the granting of 
the exit visa by the Soviet Union has been delayed, so that the Ameri- 
can spouse seeks the assistance of his own government. It therefore 
appears that the sampling data carry a distinct bias toward lengthy 
waiting periods. Of the 14 cases tested, 6 involve women who applied 
for visas after 1953, when the liberalized post-Stalin policy was in 
effect. The approximate waiting periods for these wives were, in 
decreasing order, 13 months, 6 months, 3 months, 1 month, and 10 
daysa Of the 11 cases examined by the Central Intelligence Agency 
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in which the time period is known or can be inferred, the Soviet wives 
had to wait from 5 months to a year to obtain exit visas.2eo 

In his correspondence with the American Embassy and his brother 
while he was in RussiaFsl in his diary,282 and in his conversations 
with people in the United States after he returned,283 Oswald claimed 
that his wife had been subjected to pressure by the Soviet Government, 
in an effort to induce her not to emigrate to the United States. In the 
Embassy correspondence, Oswald claimed that the pressure had been 
so intense that she had to be hospitalized for 5 days for “nervous ex- 
haustion.” 2w Marina Oswald testified that her husband exaggerated 
and that no such hospitalization or “nervous exhaustion” ever 
occurred.2e5 However, she did testify that she was questioned on the 
matter occasionally and given the impression that her government 
was not pleased with her decision.29s Her aunt and uncle in Minsk did 
not speak to her “for a long time” ; she also stated that she was dropped 
from membership in the Communist Youth Organization (Kom- 
somol) when the news of her visit to the American Embassy in 
Moscow reached that organization.297 A student who took Russian 
lessons from her in Texas testified that she once referred to the days 
when the pressure was applied as “a very horrible time.” 298 Despite all 
this Marina Oswald testified that she was surprised that their visas 
were granted as soon as they were-and that hers was granted at a11.28e 
This evidence thus indicates that the Soviet authorities, rather than 
facilitating the departure of the Oswalds, first tried to dissuade 
Marina Oswald from going to the United States and then, when she 
failed to respond to the pressure, permitted her to leave without un- 
due delay. There are indications that the Soviet treatment of another 
recent defector who left the Soviet Union to return to the United 
States resembled that accorded to the Oswalds.SOO 

On the basis of all the foregoing evidence, the Commission concluded 
that there was no reason to believe that the Oswalds received unusually 
favorable treatment in being permitted to leave the Soviet Union. 

Associations in the Dallas-Fort Worth Community 

The Russian-spe&ng com/munity.-Shortly after his return from 
Russia in June 1962, Oswald and his family settled in Fort Worth, 
Tex., where they met a group of Russian-born or Russian-speaking 
persons in the Dallas-Fort Worth area.8o1 The members of this com- 
munity were attracted to each other by common background, language, 
and culture. Many of them were well-educated, accomplished, and 
industrious people, several being connected with the oil explora- 
tion, production, and processing industry that flourishes in the 
Dallas-Fort Worth area.” As described more fully in chapter VII 
and in appendix XIII, many of these persons assisted the Oswalds 
in various ways. Some provided the Oswalds with gifts of such 
things as food, clothing, and baby furniture.*03 Some arranged 
appointments and transport&ion for medical and dental treatment, 
and assumed the cost in some instances.so4 When Oswald under- 



took to look for employment in Dallas in early October of 1962 and 
again when marital difficulties arose between the Oswalds in November 
of the same year, Marina Oswald and their child were housed at times 
in the homes of various members of the group.3o5 The Commission 
has examined the background of many of these individuals and has 
thoroughly investigated Oswald’s relationship with them. 

There is no basis to suppose that Oswald came to Fort Worth upon 
his return from Russia for the purpose of establishing contacts with 
the Russian-speaking community located in that area. Oswald had 
spent several of his grammar-school years in Fort Worth.3o6 In 1962, 
his brother Robert lived in Fort Worth and his mother resided in 
nearby Vernon, Tex. In January of that year, Oswald indicated to 
American officials in Russia that he intended to stay with his mother 
upon his return to the United States; however, sometime after mid- 
February, he received an invitation to stay with Robert and his 
family until he became settled, and he did spend the first several weeks 
after his return at Robert’s home?07 In July, Oswald’s mother moved 
to Fort Worth and Oswald and his wife and child moved into an 
apartment with her.308 While in that apartment, Oswald located a 
job in Fort Worth and then rented and moved with his family into 
an apartment on Mercedes Street.30g 

Upon his arrival in 1962, Oswald did not know any members of the 
relatively small and loosely knit Russian-speaking community.310 
Shortly after his arrival Oswald obtained the name of two Russian- 
speaking persons in Fort Worth from the office of the Texas Employ- 
ment Commission in that city.311 Attempts to arrange a prompt visit 
with one of them failed.312 The second person, Peter Paul Gregory, 
was a consulting petroleum engineer and part-time Russian-language 
instructor at the Fort Worth Public Library. Oswald contacted him 
in order to obtain a letter certifying to his proficiency in Russian 
and Marina Oswald later tutored his son in the Russian language.813 
Gregory introduced the Oswalds to George Bouhe and Anna Meller, 
both of whom lived in Dallas and became interested in the welfare of 
Marina Oswald and her child.314 Through them, other members of the 
Russian community became acquainted with the Oswalds?16 

The Oswalds met some 30 persons in the Russian-speaking 
community, of whom 25 testified before the Commission or its staff; 
others were interviewed on behalf of the Commission.31s This range of 
testimony has disclosed that the relationship between Lee Harvey 
Oswald and the Russian-speaking community was short lived and 
generally quite strained.Sl’ During October and November of 1962 
Marina Oswald lived at the homes of some of the members of the Rus- 
sian-speaking community.S13 She stayed first with Elena Hall while 
Oswald was looking for work in Dallas.S1p In early November, Marina 
Oswald and the baby joined Oswald in Dallas, but soon thereafter, 
she spent approximately 2 weeks with different Russian-speaking 
friends during another separation.S20 Oswald openly resented the 
help Marina’s “Russian friends” gave to him and his wife and the 
efforts of some of them to induce Marina to leave him.321 George 

281 



Bouhe attempted to dissuade Marina from returning to her husband 
in November 1962, and when she rejoined him, Bouhe became dis- 
pleased with her as we11.322 Relations between the Oswalds and the 
members of the Russian community had practically ceased by the end 
of 1962. Katherine Ford, one of the members of the group, summed 
up the situation as it existed at the end of January 1963: “So it was 
rather, sort of, Marina and her husband were dropped at that time, 
nobody actually wanted to help. * * *” s28 

In April of 1963, Oswald left Fort Worth for New Orleans, where 
he was later joined by his wife and daughter, and remained until 
his trio to Mexico City in late September and his subsequent return 
to the Dallas-Fort Worth area in early October of 1963.9*’ With only 
minor exceptions, 3m there is no evidence that any member of the 
Russian-speaking community had further contact with Oswald or 
his family after April.92B In New Orleans, Oswald made no at- 
tempt to make new Russian-speaking acquaintances for his wife 
and there is no evidence that he developed any friendships in that 
city.s27 Similarly, after the return from New Orleans, there seems 
to have been no communication between the Oswalds and this group 
until the evening of November 22, 1963, when the Dallas Police 
enlisted Ilya Mamantov to serve as an interpreter for them in their 
questioning of Marina Oswald.328 

George De Mohrenschildt and his wife, both of whom speak Russian 
as well as several other languages, however, did continue to see the 
Oswalds on occasion up to about the time Oswald went to New Or- 
leans on April 24, 1963. De Mohrenschildt was apparently the only 
Russian-speaking person living in Dallas for whom Oswald had ap- 
preciable respect, and this seems to have been true even though De 
Mohrenschildt helped Marina Oswald leave her husband for a 
period in November of 1962.8” 

In connection with the relations between Oswald and De Mohren- 
schildt, the Commission has considered testimony concerning an event 
which occurred shortly after Oswald shot at General Walker. The 
De Mohrenschildts came to Oswald’s apartment on Neely Street for 
the first time on the epening of April 13,1963, apparently to bring an 
Easter gift for the Oswald child.330 Mrs. De Mohrenschildt testi- 
fied that while Marina Oswald was showing her the apartment, she 
saw a rifle with a scope in a closet. Mrs. De Mohrenschildt then 
told her husband, in the presence of the Oswalds, that there was a 
rifle in the closet.931 Mrs. De Mohrenschildt testified that “George, 
of course, with his sense of humor-Walker was shot at a few days ago, 
within that time. He said, ‘Did you take a pot shot at Walker by any 
chance?’ ” 332 At that point, Mr. De Mohrenschildt testified, Oswald 
“sort of shriveled, you see, when I asked this question. * * * made 
a peculiar face * * * [and] changed the expression on his face” and 
remarked that he did targetshooting.= Marina Oswald testified that 
the De Mohrenschildts came to visit a few days after the Walker inci- 
dent and that when De Mohrenschildt mtlde his reference to Oswald’s 
possibly shooting at Walker, Oswald’s “face changed, * * * he almost 
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became speechless.” 334 According to the De Mohrenschildts, Mr. 
De Mohrenschildt’s remark was intended as a joke, and he had no 
knowledge of Oswald’s involvement in the at,tack on Walker.53” 
Nonetheless, the remark appears to have created an uncomfortable 
silence, and the De Mohrenschildts left “very soon afterwards.” They 
never saw either of the Oswalds again.336 They left in a few days on 
a trip to New York City and did not ret.urn until after Oswald had 
gone to New Or1eans.537 A postcard from Oswald to De Mohren- 
schildt was apparently the only contact they had thereafter.33s The 
De Mohrenschildts left in early June for Haiti on a business venture, 
and they were still residing there at the time they testified on April 23, 
1964.=o 

Extensive investigation has been conducted into the background 
of both De Mohrenschildts.340 The investigation has revealed that 
George De Mohrenschildt is a highly individualistic person of varied 
interests. He was born in the Russian Ukraine in 1911 and fled Rus- 
sia with his parents in 1921 during the civil disorder following the 
revolution. He was in a Polish cavalry military academy for 11/e years. 
Later he studied in Antwerp and attended the ITniversity of Liege 
from which he received a doctor’s degree in international commerce 
in 1928. Soon thereafter, he emigrated to the United States; he be- 
came a U.S. citizen in 1949.311 De Mohrenschildt eventually became 
interested in oil exploration and production ; he entered the University 
of Texas in 1944 and received a master’s degree in petroleum geology 
and petroleum engineering in 1945. 34* He has since become active as a 
petroleum engineer throughout the world.343 In 1960, after the death 
of his son, he and his wife made an &month hike from the United 
States-Mexican border to Panama over primit.ive jungle trails. By 
happenstance they were in Guatemala City at the time of the Bay of 
Pigs invasion.344 A lengthy film and complet,e written log was pre- 
pared by De Mohrenschildt and a report of the trip was made to the 
U.S. Government.345 Upon arriving in Panama they journeyed to 
Haiti where De Mohrenschildt eventually became involved in a Gov- 
ernment-oriented business venture in which he has been engaged con- 
tinuously since June 1963 until the time of this report?46 

The members of the Dallas-Fort Worth Russian community and 
others have variously described De Mohrenschildt as eccentric, out- 
spoken, and a strong believer in individual liberties and in the U.S. 
form of government, but also of the belief that some form of undemo- 
cratic government might be best for other peoples.34T De Mohren- 
schildt frankly admits his provocative personality>48 

Jeanne De Mohrenschildt was born in Harbin, China, of White 
Russian parents. She left during the war with Japan, coming to 
New York in 1938 where she became a successful ladies dress and 
sportswear apparel designer. She married her present husband in 
1959.8’9 

The Commission’s investigation has developed no signs of sub- 
versive or disloyal conduct on the part of either of the De Mohren- 
schildts. Neither the FBI, CIA, nor any witness contacted by the 
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Commission has provided any. information linking the De Mohren- 
schildts to subversive or extremist organizationsPW Nor has there 
been any evidence linking them in any way with the assassination of 
President Kennedy. 

The Commission has also considered closely the relations between 
the Oswalds and Michael and Ruth Paine of Irving, Tex. The 
Paines were not part of the Russian community which has been dis- 
cussed above. Ruth Paine speaks Russian, however, and for this 
reason was invited to a party in February of 1963 at which she became 
acquainted with the Oswalds.351 The host had met the Oswalds 
through the De Mohrenschildts.352 Marina Oswald and Ruth Paine 
subsequently became quite friendly, and Mrs. Paine provided con- 
siderable assistance to the Oswalds.35-’ Marina Oswald and her child 
resided with Ruth Paine for a little over 2 weeks while Oswald sought 
a job in New Orleans in late April and early May 1963.354 In May, 
she transported Marina Oswald to New Orleans, paying all of the 
traveling and other expenses.35s While the Oswalds were in New 
Orleans, t,he two women corresponded.SS6 Mrs. Paine came to New 
Orleans in late September and took Marina Oswald and her child 
to her home in Irving.357 

Since Oswald left for Mexico City promptly after Mrs. Paine and 
his family departed New Orleans, 358 the Commission has considered 
whether Ruth Paine’s trip to New Orleans was undertaken to assist 
Oswald in this venture, but the evidence is clear that it was not. In 
her letters to Ruth Paine during the summer of .1963, Marina Oswald 
confided that she was having continuing difficulties with her husband, 
and Mrs. Paine urged Marina Oswald to live with her in Irving; the 
letters of the two women prior to Mrs. Paine’s arrival in New Orleans 
on September 20,1963, however, contain no mention that Oswald was 
planning a trip to Mexico City or elsewl~ere.35s In New Orleans, 
Mrs. Paine was told by Oswald that he planned to seek employment in 
Houston, or perhaps Philadelphia. Though Marina Oswald knew 
this to be false, she testified that she joined in this deception.360 At no 
time during the entire weekend was Mexico City mentioned.361 Cor- 
roboration for this testimony is found in a letter Mrs. Paine wrote 
her mother shortly after she and Marina Oswald had returned to 
Irving on September 24, in which she stated that Marina Oswald 
was again living with her temporarily and that Oswald was job- 
hunting.362 When Oswald arrived at the Paine home on October 4, 
hecontinued his deception by telling Mrs. Paine, in his wife’s presence, 
that he had been.unsuccessful in finding employment.363 At Oswald’s 
request, Marina Oswald remained silent.364 

Marina Oswald lived with Ruth Paine through the birth of her 
second daughter on October 20, 1963, and until the assassination of 
President Kennedy.SB5 During this period, Oswald obtained a room 
in Dallas and found employment in Dallas, but spent weekends with 
his family at the Paine home?66 On November 1 and 5, Ruth Paine 
was interviewed by agents of the FBI who were investigating Os- 
wald’s activities since his return from the Soviet Union, as set forth 
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in greater detail in chapter VIII. She did not then know Oswald’s 
address in Dallas.367 She was not asked for, nor did she volunteer, 
Oswald’s telephone number in Dallas, which she did know.368 She 
advised the Bureau agent to whom she spoke of Oswald’s periodic 
weekend visits, and she informed him that Oswald was employed at 
the Texas School Book Depository Building.36B 

On November 10, Rut.1~ Paine discovered a draft of Oswald’s let- 
ter written the day before to the Soviet Embassy in Washington, in 
which he indicated that he had journeyed to Mexico City and con- 
ferred with a “comrade Kostine in the Embassy of the Soviet Union, 
Mexico City, Mexico.” 370 (This letter is discussed later in this 
chapter.) Mr. and Mrs. Paine testified that although they initially 
assumed the letter was a figment of Oswald’s imagination, the letter 
gave Mrs. Paine considerable misgivings.371 She determined that if 
the FBI agents returned she would deliver to them the copy of a draft 
of the letter which, unknown t,o Oswald, she had made.372 However, 
the agents did not return before the assassination.573 On November 
19, Mrs. Paine learned that Oswald was living in his Dallas rooming- 
house under an assumed name.374 She did not report this to the 
FBI because, as she testified, she “had no occasion to see them, and 
* * * did not t,hink it important enough to call them after that, until 
the 23d of November.” 3*5 

The Commission has thoroughly investigated the background of 
both Paines. Mrs. Paine was born Ruth Hyde in New York City on 
September 3, 1932. Her parents moved to Columbus, Ohio, in the 
late 1930’s.376 They were divorced in 1961.3” Ruth Paine gradu- 
ated from Antioch College in 1955.378 While in high school she first 
became interested in Quaker activities ; she and her brother became 
Quakers in 1951.378 In 1952, following completion of her sophomore 
year at Antioch College, she was a delegate to two Friends conferences 
in England.SBo 

At the time the Paines met in 1955, Mrs. Paine was active in the 
work of the Young Friends Committee of North America, which, with 
the cooperation of t.he Department of State, was making an effort to 
lessen the tensions between Soviet Russia and the United States by 
means of the stimulation of contacts and exchange of cultures between 
citizens of the two nations through “pen-pal” correspondence and 
exchanges of young Russians and Americans.381 It was during 
this period that Mrs. Paine became interested in the Russian lan- 
guage.382 Mrs. Paine participated in a Russian-American student ex- 
change program sponsored by the Young Friends Committee of North 
America, and has participated in the “pen-pal” phase of the activities 
of the Young Friends Committee.383 She has corresponded until 
recemly with a schoolteacher in Russia.384 Although her act.ive in- 
terest in the Friends’ program for the lessening of East-West tensions 
ceased upon her marriage in December 1957, she has continued to hold 
to the tenets of the Quaker faith.3s5 

Michael Paine is the son of George Lyman Paine and Ruth Forbes 
Paine, now Ruth Forbes Young, wife of Arthur Young of Phila- 
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delphia, Pa.ses His parents were divorced when he was 4 years of 
age. His father, George Lyman.Paine, is an architect and resides in 
California.387 Michael Paine testified that during his late grammar 
and early high school days his father participated actively in the 
Trotskyite faction of the Communist movement in the United States 
and that he attended some of those meetings.388 He stated that his 
father, with whom he has had little contact throughout most of his 
life, has not influenced his political thinking. He said that he has 
visited his father four or five times in California since 1959, but their 
discussions did not include the subject of communism.38Q Since mov- 
ing to Irving, Tex., in 1959, he has been a research engineer for Bell 
Helicopter Co. in Fort Worth.300 Mr. Paine has security clearance for 
his work.sg1 He has been a long-time member of the American Civil 
Liberties Union.Ss2 Though not in sympathy with rightist political 
aims, he has attended a few meetings of far-right organizations in 
Dallas for the purpose, he testified, of learning something about those 
organizations and because he “was interested in seeing more communi- 
cation between the right and the left.” 393 

The Commission has conducted a thorough investigation of the 
Paines’ finances and is satisfied that their income has been from legiti- 
mate and traceable sources, and that their expenditures were consistent 
with their income and for normal purposes. Although in the course of 
their relationship with the Oswalds, the Paines assumed expenses for 
such matters as food and transportation, with a value of approxi- 
mately $500, they made no direct payments to, and received no moneys 
or valuables from, the Oswalds.3s4 

Although prior to November 22, Mrs. Paine had information relating 
to Oswald’s use of an alias in Dallas, his telephone number, and his 
correspondence with the Soviet Embassy, which she did not pass on to 
the FBI,Ss5 her failure to have come forward with this information 
must be viewed within the context of the information available to 
her at that time. There is no evidence to contradict her testimony 
that she did not then know about Oswald’s attack on General Walker, 
the presence of the rifle on the floor of her garage, Oswald’s owner- 
ship of a pistol, or the photographs of Oswald displaying the fire- 
arms.sss She thus assumed that Oswald, though a difficult, and disturb- 
ing personality, was not potentially violent, and that the FBI was 
cognizant of his past history and current activitiesso 

Moreover, it is from Mrs. Paine herself that the Commission has 
learned that she possessed the information which she did have. Mrs. 
Paine was forthright with the agent of the FBI with whom she spoke 
in early November 1963, providing him with sufficient information to 
have located Oswald at his job if he had deemed it necessary to do 
so 388 and her failure to have taken immediate steps to notifv the 
Bireau of the additional information does not under the ciicum- 
stances appear unusual. Throughout the Commission’s investigation, 
Ruth Paine has been completely cooperative, voluntarily producing 
all correspondence, memoranda, and other written communications in 
her possession that had passed between her and Marina Oswald both 
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before and after November 22, 1963.3QQ The Commission has had the 
benefit of Mrs. Paine’s 1963 date book and calendar and her address 
book and telephone notation book, in both of which appear many en- 
tries relating to her activities with the Oswalds.4°0 Other material of 
a purely personal nature was also voluntarily made available.‘Ol The 
Commission has found nothing in the Paines’ background, activities, 
or finances which suggests disloyalty to the United States,*O* and it 
has concluded that Ruth and Michael Paine were not involved in any 
way with the assassination of President Kennedy. 

A fuller narrative of the social contacts between the Oswalds 
and the various persons of the Dallas-Fort Worth community is 
incorporated in chapter VII and appendix XIII, and the testimony 
of all members of the group who testified before the Commission is 
included in the printed record which accompanies the report. The 
evidence establishes that the Oswalds’ contacts with these people were 
originated and maintained under normal and understandable cir- 
cumstances. The files maintained by the FBI contain no information 
indicating that any of the persons in the Dallas-Fort Worth com- 
munity with whom Oswald associated were affiliated with any Com- 
munist, Fascist, or other subversive organization.403 During the course 
of this investigation, the Commission has found nothing which sug- 
gests the involvement of any member of the Russian-speaking com- 
munity in Oswald’s preparations to assassinate President Kennedy. 

Political Activities Upon Return to the United States 

Upon his return from the Soviet Union, Oswald had dealings with 
the Communist Party, U.S.A., the Socialist Workers Party, and the 
Fair Play for Cuba Committee, and he also had minor contacts with 
at least two other organizations with political interests. For the pur- 
pose of determining whether Oswald received any advice, encourage- 
ment, or assistance from these organizations in planning or executing 
the assassination of President Kennedy, the Commission has con- 
ducted a full investigation of the nature and extent of Oswald’s rela- 
tions with them. The Commission has also conducted an investigation 
to determine whether certain persons and organizations expressing 
hostility to President Kennedy prior to the assassination had any con- 
nection with Lee Harvey Oswald or with the shooting of the President. 

Communist Party, U.S.A.; Socialist Worker8 Party.-In August of 
1962, Oswald subscribed to the Worker, a publication of the Commu- 
nist Party, U.S.A.4m He also wrote the Communist Party to obtain 
pamphlets and other literature which, the evidence indicates, were 
sent to him as a matter of course.ms 

Oswald also attempted to initiate other dealings with the Commu- 
nist Party, U.S.A., but the organization was not especially responsive. 
From New Orleans, he informed the party of his activities in connec- 
tion with the Fair Play for Cuba Committee, discussed below, submit- 
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ting membership cards in his fictitious chapter to several party 
officials.40s In a letter from Arnold S. Johnson, director of the infor- 
mation and lecture bureau of the party, Oswald was informed that al- 
though the Communist Party had no “organizational ties” with the 
committee, the party issued much literature which was “important 
for anybody who is concerned about developments in Cuba.” 407 In 
September 1963 Oswald inquired how he might contact the party 
whe,n he relocated in the Baltimore-Washington area, as he said he 
planned to do in October, and Johnson suggested in a letter of Sep- 
tember 19 that he “get in touch with us here [New York] and we will 
find some way of getting in touch with you. in that city [Balti- 
more] .” 408 However, Oswald had also written asking whether, “hand- 
icapped as it were, by * * * [his] past record,” he could ‘fstill * * * 
compete with antiprogressive forces, above ground or whether in your 
opinion * * * [he] should always remain in the background, i.e., 
underground,” and in the September 19 letter received the reply that 
“often it is advisable for some people to remain in the background, 
not underground.” 409 

In a letter postmarked November 1, Oswald informed the party that 
he had moved to Dallas, and reported his attendance at a meeting at 
which General Walker had spoken, and at a meeting of the American 
Civil Liberties Union ; he asked Johnson for the party’s “general 
view” of the latter organization and “to what degree, if any, [he] 
should attempt to highten its progressive tendencies.” According to 
Johnson, this letter was not received by the Communist Party until 
after the assassination.410 At different times, Oswald also wrote the 
Worker and the Hall-Davis Defense Committee, enclosing samples of 
his photographic work and offering to assist in preparing posters ; he 
was told that “his kind offer [was] most welcomed and from time to 
time we shall call on you,” but he was never asked for assistance.411 
The correspondence between Oswald and the Communist Party, and 
with all other organizations, is printed in the record accompanying 
this report. 

When Oswald applied for a visa to enter Cuba during his trip to 
Mexico City, discussed below, 41z Senora Silvia Duran, the Cuban 
consular employee who dealt with Oswald, wrote on the application 
that Oswald said he was a member of the Communist Party and 
that he had “displayed documents in proof of his membership.” 413 
When Oswald went to Mexico, he is believed to have carried 
his letters from the Soviet Embassy in Washington and from 
the Communist Party in the United States, his 1959 passport, 
which contained stamps showing that he had lived in Russia for 2$4 
years, his Russian work permit, his Russian marriage certificate, mem- 
bership cards and newspaper clippings purporting to show his role 
in the Fair Play for Cuba Committee, and a prepared statement of 
his qualifications as a “Marxist.” 414 Because of the mass of papers 
Oswald did present showing his affinity for communism, some in the 
Russian language, which was foreign to Senora Duran, and because 
further investigation, discussed below, indicated that Oswald was not 
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a member of the party, Senora Duran’s notation was probably 
inaccurate. 

Upon his arrest after the assassination, Oswald attempted to 
contact John J. Abt, a New York attorney, to request Abt to repre- 
sent him. Abt was not in New York at the time, and he was 
never reached in connection with representing Oswald. Abt has 
testified. that he at no time had any dealings with Oswald and that 
prior to the assassination he had never heard of Lee Harvey Oswald.416 

After his return from the Soviet IJnion, Oswald also carried on a 
limited correspondence with the Socialist Workers Party. Ip Oc- 
tober of 1962 he attempted to join the party, but his application 
was not accepted since there was then no chapter in the Dallas carea.4*s 
Oswald also wrote the Socialist Workers Party offering his assistance 
in preparing posters. From this organization too he received the 
response that he might be called upon if needed. He was asked for 
further information about his photographic skills, which he does not 
appear to have ever provided.417 Oswald did obtain literature from 
the Socialist Workers Party, however, and in December 1962 he en- 
tered a subscription to the affiliated publication, the Militant.418 Ap- 
parently in March of 1963 Oswald wrote the party of his activities and 
submitted a clipping with his letter. In response, he was told that 
his name was being sent to the Young Socialist Alliance for further 
correspondence, but the files of the alliance apparently contain no 
reference to Oswald. Neither the letter nor the clipping which Oswald 
sent has been located.41g 

Investigation by the Commission has produced no plausible evidence 
that Lee Harvey Oswald had any other significant contacts with the 
Communist Party, U.S.A., the Socialist Workers Par@, or with any 
other extreme leftist political organization. The FBI and other 
Federal security agencies have made a study of their records and 
files and contacted numerous confidential informants of the 
agencies and have produced no such evidence.420 The Commission 
has questioned persons who, as a group, knew Oswald during virtually 
every phase of his adult life, and from none of these came any indica- 
tion that Oswald maintained a surreptitious relationship with any 
organization. Arnold S. Johnson, of the American Communist Party; 
James T. Tormey, executive secretary of the Hall-Davis Defense 
Committee; and Farrell Dobbs, secretary of the Socialist Workers 
Party, voluntarily appeared before the Commission and testified under 
oath that Oswald was not a member of these organizations and that a 
thorough search of their files had disclosed no records relating to 
Oswald other than those which they produced for the Commission.al 
The material that has been disclosed is in all cases consistent with 
other data in the possession of the Commission. 

Socialist Labor Party.-Oswald also wrote to the Socialist Labor 
Party in New York in November 1962 requesting literature. Horace 
Twiford, a national committeeman at large for the party in the State 
of Texas, was informed by the New York headquarters in July 1963 
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of Oswald’s request, and on September 11,1963, he did mail literature 
to Oswald at his old post office box in Dallas.‘22 On his way to Mexico 
City in September 1963, Oswald attempted to contact Twiford at his 
home in Houston; Oswald spoke briefly with Twiford’s wife, identify- 
ing himself as a member of the Fair Play for Cuba Committee, but 
since Twiford was out of town at the time, Oswald was unable to speak 
with him.423 Arnold Peterson, national secretary and treasurer of the 
Socialist Labor Party, has stated that a search of the records of the 
national headquarters reveals no record pertaining to Oswald ; he ex- 
plained that letters requesting literature are routinely destroyed.424 
The Socialist Party-Social Democratic Federation has also advised 
that a review of its records fails to reflect any information or cop 
respondence pertaining to Oswald.426 

Fair Play for Cuba. Com/mittes.-During t,he period Oswald was 
in New Orleans, from the end of April to late September 1963, he was 
engaged in activity purportedly on behalf of the now defunct Fair 
Play for Cuba Committee (FPCC) , an organization centered in New 
York which was highly critical of U.S. policy toward the Cuban 
Government under Fidel Castro. In May 1963, after having obtained 
literature from the FPCC,“6 Oswald applied for and was granted 
membership in the organization.427 When applying for membership, 
Oswald wrote national headquarters that he had 

* * * been thinking about renting a small office at my own ex- 
pense for the purpose of forming a F.P.C.C. branch here in New 
Orleans. 

Could you give me a charter ? 42* 

With his membership card, Oswald apparently received a copy of the 
constitution and bylaws for FPCC chapters, and a letter, dat,ed May 
29, which read in part as follows (with spelling as in original) : 

It would be hard to concieve of a chapter with as few 
members as seem to exist. in the New Orleans area. I have just 
gone through our files and find that, Louisiana seams somewhat. 
restricted for Fair Play activities. However, with what is there 
perhaps you could build a larger group if a few people would 
undertake the disciplined responsibility of concrete organizational 
work. 

We certainly are not at all adverse to a very small Chapter but 
certainly would expect that there would be at least twice the 
amount needed to conduct a legal executive board for the Chap- 
ter. Should this be reasonable we could readily issue a charter 
for a New Orleans Chapter of FPCC. In fact, we would be 
very, very pleased to see this take place and would like to do 
everything possible to assist in bringing it about. 

* * l * * * * 
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You must realize that you will come under tremendous pres- 
sures with any attempt to do FPCC work in that area and that 
you will not be able to operate in the manner which is conven- 
tional here in the north-east. Even most of our big city Chap- 
ters have been forced to Abandon the idea of operating an o&e 
in public. * * * Most Chapters have discovered that it is easier 
to operate semi-privately out of a home and maintain a P.O. 
Box for all mailings and public notices. (A P.O. Box is a must 
for any Chapter in the organization to guarnatee the con- 
tinued contact with the national even if an individual should 
move or drop out.) We do have a serious and often violent opposi- 
tion and this proceedure helps prevent many unnecessary incidents 
which frighten away prospective supporters. I definitely would 
not recommend an office, at least not one that will be easily iden- 
tifyable to the lunatic fringe in your community. Certainly, 
I would not recommend that you engage in one at the very begin- 
ning but wait and see how you can operate in the community 
through several public experiences.4zB 

Thereafter Oswald informed national headquarters that he had opened 
post office box No. 30061, and that against its advice he had decided “to 
take an office from the very beginning”; he also submitted copies 
of a membership application form and a circular headed “Hands Off 
Cuba!” which he had had printed, and informed the headquarters 
that he intended to have membership cards for his chapter printed, 
which he subsequently did.430 He wrote three further letters to the 
New York office to inform it of his continued activities.431 In one he 
reported that he had been evicted from the office he claimed to have 
opened, so that he “worked out of a post office box and by useing street 
demonstrations and some circular work * * * sustained a great deal of 
interest but no new members.” 432 

Oswald did distribute the handbills he had printed on at least three 
occasions.433 Once, while doing so, he was arrested and fined for 
being involved in a disturbance with anti-Castro Cuban refugeests4 
one of whom he had previously met by presenting himself as hostile to 
Premier Castro in an apparent effort to gain information about anti- 
Castro organizations operating in New Or1eans.435 When arrested, he 
informed the police that his chapter had 35 members.43s His activities 
received some attention in the New Orleans press, and he twice ap- 
peared on a local radio program representing himself as a spokesman 
for the Fair Play for Cuba Committee.43’ After his return to Dallas, 
he listed the FPCC as an organization authorized to receive mail at 
his post 0503 box.438 

Despite these activities, the FPCC chapter which Oswald pur- 
portedly formed in New Orleans was entirely fictitious. Vincent T. 
Lee, formerly national director of the Fair Play for Cuba Committee, 
has testified that the New York o5ce did not authorize the creation 
of a New Orleans chapter, nor did it provide Oswald with funds 
to support his activities there.4s9 The national office did not write 
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Oswald again after its letter of May 29. As discussed more fully in 
chapter VII, Oswald’s later letters to the national office purporting to 
inform it of his progress in New Orleans contained numerous exagger- 
ations about the scope of his activities and the public reaction to 
them.440 There is no evidence that Oswald ever opened an office as he 
claimed to have done. Although a pamphlet taken from him at the 
time of his arrest in New Orleans contains the rubber sta.mp imprint 
“FPCC, 544 CAMP ST., NEW ORLEANS, LA.,” investigation has 
indicated that neither the Fair Play for Cuba Committee nor Lee Har- 
vey Oswald ever maintained an office at that address.441 The handbills 
and other materials bearing the name of the Fair Play for Cuba Com- 
mittee were printed commercially by Oswald without the approval of 
the national headquarters.442 Oswald’s membership card in the “New 
Orleans chapter” of the committee carried the signature of “A. J. 
Hidell,” purportedly the president of the chapter, but there is no 
evidence that an “A. J. Hidell” existed and, as pointed out in chapter 
IV, there is conclusive evidence that the name was an alias which ’ 
Oswald used on various occasions. Marina Oswald herself wrote the 
name “Hidell” on the membership card at her husband’s insistence.44s 

No other member of the so-called New Orleans chapter of the com- 
mittee has ever been found. The only occasion on which anyone other 
than Oswald was observed taking part in these activities was on 
August 9,1963, when Oswald and two young men passed out leaflets 
urging “Hands Off Cuba. 1” on the streets of New Orleans. One of 
the two men, who was 16 years old at the time, has testified that Oswald 
approached him at the Louisiana State Employment Commission and 
offered him $2 for about an hour’s work. He accepted the offer but 
later, when he noticed that television cameras were being focused on 
him, he obtained his money and left. He testified that he had never 
seen Oswald before and never saw him again. The second individual 
has never been located; but according to the testimony of the youth 
who was found, he too seemed to be someone not previously connected 
wit.h Oswald.4” Finally, the FBI has advised the Commission that its 
information on undercover Cuban a.ctivities in the New Orleans area 
reveals no knowledge of Oswald before the assassination.M6 

Right-wing groups hostile to President Kennedy.-The Com- 
mission also considered t,he possibility that there may have been 
a link between Oswald and certain groups which had bitterly de- 
nounced President Kennedy and his policies prior to the time of the 
President’s trip to Dallas. As discussed in chapter II, two provoca- 
tive incidents- took place concurrently with President Kennedy’s visit 
and a third but a month prior thereto. The incidents were (1) the 
demonstration against the Honorable Adlai E. Stevenson, U.S. Am- 
bassador to the TJnited Nations, in late October 1963, when he came 
to Dallas on United Nations Day; (2) the publicat,ion in the Dallas 
Morning News on November 22 of the full page, black-bordered paid 
advertisement entitled, “Welcome Mr. Kennedy”; and (3) the dis- 
tribution of a throwaway handbill entitled “Wanted for Treason” 
throughout Dallas on November 20 and 21. Oswald was aware of 
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the Stevenson incident; there is no evidence that he became aware of 
either the “Welcome Mr. Kennedy” advertisement or the “Wanted 
for Treason” handbill, though neither possibility can be precluded. 

The only evidence of interest on Oswald’s part in rightist groups 
in Dallas was his alleged attendance at a rally at the Dallas Audi- 
torium the evening preceding Ambassador Stevenson’s address on 
United Nations Day, October 24,1963. On the evening of October 25, 
1963, at the invitation of Michael Paine, Oswald attended a monthly 
meeting of the Dallas chapter of the American Civil Liberties Union 
in which he was later to seek membership.446 During the course of 
the discussion at this meeting, a speaker mentioned Maj. Gen. Edwin 
A. Walker (Resigned, U.S. Army). Oswald arose in the midst of the 
meeting to remark that a “night or two nights before” he had attended 
a meeting at which General Walker had spoken in terms that led 
Oswald to assert that General Walker was both anti-Catholic and 
anti-Semitic.“’ General Walker te&ified that he had been the speaker 
at a rally the night before Ambassador Stevenson’s appearance, but 
that he did not know and had never heard of Oswald prior to the 
announcement of his name on radio and television on the afternoon of 
November 22.“* Oswald confirmed his attendance at. the U.S. Day 
rally in an undated letter he wrote to Arnold Johnson, director of the 
information and lecture bureau of the Communist Party, mailed 
November 1,1963, in which he reported : 

On October 23rd, I had attended a ultra-right meeting headed 
by General Edwin a. Walker, who lives in Dallas. 

This meeting preceded by one day the attack on a. e. Stevenson 
at the United Nations Day meeting at which he spoke. 

As you can see, political friction between ‘left’ and ‘right’ is 
very great here.44e 

In the light of Oswald’s attack upon General Walker on the evening 
of April 10,1963, discussed in chapter IV,‘“O as well as Oswald’s known 
political views, 451 his asserted attendance at the political rally at which 
General Walker spoke may have been induced by many possible 
motives. However, there is no evidence that Oswald attended any 
other rightist meetings or was associated with any politically con- 
servative organizations. 

While the black-bordered “Welcome Mr. Kennedy” advertisement 
in the November 22 Dallas Morning News, which addressed a series 
of critical questions to the President, probably did not come to 
Oswald’s attention, it was of interest. to the Commission because of 
its appearance on the day of the assassination and because of an al- 
legation made before the Commission concerning the person whose 
name appeared as the chairman of the committee sponsoring the ad- 
vertisement. The black-bordered advertisement was purported to be 
sponsored by “The American Fact-Finding Committee,” which was 
described as “An unafliliated and nonpartisan group of citizens who 
wish truth.” Bernard Weissman was listed as “Chairman” and a 
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post office box in Dallas was the only address. (See Commission 
Exhibit No. 1031, p. 294.) 

The Commission has conducted a full investigation into the genesis 
of this advertisement and the background of those responsible for it. 
Three of the four men chiefly responsible, Bernard W. Weissman, Wil- 
liam B. Burley III, and Larrie H. Schmidt, had served together in 
the U.S. Army in Munich, Germany, in 1962. During that time 
they had with others devised plans to develop two conservative or- 
ganizations, one political and the other business. The political 
entity was to be named Conservatism-USA, or CUSA, and the busi- 
ness entity was to be named American Business, or AMBUS. While 
in Munich, according to Weissman, they attempted to develop in their 
“own minds * * * ways to build up various businesses that would sup- 
port us and at the same time support our political activities.” 453 Ac- 
cording to a subsequent letter from Schmidt to Weissman, “Cusa was 
founded for patriotic reasons rather than for personal gain-even 
though, as a side effect, Ambus was to have brought great return, as 
any business endeavor should.” 454 To establish their organizations, 
Weissman testified that they : 

* * * had planned while in Munich that in order to accomplish 
our goals, to try to do it from scratch would be almost impossible, 
because it would be years before we could even get the funds 
to develop a powerful organization. So we had planned to 
infiltrate various rightwing organizations and by our own ef- 
forts become involved in the hierarchy of these various organiza- 
tions and eventually get ourselves elected or appointed to various 
higher offices in these organizations, and by doing this bring in 
some of our own people, and eventually take over the leadership 
of these organizations, and at that time having our people in 
these various organizations, we would then, you might say, call 
a conference and have them unite, and while no one knew of the 
existence of CUSA aside from us, we would then bring them all 
together, unite them, and arrange to have it called CUSA.“6 

Schmidt was the first to leave the service; settling in Dallas in 
October 1962, he became a life insurance salesman and quickly engaged 
in numerous political activities in pursuit of the objectives devised in 
Munich.*5s He became affiliated with several organizations and pre- 
pared various polit.ical writings/57 

Upon their release from the military, Weissman and Burley did not 
immediately move to Dallas, though repeatedly urged to do so by 
Schmidt.‘% On October 1, 1963, Schmidt wrote Weissman: “Adlai 
Stevenson is scheduled here on the 24th on UN Day. Kennedy is 
scheduled in Dallas on Nov. 24th. There are to be protests. All the 
big things are happening now-if we don’t get in right now we may 
as well forget it.“45Q The day of the Stevenson demonstration, 
Schmidt telephoned Weissman, again urging him to move to Dallas. 
Recalling that conversation with Schmidt, Weissman testified : 
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And he said, “If we are going to take advantage of the situa- 
tion * * * you better hurry down here and take advantage of the 
publicity, and at least become known among these various right- 
wingers, because this is the chance we have been looking for to 
infiltrate some of these organizat.ions and become known,” in other 
words, go along with the philosophy we had developed in 
Munich.‘so 

Five days later he wrote to Weissman and Burley to report that as 
the “only organizer of the demonstration to have publicly identified 
himself,” he had “become, overnight, a ‘fearless spokesman’ and ‘leader’ 
of the rightwing in Dallas. What I worked so hard for in one year- 
and nearly failed-finally came through one incident in one night !” 
He ended, “Politically, CUSA is set. It is now up to you to get 
Ambus going.” 461 

Weissman and Burley accepted Schmidt’s prompting and traveled 
to Dallas, arriving on November 4, 1963.462 Both obtained employ- 
ment as carpet salesmen. At Schmidt’s solicitation they took steps to 
join the John Birch Society, and through Schmidt they met the fourth 
person involved in placing the November 22 advertisement, Joseph P. 
Grinnan, Dallas independent. oil operator and a John Birch Society 
coordinator in the Dallas arca.46s 

Within a week to 10 days after Weissman and Burley had arrived in 
Dallas, the four men began to consider plans regarding President 
Kennedy’s planned visit to Dallas.464 Weissman explained the reason 
for which it was decided that the ad should be placed : 

* * * after the Stevenson incident, it was felt. that a demonstra- 
tion would be entirely out of order, because we didn’t want any- 
thing to happen in the way of physical violence to President 
Kennedy when he came to Dallas. But we thought that the con- 
servatives in Dallas-I was told-were a pretty downtrodden lot 
after that, because they were being oppressed by the local liberals, 
because of the Stevenson incident. We felt we had to do some- 
thing to build up the morale of the conservative element, in 
Dallas. So we hit upon the idea of the ad.465 

Weissman, Schmidt, and Grinnan worked on the text for the adver- 
tisement.466 A pamphlet containing 50 questions critical of American 
policy was employed for this purpose, and was the source of the mili- 
tant questions contained in the ad attacking President. Kennedy’s 
administration.46T Grinnan undertook to raise the $1,465 needed to 
pay for the ad.4ss He employed a typed draft of the advertisement 
to support his funds solicitat,ion. 468 Grinnan raised the needed money 
from three wealthy Dallas businessmen: Edgar R. Crissey, Nelson 
Bunker Hunt, and H. R. Bright, some of whom in turn collected 
contributions from others.4’o At least one of the contributors would 
not make a contribution unless a question he suggested was inserted.A71 
Weissman, believing that Schmidt, Grinnan, and the contributors were 
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active members of the John Birch Society, and that Grinnan even- 
tually took charge of the project, expressed the opinion that the ad- 
vertisement was the creation of the John Birch Society,472 though 
Schmidt and Grinnan have maint.ained that they were acting “solely 
as individuals.” 473 

A fictitious sponsoring organization was invented out of whole 
cloth.474 The name chosen for the supposed organization was The 
American Fact-Finding Committee.475 This was “Solely a name,” 
Weissman testified ; “* * * A s a matter of fact,, when I went to place 
the ad, I could not remember the name * * * I had to refer to a piece 
of paper for the name.” 476 Weissman’s own name was used on t.he ad 
in part to counter charges of anti-Semitism which had been leveled 
against conservative groups in Dallas.477 Weissman conceived the 
idea of using a black border,478 and testified he intended it to serve the 
function of stimulating reader attention.47g Before accepting the 
advertisement, the Dallas Morning News apparently submitted it to 
its attorneys for their opinion as to whether its publication might 
subject them to liability.480 

Weissman testified that the advertisement drew 50 or 60 maild 
responses.481 He took them from the post, office box early on Sunday 
morning, November 24.*82 He said that those postmarked before the 
attack on President Kennedy were “favorable” in tone; 483 those of 
later postmark were violently unfavorable, nasty, and threatening; 4** 
and, according to a report from Schmidt, those postmarked some 
weeks later were again of favorable tone.4*5 

The four promoters of the ad deny that they had-any knowledge of 
or familiarity with Lee Harvey Oswald prior to November 22, or Jack 
Ruby prior to November 24.486 Each has provided a statement of his 
role in connection with the placement of the November 22 advertise- 
ment and other matters, and investigation has revealed no deception. 
The Commission has found no evidence that any of these persons was 
connected with Oswald or Ruby, or was linked to a conspiracy to 
assassinate President Kennedy. 

The advertisement, however, did give rise to one allegation con- 
cerning Bernard Weissman which required additional investigation. 
On March 4, 1964, Mark Lane, a New York attorney, testified before 
the Commission that an undisclosed informant had told him that 
Weissman had met with Jack Ruby and Patrolman J. D. Tippit at 
Ruby’s Carousel Club on November 14, 1963. Lane declined to 
state the name of his informant but said that he would attempt to 
obtain his informant’s permission to reveal his name.487 On July 2, 
1964, after repeated requests by the Commissi,on that he disclose’the 
name of his informant, Lane testified a second time concerning this 
matter, but declined to reveal the information, stating as his reason 
that he had promised the individual that his name would not be re- 
vealed without his permission.*% Lane also made this allegation dur- 
ing a radio appe.arance, whereupon Weissman twice demanded that 
Lane reveal the name of the informant.4sg As of the date of this 
report Lane has failed to reveal the name of his informant and has 
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offered no evidence to support his allegation. The Commission has 
investigated the allegation of a Weissman-Ruby-Tippit meeting and 
has found no evidence that such a meeting took place anywhere at 
any time. The investigation into this matter is discussed in a later 
section of this chapter dealing with possible conspiracies involving 
dack Ruby. 

A comparable incident was the appearance of the “Wanted for 
Treason” handbill on the streets of Dallas 1 to 2 days before President 
Kennedy’s arrival. These handbills bore a reproduction of a front, 
and profile photograph of the President and set forth a series of in- 
flammatory charges against him.490 Efforts to locate the author and 
the lithography printer of the handbill at first met with evasive 
responses 4g1 and refusals to furnish information.4g2 Robert A. Sur- 
rey was eventually identified as the author of the handbill.4e3 Surrey, 
a 3%year-old printing salesman employed by Johnson Printing Co. 
of Dallas, Tex., has been closely associated with General Walker 
for several years in his political and business activities.4s4 He is presi- 
dent of American Eagle Publishing Co. of Dallas, in which he is a 
partner with General Walker .495 Its office and address is the post office 
box of Johnson Printing Co. Its assets consist of cash and various 
printed materials composed chiefly of General Walker’s political and 
promotional literature:0e all of which is stored at General Walker’s 
headquarters.*sr 

Surrey prepared the text for the handbill and apparently used 
Johnson Printing Co. facilities to set the type and print a proof:‘#* 
Surrey induced Klause, a salesman employed by Lettercraft Printing 
Co. of Dallas,4gQ whom Surrey had met when both were employed at 
Johnson Printing Co.,50° to print the handbill “on the side.” 601 Ac- 
cording to Klause, Surrey contacted him initially approximately 2 or 
21/2 weeks prior to November 22.502 About a week prior to November 
22, Surrey delivered to Klause two slick paper magazine prints of 
photographs of a front view and profile of President KennedyTo 
together with the textual page proof.504 Klause was unable to make 
the photographic negative of the prints needed to prepare the photo- 
graphic printing plateto so that he had this feature of the job done 
at a local shop.6os Klause then arranged the halftone front and pro- 
file representations of President Kennedy at the top of the textual 
material he had received from Surrey so as to si,mulate a “man wanted” 
police placard. He then made a photographic printing plate of the 
picture.s07 During the night, he and his wife surreptitiously printed 
approximately 5,000 copies on Lettercraft Printing Co. offset printing 
equipment without, the knowledge of his employers.5o8 The next day 
he arranged with Surrey a meeting place, and delivered the hand- 
bills.Jos Klause’s charge for the printing of the handbills was, in- 
cluding expenses, $60.510 

At the outset of the investigation Klause stated to Federal agents 
that he did not know the name of his customer, whom he incorrectly 
described ; “I he did say, however, that the customer did not resemble 
either Oswald or Ruby.512 Shortly before he appeared before the 
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Commission, Klause disclosed Surrey’s identity.513 He explained that 
no record of the transaction had been made because “he saw a chance 
to make a few doll,ars on the side.” 514 

Klause’s testimony receives some corroboration from Bernard Weiss- 
man’s testimony that he saw a copy of one of the “Wanted for Treason” 
handbills on the floor of General Walker’s station wagon shortly after 
November 22.515 Other detiails of the manner in which the handbills 
were printed have also been verified.516 Moreover, Weissman testified 
that neither he nor any of his associates had anything to do with the 
handbill or were acquainted with Surrey, Klause, Lettercraft Print- 
ing Co., or Johnson Printing Co.“*’ Klause and Surrey, as Gel1 as 
General Walker, testified that t.hey were unacquainted with Lee Har- 
vey Oswald and had not heard of him prior to the afternoon of Novem- 
ber 22.518 The Commission has found no evidence of any connection 
between those responsible for the handbill and Lee Harvey Oswald or 
the assassination. 

Contacts With the Cuban and Soviet Embassies in Mexico City and 
the Soviet Embassy in Washington, D.C. 

Eight weeks before the assassination, Oswald traveled to Mexico 
Cit.y where he visited both the Cuban and Soviet Embassies.* Os- 
wald’s wife knew of this trip before he went,51g but she denied 
such knowledge until she testified before the Commission.“” The Com- 
mission undertook an intensive investigation to determine Oswald’s 
purpose and activities on this journey, with specific reference to re- 
ports that Oswald was an agent of the Cuban or Soviet Governments. 
As a result of its investigation, the Commission believes t,hat it has 
been able to reconstruct and explain most of Oswald’s actions during 
this time. A detailed chronological account of this trip appears in 
appendix XIII. 

Trip to Me&co.-Oswald was in Mexico from September 26, 1963, 
until October 3, 1963.5*1 (See Commission Exhibits Nos. 2478,2481, p. 
300.) Marina Oswald testified that Oswald had told her that the pur- 
pose of the trip was to evade the American prohibition on travel to 
Cuba and to reach that country .522 He cautioned her that the trip and 
its purpose ivere to be kept, strictly secret.523 She testified that he had 
earlier laid plans to reach Cuba by hijacking an airliner flying out of 
New Orleans, but she refused to cooperate and urged him to give it up, 
which he finally did.“’ Wit,nesses who spoke with Oswald while he 
was on a bus going to Mexico City also testified that Oswald told 
them he intended to reach Cuba by way of Mexico, and that he hoped 
to meet Fidel Castro after he arrived.525 When Oswald spoke to 
the Cuban and Soviet consular officials in Mexico City, he repre- 
sented that he intended to travel to the Soviet Union and requested 

*The Soviet Embassy in Mexico City includes consular as well as diplomatic p4?rsonnel 
in a single building. The Cuban Embassy and Cuban Consulate in Mexico City, though in 
separate buildings, are in the same compound. Both the Soviet and the Cuban establish- 
ments ~111 be referred to throughout the report simply as Embassies. 
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an “in-transit” Cuban visa to permit, him to enter Cuba on Septem- 
ber 30 on the way t,o the Soviet Union. Marina Oswald has 
testified that these statements were deceptions designed to get him to 
Cuba.526 Thus, although it is possible that Oswald intended to con- 
tinue on to Russia from Cuba, the evidence makes it more likely that 
he intended to remain in Cuba.527 

Oswald departed from New Orleans probably about noon on Sep- 
tember 25 and arrived in Mexico City at about 10 a.m. on Septem- 
ber 27.“28 In Mexico City he embarked on a series of visits to the 
Soviet and Cuban Embassies, which occupied most of his time during 
the first 2 days of his visit. At the Cuban Embassy, he requested 
an “in-transit” visa to permit him to visit Cuba on his way to the 
Soviet Union.5s Oswald was informed that he could not obtain 
a visa for entry into Cuba unless he first obtained a visa to enter 
the U.S.S.R.,53o and the Soviet Embassy told him that he could not 
expect an answer on his application for a visa for the Soviet Union 
for about 4 months.531 Oswald carried with him newspaper clippings, 
letters and various documents, some of them forged or containing 
false information, purporting to show that he was a “friend” of 
Cuba.“32 With these papers and his record of previous residence in 
the Soviet Union and marriage to a Soviet national, he tried to 
curry favor with both Embassies.533 Indeed, his wife testified that 
in her opinion Oswald’s primary purpose in having engaged in 
Fair Play for Cuba Committee activities was to c.reate a public record 
that he was a “friend” of Cuba .534 He made himself especially unpop- 
ular at the Cuban Embassy by persist.ing in his demands that as a 
sympathizer in Cuban objectives he ought to be given a visa. This 
resulted in a sharp argument with the consul, Eusebio Azque.53J 

By Saturday, September 28,1963, Oswald had failed to obtain visas 
at both Embassies.536 From Sunday, September 29, through Wednes- 
day morning, October 2, when he left Mexico City on a bus bound for 
the United States, Oswald spent considerable time making his travel 
arrangements, sightseeing and checking again with the Soyiet Em- 
bassy to learn whether anything had happened on his visa applica- 
tion.53T Marina Osnald testified that when she first saw him after 
his return to the United States he was disappointed and discouraged 
at his failure to reach Cuba.“= 

The general outlines of Oswald’s activities in Mexico, particularly 
the nature and extent of his ‘contacts at the Cuban Embassy, were 
learned very early in the investigation. An important source of in- 
formation relating to his business at the Cuban Embassy was Senora 
Silvia Tirado de Duran, a Mexican national employed in the visa sec- 
tion of the Cuban Embassy, who was questioned intensively by Mexican 
authorities soon after the assassination.53g An excerpt from the report 
of the Mexican Government summarized the crucial portion of Senora 
Duran’s recollection of Oswald. In translation it reads as follows : 

* * * she remembered * * * [that Lee Harvey Oswald] was the 
name of an American who had come to the Cuban Consulate to 
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obtain a visa to t,ravel to Cuba in transit to Russia, the latter part 
of September or the early part of October of this year, and in 
support of his application had shown his passport., in which it was 
noted that he had lived in that country for a period of three years; 
his l&or.card from the same country written in the Russian lan- 
guage ; and letters in that, same language. He had presented evi- 
dence that he was married to a Russian woman, and also that he 
was apparently the leader of an organization in the city of New 
Orleans called “Fair * * * [Play]. for Cuba,” claiming that he 
should be accepted as a “friend” of the Cuban Revolution. Ac- 
cordingly, the declarant, complying with her duties, took down 
all.of the information and completed the appropriate application 
form; and the declarant, admittedly exceeding her responsibili- 
ties, informally telephoned the Russian consulate, with the in- 
tention of doing what she could to facilitate issuance of the Rus- 
sian visa to Lee Harvey Oswald. However, they told her that 
there would be a delay of about. four months in processing the cas% 
which annoyed the applicant since, according to his statement, 
he was in a great hurry to obtain visas that would enable him to 
travel to Russia, insisting on his right to do so in view of his back- 
ground and his loyalty and his activities in behalf of the Cuban 
movement. The declarant was unable to recall accurately 
whether or not the applicant told her he was a member of the 
Communist Party, but he did say that his wife * * * was then 
in New York City, and would follow him, * * * [Senora Duran 
stated] that when Oswald understood that it was not po&ble to 
give him a Cuban visa without his first having obtained the Rus- 
sian visa, * * * he ‘became very excited or angry, and ace&d- 
ingly, the affiant called Consul Ascue [sic], * * * [who] came out 
and began a heated discussion in English with Oswald? that con- 
cluded by Ascue telling him that “if it were up to him, he would 
not give him the visa,” and “a person of his type was harming 
the Cuban Revolution rather than helping it,” it being under- 
stood that in their conversation they were talking about the Rus- 
sian Socialist Revolution and not the Cuban. Oswald main- 
tained that he had two reasons for requesting t,hat his visa be 
issued promptly, and they were: one, that his tourist permit in 
Mexico was about to expire ; and the other, that he had to get to 
Russia as quickly as possible. Despite her annoyance, the de- 
clarant gave Oswald a paper * * * in which she put down her 
name, “Silvia Dur&n,” and the number of the telephone at the 
consulate, which is “11-2847” and the visa application was pro0 
essed anyway. It was sent to the Ministry of [Foreign] Rela- 
tions of Cuba; from which a routine reply was received some 
fifteen to thirty days later, approving the visa, but on the con- 
dition that the Russian visa be obtained first, although she does 
not recall whether or not Oswald later telephoned her at the 
Consulate number that she gave him.Mo 
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With the dates of Oswald’s entry into and departure from Mexico, 
which had been obtained from the records of the Mexican Immigra- 
tion Service very shortly after the assassination, the Government of 
Mexico initiated a thorough investigation to uncover as much infor- 
mation as possible on Oswald’s trip.“’ Representatives of U.S. agen- 
cies worked in close liaison with the Mexican law enforcement 
authorities. The result of this investigative effort was to corroborate 
the statements of Senora Duran and to verify the essentials of Oswald’s 
activities in Mexico as outlined above. 

Senora Duran is a well-educated native of Mexico, who was 26 
years old at the time of her interrogation. She is married to Senor 
Horatio Duran Navarro, a 40-year-old industrial designer, and has 
a young child. Although Senora Duran denies being a member of the 
Communist Party or otherwise connected with it, both Durans have 
been active in far left political affairs in Mexico, believe in Marxist 
ideology, and sympathize with the government of Fidel Castro,a42 
and Senor Duran has written articles for El Dia., a pro-Communist 
newspaper in Mexico City., The Commission has reliable evi- 
dence from a confidential source that Senora Duran as well as : 
other personnel at the Cuban Embassy were genuinely upset upon 
receiving news of President Kennedy’s death. Senora Duran’s 
statements were made to Mexican officials soon after the assassina- 
tion,w and no significant inaccuracies in them have been detected. 
Documents fitting the description given by Senora Duran of the 
documents Oswald had shown her, plus a notation which she said 
she had given him, were found among his possessions after his 
arresLM6 

The Cuban Government was asked to document and confirm the 
essentials of Senora Duran’s testimony. Its response, which has been 
included in it,s entirety in this Report, included a summary statament 
of Oswald’s ac.tivities at the Cuban Embassy?” a photograph of the 
application for a visa he completed there,54’ and a photograph of the 
communication from Havana rejecting the application unless he could 
first present a Soviet visa.5’8 (See Commission Exhibit No. 2564, 
p. 306.) The information on these documents concerning Oswald’s 
date of birth, American passport number and activities and statements 
at the Embassy is consistent with other information available to the 
Commission.540 CIA experts have given their opinion that the hand- 
writing on the visa application which purports to be Oswald’s is in 
fact his and that, although the handwritt,en notations on the bottom 
of the document are too brief and faint to permit a conclusive detar- 
mination, they are probably Senora Duran’s.560 The clothes which 
Oswald was wearing in the photograph which appears on the applia- 
tion appear to be the same as some of those found among his effects 
after the assassination, and the photograph itself appears to be from 
the same negative as a photograph found among his effects.MJ’ Nothing 
on any of the documents raises a suspicion that they might not be 
authentic. 
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By far the most important confirmation of Senora Duran’s testi- 
mony, however, has been supplied by confidential sources of extremely 
high reliability available to the TJnlted States in Mexico. The infor- 
mation from these sources establishes that her testimony was truthful 
and accurate in all material respects. The identities of these sources 
cannot be disclosed without destroying their future usefulness to the 
United States. 

The investigation of the Commission has produced considerable 
testimonial and documentary evidence establishing the precise time 
of Oswald’s journey, his means of transportation, the hotel at which 
he stayed in Mexico City, and a restaurant at which he often ate. 
All known persons whom Oswald may have met while in Mexico, in- 
cluding passengers on the buses he rode,552 and the employees and 
guests of the hotel where he stayed,553 were interviewed. No credible 
witness has been located who saw Oswald with any unidentified person 
whilein Mexico City; to the contrary, he was observed traveling alone 
to and from Mexico City,554 at his hotel,555 and at the nearby restaurant 
where he frequently ate.556 A hotel guest stated that on one occasion 
he sat down Nat a table rrith Oswnld at the restaurant because no empty 
table was available, but that neither spoke to the other because of the 
language barrier.557 Two Australian girls who saw Oswald on the 
bus to Mexico City relate that he occupied a seat next to a man who 
has been identified as Albert Osborne, an elderly itinerant preacher.558 
Osborne denies that Oswald was beside him on the bus.55g To the 
other passengers on the bus it appeared that Osborne and Oswald had 
not previously met,560 and extensive investigation of Osborne has 
revealed no further contact between him and Oswald. Osborne’s 
responses to Bederal investigators on matters unrelated to Oswald 
have proved inconsistent, and unreliable, and, therefore, based on the 
contrary evidence and Osborne’s lack of reliability, the Com- 
mission has attached no credence to his denial that Oswald was beside 
him on the bus. Investigation of his background and activities, how- 
ever, disclose no basis for suspecting him of any involvement in the 
assassination.661 

Investigation of the hotel at which Oswald stayed has failed to 
uncover any evidence that t,he hotel is unusual in any way that could re- 
late to Oswald’s visit. It is not .especially popular among Cubans, and 
there is no indication that it is used as a meeting place for extremist 
or revolutionary 0rganizafions.562 Investigation of other guests of 
the hotel who were there when Oswald was has fa.iled to uncover any- 
thing creating suspicion.563 Oswald’s notebook which he carried with 
him to Mexico City contained the telephone number of the Cuban Air- 
lines Office in Mexico City ; 5G4 however, a Cuban visa. is required by 
Mexican authorities before an individual may enplane for Cuba,56S and 
a confidential check of the Cuban Airlines Office uncovered no evidence 
that Oswald visited their offices while in the city.666 

A7legntiom of conspirncy.-Literally dozens of allegations of a con- 
spiratorial contact between Oswald and agents of the Cuban Govern- 
ment have been investigated by the Commission. Among the claims 
made were allegations that Oswald had made a previous trip to 
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Mexico City in early September to receive money and orders for the 
assassinaf.ion,567 that he had been flown to a secret airfield somewhere in 
or near the Yucatan Peninsula ,568 that, he might have made contacts in 
Mexico City with a Communist from the United States shortly 
before the assassinationp69 a.nd that Oswald assassinated the Presi- 
dent at the direction of a particular Cuban agent who met with him in 
the United States and paid him $7,000.570 A letter was received from 
someone in Cuba alleging the writer had attended a meeting where 
the assassination had been discussed as part of a plan which would 
soon include the death of other non-Communist leaders in the Ameri- 
~as.~‘~ The charge was made in a Cuban expatriate publication t,hat in 
a speech he delivered 5 days after the a.ssassinaGon, while he was under 
the influence of liquor, Fidel Castro made a slip of the tongue and said, 
“The first time Oswald was in Cuba,” thereby giving away the 
fact t,hat Oswald had made one or more surreptitious trips to that 
country.672 

Some stories linked the assassination to anti-Castro groups who 
allegedly were engaged in obtaining illicit firearms in the United 
States, one such claim being that these groups killed the President as 
part of a bargain with some illicit organizations who would then 
supply them with firearms as payment.573 Other rumors placed 
Oswald in Miami, Fla., at various times, allegedly in pro-Cuban ac- 
tivities there.s74 The assassination was claimed to have been carried 
out by Chinese Communists operating jointly with the Cubans.5’5 
Oswald was also alleged to have met with the Cuban Ambassador in 
a Mexico City restaurant and to have driven off in the Ambassador’s 
oar for a private talk.676 Castro himself, it was alleged, 2 days after 
the assassination called for the files relating to Oswald’s dealings with 
two members of the Cuban diplomatic mission in the Soviet Union; 
the inference drawn was that the “dealings” had occurred and had 
established a secret subversive relationship which continued through 
Oswald’s life.577 Without exception, the rumors and allegations of 
a conspiratorial contact were shown to be without any factual basis, 
in some cases the product of mistaken identification. 

Illustrative of the attention given to the most serious allegations 
is the case of “D,” a young Latin American secret agent who ap- 
proached U.S. authorities in Mexico shortly after the assassination 
and declared that he saw Lee Harvey Oswald receiving $6,500 to kill 
the President. Among other details, “D” said that, at about noon on 
September 18, waiting to conduct some business at, the Cuban con- 
sulate, he saw a group of three persons conversing in a patio a few 
feet away. One was a tall, thin Negro with reddish hair, obviously 
dyed, who spoke rapidly in both Spanish. and English, and another 
was a man he said was Lee Harvey Oswald. A tall Cuban joined the 
group momentarily and passed some currency to the Negro. The 
Negro then allegedly said to Oswald in English, “I want to kill the 
man.” Oswald replied, “You’re not man enough, I can do it.” The 
Negro then said in Spanish, “I can’t. go with you, I have a lot to do.” 
Oswald replied, “The people are waiting for me back there.” The 



Negro then gave Oswald $6,500 in large-denomination American bills, 
saying, “This isn’t much.” After hearing this conversation, “D” said 
that he telephoned the American Embassy in Mexico City several 
times prior to the assassination in an attempt to report his belief that 
someone important in the United States was to be killed, but was 
finally told by someone at the Embassy to stop wasting his time. 

“D” and his allegations were immediately subjected to intensive 
investigation. His former employment as an agent for a Latin Ameri- 
can country was confirmed, although his superiors had no knowledge 
of his presence in Mexico or the assignment described by “D.” Four 
days after ‘(D” first appeared the U.S. Government was informed by 
the Mexican authorities that “D” had admitted in writing that his 
whole narrative about Oswald was false. He said that he had never 
seen Oswald anyplace, and that he had not seen anybody paid money 
in the Cuban Embassy. He also admit,ted that he never tried to tele- 
phone the American Embassy in September and that his first call to 
the Embassy was after the assassination. “D” said that his motive in 
fabricating the story was to help get himself admitted into the United 
States so that he could there participate in action against Fidel Castro. 
He said that he hated Castro and hoped that the story he made up 
would be believed and would cause the United States to “take action” 
against him. 

Still later, &hen questioned by American authorities, “D” claimed 
that he had been pressured into retracting his statement by the Mex- 
ican police and that the retraction, rather than his first statement, 
was false. A portion of the American questioning was carried on 
with the use of a polygraph machine, with the consent of “D.” When 
told that the machine indicated that he was probably lying, “D” said 
words to the effect that he “must be mistaken.” Investigation in the 
meantime had disclosed that the Embassy extension number “D” said 
he had called would not have given him the person he said he spoke 
to, and that no one at the Embassy--clerks, secretaries, or officers- 
had any recollection of his calls. In addition, Oswald spoke little, if 
any, Spanish. That he could have carried on the alleged conversation 
with the red-headed Negro in the Cuban Embassy, part of which was 
supposed to have been in Spanish, was therefore doubtful. “D” now 
said that he was uncertain as to the date when he saw “someone who 
looked like Oswald” at the Cuban Embassy, and upon reconsideration, 
he now thought it was on a Tuesday, September 17, rather than Sep- 
tember 18. On September 1’7, however, Oswald visited the Louisiana 
State Unemployment Commission in New Orleans and also cashed a 
check from the Texas Employment Commission at the .Winn-Dixie 
Store No. 1425 in New Orleans. On the basis of the retractions made 
by ((D” when he heard the results of the polygraph examination, and 
on the basis of discrepancies which appeared in his story, it was 
concluded that “D” was lying.6T6 

The investigation of the Commission has thus produced no evidence 
that Oswald’s trip to Mexico was in any way connected with the assas- 
sination of President Kennedy, nor has it uncovered evidence that the 
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Cuban Government had any involvement in the assassination. TO 
the contrary, the Commission has been advised by the CIA and FBI 
that secret and reliable sources corroborate the statements of Senora 
Duran in all material respects, and that the Cuban Government had 
no relationship with Lee Harvey Oswald other than that described by 
Senora Duran. Secretary of State Rusk also testified that 
after the assassination “there was very considerable concern in Cuba 
as to whether they would be held responsible and what the eflect of 
t,hat might be on their own position and their own safety.” 5’9 

Contacts with the Soviet Embassy in the United States.-Soon after 
the Oswalds reached the United States in June 1962 they wrote to 
the Soviet Embassy in Washington, D.C. Oswald requested infor- 
mation about subscriptions to Russian newspapers and magazines and 
ultimately did subscribe to several Russian journals. Soviet law re- 
quired Marina Oswald, as a Soviet citizen living abroad, to remain in 
contact with her nation’s Embassy and to file various papers occa- 
sionally.580 In 1963, after Oswald had experienced repeated employ- 
ment difficulties, there were further letters when the Oswalds sought 
permission to return to the Soviet Union. The first such request was a 
letter written by Marina Oswald on February 17,1963. She wrote that 
she wished to return to Russia but that her husband would stay in the 
United States because “he is an American by nationality.” 581 She 
was informed on March 8,1963, that it would take from 5 to 6 months 
to process the application. 582 The Soviet Union made available to the 
Commission what purports to be the entire correspondence between 
the Oswalds and the Russian Embassy in the United Sfates.583 This 
material has been checked for codes and none has been detected.584 
With the possible exception of a letter which Oswald wrote to the 
Soviet Embassy after his return from Mexico City, discussed below, 
there is no material which gives any reason for suspicion. The im- 
plications of all of this correspondence for an understanding of Lee 
Harvey Oswald’s personality and motivation is discussed in the 
following chapter. 

OSwald’s last letter to the Soviet Embassy in Washington, D.C., 
dated November 9, 1963, began by stating that it was written “to 
inform you of recent events since my meetings with Comrade Kostin 
in the Embassy of the Soviet Union, Mexico City, Mexico.” 685 The 
envelope bears a postmark which appears to be Novembsr 12, 1963.586 
Ruth Paine has testified that Oswald spent the weekend at her home 
working on the letter and that she observed one preliminary draft.587 
A piece of paper which was,identified as one of these drafts was found 
among Oswald’s effects after the assassination. (See Commission 
Exhibits NOS. 15, 103, p. 311.) According to Marina Oswald, her 
husband retyped the envelope 10 times.588 

Information produced for the Commission by the CIA is to the 
effect that the person referred to in the letter as “comrade Kostin” was 
probably Valeriy Vladimirovich Kostikov, a member of the consular 
staff of the Soviet Union in Mexico City. He is also one of the KGB 
officers stationed at the Embassy.58g It is standard Soviet pro- 
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cedure for KGB officers stationed in embassies and in consulates 
to carry on the normal duties of such a position in addition to the 
undercover activities.500 The Commission has identified the Cuban 
consul referred to in Oswald’s letter as Senor Eusebio Azque (also 
“Ascue”), the man with whom Oswald argued at the Cuban Embassy, 
who was in fact replaced. The CIA advised the Commission: 

We surmise that the references in Oswald’s 9 November letter 
to a man who had since been replaced must refer to Cuban Consul 
Eusebio Azque, who left Mexico for Cuba on permanent tra.nsfer 
on 18 November 1963, four days before the assassination. Azque 
had been in Mexico for 18 years and it was known as early as 
September 1963 that Azque was to be replaced. His replacement 
did arrive in September. Azque was scheduled to leave in Octo- 
ber but did not leave until 18 November. 

We do not know who might have told Oswald that Azque or 
any other Cuban had been or was to be replaced, but we speculate 
that Silvia Duran or some Soviet official might have mentioned 
it if Oswald complained about Azque’s altercation with him.60* 

When asked to explain the letter, Marina Oswald was unable to add 
anything to an understanding of its contents.502 Some light on its 
possible meaning can be shed by comparing it with the early 
draft. When the differences between the draft and the final docu- 
ment are studied, and especially when crossed-out words are taken 
into account, it becomes apparent, that Oswald was intentionally be- 
clouding the true state of affairs in order to make his trip to Mexico 
sound as mysterious and important as possible. 

For example, the first sentence in the second paragraph of the letter 
reads, “I was unable to remain in Mexico indefinily because of my 
mexican visa restrictions which was for 15 days only.” The same sen- 
tence in the draft beeins, before the words are crossed out, “I was 
unable to remain in Mexico City because I considered useless * * *” 
As already mentiohed, the Commission has good evidence that Os- 
wald’s trip to Mexico was indeed “useless” and that he returned to 
Texas with that. conviction. The first draft, therefore, spoke the 
truth ; but Oswald rewrote the sentence to imply that. he had to leave 
because his visa was about to expire. This is false; Oswald’s tourist 
card still had a full week to run when he departed from Mexico on 
October 3.595 

The next sentence in the letter reads, “I could not take a chance on 
reqesting a new visa unless I usd my real name, so I returned to the 
United States.” The fact is that he did use his real name for his 
tourist card, and in all dealings with t.he Cuban Embassy, the Russian 
Embassy and elsewhere. Oswald did use the name of “Lee” on the 
trip, but as indicated below, he did so only sporadically and probably 
as the result of a clerical error. In the opinion of the Commission, 
based upon its knowledge of Oswald, the letter constitutes no more 
than a clumsy effort to ingratiate himself with the Soviet Embassy. 
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Investigation of Other Activities 

Oswazd’s u8e of post office boxes and false names.-After his return 
from the Soviet Union, Lee Harvey Oswald is known to have received 
his mail at post office boxes and to have used different aliases on numer- 
ous occasions. Since either practice is susceptible of use for clandes- 
tine purposes, the Commission has directed attention to both for 
signs that Oswald at some point made undercover contact with other 
persons who might have been. connected with the assassination. 

Oswald is known to have opened three post office boxes during 1962 
and 1963. On October 9,1962, the same day that he a.rrived in Dallas 
from Fort Worth, and before establishing a residence there, he opened 
box No. 2915 at the Dallas General Post Office. This box was closed 
on May 14, 1963, shortly after Oswald had moved to New Orleans.se4 
That portion of the post o5ce box application listing the names of 
those persons other than the applicant entitled to receive mail at the 
box was discarded in accordance with postal regulations after the box 
was closed; hence, it is not known what names other than Oswald’s 
were listed on that form.506 However, as discussed in chapter IV, 
Oswald is known to have received the assassination rifle under the 
name of A. Hide11 and his Smith & Wesson revolver under the name 
of A. J. Hide11 at that box.506 On June 3,1963, Oswald opened box 
No. 30061 at the Lafayette Square Substation in New Orleans. 
Marina Oswald and A. J. Hide11 were listed as additional persons 
entitled to receive mail at this box.507 Immediately before leaving 
for Mexico City in late September, Oswald submitted a request to 
forward his mail to the Pain& address in Irving, and the box was 
closed on September 26.608 On .November 1,1963, he opened box No. 
6225 at the Dallas Post Office Terminal Annex. The Fair Play for 
Cuba Committee and the American Civil Liberties Union were listed 
as also being entitled to receive mail at this box.509 

Oswald’s use of post office boxes is consistent with other information 
known about him. His frequent changes of address and receipt of 
Communist and other political literature would appear to have pro- 
vided Oswald reason to have rented postal boxes. These were the 
explanations for his use of the boxes which he provided Postal In- 
spector H. D. Holmes on November 24.sw Moreover, on October 14, 
1963, he had moved into a room on Beckley Avenue under the name of 
0. H. Lee 601 and it would have been extremely difficult for Oswald 
to have received his mail at that address without, having disclosed his 
true name. The boxes cost Oswald only $1.50 or less per month.6o2 

Although the possibilities of investigation in this area are limited, 
there is no evidence that any of the three boxes was ever used for the 
surreptitious receipt of messages or was used by persons other than 
Oswald or his family. No unexplainable notes were found among 
Oswald’s possessions after his arrest. Oswald’s box on the day 
of the assassination, No. 6225, was kept under constant personal sur- 
veillance by postal inspectors from about 5 p.m. November 22 until 
midnight November 24. A modified surveillance was maintained there- 
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after. No one called for mail out of this box; indeed the only mail in 
the box was a Russian magazine addressed to Oswald. The single out- 
standing key was recovered from Oswald immediately after he was 
taken in custody.so3 

In appraising the import of Oswald’s rental of post office boxes, it is 
significant that he was not secretive about their use. All three boxes 
were rented by Oswald using his true name.604 His application for 
box No. 2915 showed his home address as that of Alexandra De 
Mohrenschildt (Taylor), whose husband had agreed to allow Oswald 
to use his address.so5 His application for the New Orleans box 
listed his address as 657 French Street ; his aunt, Lillian Murret, lived 
at 75’7 French Street.606 On the application for box No. 6225, Oswald 
gave an incorrect street number, though he did show Beckley Avenue, 
where he was then living.807 He furnished the box numbers to his 
brother, to an employer, to Texas and New Orleans unemployment 
commissions, and to others.608 Based on all the facts disclosed by its 
investigation, the Commission has attached no conspiratorial sig- 
nificance to Oswald’s rental of post office boxes. 

Oswald’s use of aliases is also well established. In chapter IV, the 
evidence relating to his repeated use of the name “A. J. Hidell,” and 
close variants thereof, is set forth.s0g Because Oswald’s use of this 
pseudonym became known quickly after the assassination, investiga- 
tions were conducted with regard to persons using the name Hide11 
or names similar to it. Subversive files, public carrier records, tele- 
graph company records, banking and other commercial records, and 
other matters investigated and persons interviewed have been ex- 
amined with regard to Oswald’s true name and his known alias.61o No 
evidence has been produced that Oswald ever used the name Hide11 
as a means of making undercover contact with any person. Indeed, 
though Oswald did prepare a counterfeit selective service card and 
other identification using this name, he commonly used “Hidell” to 
represent persons other than himself, such as the president of his 
nonexistent Fair Play for Cuba Committee chapter, the doctor whose 
name appeared on his counterfeit international certificate of vaccina- 
tion, and as references on his job applications.611 

Alwyn Cole, questioned document expert for the Treasury Depart- 
ment, testified that the false identification found on Oswald upon his 
arrest could have been produced by employing elementary techniques 
used in a photographic printing pla.nt.612 (See app. X, pp. 5’71-578.) 
Though to perform the necessary procedures would have been difficult 
without the use of expensive photographic equipment, such equipment 
and the needed film and photographic paper were available tol Oswald 
when he was employed from October 1962 through early April 1963 
at Jaggars-Chiles-Stovall, a commercial advertising photography 
firm in Dallas.s13 While so employed, Oswald is known to have be- 
come familiar with the mechanics of photographic enlargements, 
contraction, and image distortion that would have been necessary to 
produce his false identification, and to have used the facilities of his 
employer for some personal work.s14 Cole testified that the cards 
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in Oswald’s wallet did not exhibit a great deal of skill, pointing out 
various errors that had been committed.s1a Oswald’s supervisor at 
Jaggars-Chiles-Stovall has stated that Oswald seemed unable to per- 
form photographic work with precision, which was one of the main 
reasons for which he was ultimately discharged.s1s The retouched 
negatives used to make Oswald’s counterfeit certificate of service 
identification were found among Oswald’s personal effects after his 
arrest, as was a rubber stamping kit apparently employed to produce 
his spurious international certificate of vaccination?l’ There is strong 
evidence, therefore, that Oswald himself made the various pieces of 
counterfeit identification which he carried, and there is no reason to 
believe that he received assistance from any person in establishing his 
alias. 

Oswald also used incorrect names other than Hidell, but these too 
appear unconnected with any form of conspiracy. Oswald’s last 
name appears as &Lee” in three places in connection with his trip to 
Mexico City, discussed above. His tourist card was typed by the 
Mexican consulate in New Orleans, “Lee, Harvey Oswald.” U* How- 
ever, the comma seems to have been a clerical error, since Oswald 
signed both the application and the card itself, “Lee H. Oswald.” 
Moreover, Oswald seems originally to have also printed his name, 
evenly spaced, #as “Lee H Oswald,” but, noting that the form instructed 
him to “Print full name. No initials,” printed the remainder of his 
middle name after the “H ” . The clerk who typed the card thus saw 
a space after “Lee,” followed by “Harvey Oswald” crowded together, 
and probably assumed that “Lee” was the applicant’s last name. (See 
Commission Exhibit 2481, p. 300.) The clerk who prepared Oswald’s 
bus reservation for his return trip wrote “H. 0. Lee.” He stated that 
he did not remember the occasion, although he was sure from the 
handwriting and from other facts that he had dealt with Oswald. 
He surmised that he probably made out the reservation directly 
from the tourist card, since Oswald spoke no Spanish, and, seeing the 
comma, wrote the name “H. 0. Lee.” 61s Oswald himself signed the 
register at the hotel in Mexico City as “Lee, Harvey Oswald,” 620 but 
since the error is identical to that on the tourist card and since he 
revealed the remainder of his name, “Harvey Oswald,” it is possible 
that Oswald inserted the comma to conform to the tourist card, or 
that the earlier mistake suggested a new pseudonym to Oswald which 
he decided to continue. 

In any event, Oswald used his correct name in making reservations 
for the trip to Mexico City, in introducing himself to passengers 
on the bus, and in his dealings with the Cuban and Soviet EmbassiesQ1 
When registering at the Beckley Avenue house in mid-October, Oswald 
perpetuated the pseudonyin by giving his name as “0. H. Lee,” 622 
though he had given his correct ,name to the owner of the previous 
roominghouse where he had rented a room after his return from 
Mexico City,, Investigations of the Commission have been con- 
ducted with regard to persons using the name “Lee,” and no evidence 
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has been found that Oswald used t,his alias for the purpose of making 
any type of secret contacts. 

Oswald is also known to have used the surname “Osborne” in order- 
ing Fair Play for Cuba Committee handbills in May 1963.624 He also 
used the false name D. F. Drittal as a certifying witness on the mail- 
order coupon with which he purchased his Smith & Wesson revolver.sza 
He used the name Lt. J. Evans as a reference on an employment ap- 
plication in New Or1eans.626 

Oswald’s repeated use of false names is probably not to be disasso- 
ciated from his antisocial and criminal inclinations. No doubt he 
purchased his weapons under the name of Hide11 in attempt to prevent 
their ownership from being traced. Oswald’s creation of false names 
and ficititious personalities is treated in the discussion of possible 
motives set forth in chapter VII. Whatever its significance in that 
respect may be, the Commission has found no indication that Oswald’s 
use of aliases was linked with any conspiracy with others. 

Ownership of a second r&.-The Commission has investigated a 
report that, during the first 2 weeks of November 1963, Oswald had 
a telescopic sight mounted and sighted on a rifle at a sporting goods 
store in Irving, Tex. The main evidence that Oswald had such work 
performed for him is an undated repair tag bearing the name “Os- 
wald” from the Irving Sports Shop in Irving, Tex. On November 25, 
1963, Dial D. Ryder, an employee of the Irving Sports Shop, presented 
t,his tag to agents of the FBI, claiming that the tag was in his hand- 
writing. The undated tag indicated that three holes had been drilled 
in an unspecified type of rifle and a telescopic sight had been mounted 
on the rifle and boresighted. 

As discussed in chapter IV, the telescopic sight on the C2766 Mann- 
lither-Carcano rifle was already mounted when shipped to Oswald, 
and both Ryder and his employer, Charles W. Greener, feel cer- 
tain that they never did any work on this rifle.‘j* If the repair tag 
actually represented a transaction involving Lee Harvey Oswald, 
therefore, it would mean that Oswald owned another rifle. Although 
this would not alter the evidence which establishes Oswald’s owner- 
ship of the rifle used to assassinate President Kennedy, the possession 
of a second rifle warranted investigation because it would indicate that 
a possibly important part of Oswald’s life had not been uncovered. 

Since all of Oswald’s known transactions in connection with fire- 
arms after his return to the United States were undertaken under an 
assumed name,s20 it seems unlikely that if he did have repairs made at 
the sports shop he would have used his real name Investigation has 
revealed that the authenticity of the repair tag bearing Oswald’s name 
is indeed subject to grave doubts. Ryder testified that, he found the 
repair tag while cleaning his workbench on November 23, 1963.s30 
However, Ryder spoke with Greener repeatedly during the period be- 
tween November .22-28 and, sometime prior to November 25, he dis- 
cussed with him the possibility that Oswald had been in the store. 
Neither he nor Greener could remember that he had been. But despite 
these conversations with Greener, it is significant that Ryder never 
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called the repair tag to his employer’s attention. Greener did not learn 
about the tag until November 28, when he was called by TV reporters 
after the story had appeared in the Dallas Times-Hernld.fi3y The pe- 
cu1iarit.y of Ryder’s silence is compounded by the fact that, when speak- 
ing to the FBI on November 25, Ryder fixed the period during which 
the tag had been issued as November l-14,1963, yet, from his later testi- 
mony, it appears that he did so on the basis that it must have occurred 
when Greener was on vacation since Greener did not remember the 
transaction.63z Moreover, the FBI had been directed to the Irving 
Sports Shop by anonymous telephone calls received by its Dallas office 
and by a local t,elevision station. The anonymous male who telephoned 
the Bureau attributed his information to an unidentified sack boy at a 
specified supermarket in Irving, but investigation has failed to verify 
this source.633 

Neither Ryder nor Greener claimed that Lee Harvey Oswald 
had ever been a customer in the Irving Sports Shop. Neither has 
any recollection of either Oswald or his Mannlicher-Carcano rifle, 
nor does either recall tho transaction allegedly represented by the 
repair tag or the person for whom the repair was supposedly made.Bs4 
Although Ryder stated to the FBI that he was “quite sure” that he 
had seen Oswald and that Oswald may have been in the store at one 
time, when shown a photograph of Oswald during his deposition, 
Ryder testified he knew the picture to be of Oswald, “as the pictures 
in the paper, but as far as seeing the guy personally, I don’t think I 
ever have.” 635 

Subsequent events also reflect on Ryder’s credibility. In his deposi- 
tion, Ryder emphatically denied that he talked to any reporters about 
this matter prior to the time a story about it appeared in the Novem- 
ber 28, 1963, edition of the Dallas ?‘imes-Herald.s36 Earlier, however, 
he told an agent of the U.S. Secret Service that the newspaper had 

I misquoted him .63T Moreover, a reporter for the Dallas Times-Herald 
has testified that on November 28, 1963, he called Ryder at his home 
and obtained from him all of the details of the alleged transaction, 
and his story is supported by the testimony of a second reporter who 
overheard one end of the telephone conversation.638 No other person 
by the name of Oswald in the Dallas-Fort Worth area has bee? found 
who had a rifle repaired at the Irving Sports Shop.s3s 

Possible corroboration for Ryder’s story is provided by two women, 
Mrs. Edith Whitworth, who operates the Furniture Mart, a furniture 
store located about 11/2 blocks from the Irving Sports Shop, and Mrs. 
Gertrude Hunter, a friend of Mrs. Whitworth. They testified that 
in early November of 1963, a man who they later came to believe was 
Oswald drove up to the Furniture Mart in a two-tone blue and white 
1957 Ford automobile, entered the store and asked about a part for 
a gun, presumably because of a sign that appeared in the building ad- 
vertising a gunsmith shop that had formerly occupied part of t.he 
premises. When he found that he could not obtain the part, the man 
allegedly returned to his car and then came back into the store with 
a woman and two young children to look at furniture, remaining in 
the store for about 30 to 40 minutes.B40 
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Upon confronting Marina Oswald, both women identified her as t,he 
woman whom they had seen in the store on the occasion in question, 
although Mrs. Hunter could not identify a picture of Lee Harvey 
Oswald and Mrs. Whitworth identified some pictures of Oswald but 
not others. Mrs. Hunter purported to identify Marina Oswald by her 
eyes, and did not observe the fact that Marina Oswald had a front 
tooth missing at the time she supposedly saw her.641 After a thorough 
inspection of the Furniture Mart, Marina Oswald testified that she 
had never been on the premises before.642 

The circumstances surrounding the testimony of the two women 
are helpful in evaluating the weight to be given to their testimony, 
and the extent to which they lend support to Ryder’s evidence. The 
women previously told newspaper reporters that the part for which 
the man was looking was a “plunger,” which the Commission has 
been advised is a colloquial term used to describe a firing pin.643 
This work was completely different from the work covered by Ryder’s 
repair tag, and the firing pin of the assassination weapon does not ap- 
pear to have been recently replaced.Bu At the time of their deposi- 
tions, neither woman was able to recall the type of work which the 
man wanted done.645 

Mrs. Whitworth related to the FBI that the man told her that the 
younger child with him was born on October 20, 1963, which was in 
fact Rachel Oswald’s birthday.646 In her testimony before the Com- 
mission, however, Mrs. Whitworth could not state that the man had 
told her the child’s birthdate was October 20, 1963, and in fact ex- 
pressed uncertainty about the birthday of her own grandchild, which 
she had previously used as a guide to remembering the birthdate of 
the younger child in the shop .647 Mrs. Hunter thought that the man 
she and Mrs. Whitworth believed was Oswald drove the car to and 
from the store; 648 however, Lee Harvey Oswald apparently was not 
able to drive an automobile by himself and does not appear to have had 
access to a car.648 

The two women claimed that Oswald was in the Furniture Mart on a 
weekday, and in midafternoon. However, Oswald had reported to 
work at the Texas School Book Depository on the dates referred to by 
the women and there is no evidence that he left his job during business 
hourssao In addition, Ruth Paine has stated that she always accom- 
panied Marina Oswald whenever Marina left the house with her chil- 
dren and that they never went to the Furniture Mart, either with or 
without Lee Harvey Oswald, at any time during October or November 
of 1963.651 There is nothing to indicate that in November the Oswalds 
were interested in buying furniture.652 

Finally, investigation has produced reason to question the credi- 
bility of Mrs. Hunter as a witness. Mrs. Hunter st,ated that one 
of the reasons she remembers the description of the car in which Os- 
wald supposedly drove to the furniture store was that she was awaiting 
the arrival of a friend from Houston, who drove a similar automo- 
bile.65S However, the friend in Houston has advised that in Novem- 
ber 1963, she never visited or planned to visit Dallas, and that she 
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told no one that she intended to make such a trip. Moreover the 
friend added, according to the FBI interview report, that Mrs. Hunter 
has “a strange obsession for attempting to inject herself into any big 
event which comes to her attention” and that she “is likely to claim 
some personal knowledge of any major crime which receives much pub- 
licity.” 654 She concluded that “the entire family is aware of these 
‘tall tales’ Mrs. Hunter tells and they normally pay no attention to 
her v 855 . 

Another allegation relating to the possible ownership of a second 
rifle by Oswald comes from Robert Adrian Taylor, a mechanic at a 
service station in Irving. Some 3 weeks after the assassination, Tay- 
lor reported to the FBI that he thought that, in March or April of 
1963, a man he believed to be Oswald had been a passenger in an auto- 
mobile that stopped at his station for repairs; since neither the driver 
nor the passenger had sufficient funds for the repair work, the person 
believed to be Oswald sold a U.S. Army rifle to Mr. Taylor, using 
the proceeds to pay for the repairs.658 However, a second employee 
at the service station, who recalled the incident, believed that, despite 
a slight resemblance, the passenger was not Oswald.657 Upon reflec- 
tion, Taylor himself stated that he is very doubtful that the man was 
Oswald?” 

Rifle practice.-Several witnesses believed that in the weeks preoed- 
ing the assassination, they observed a man resembling Oswald prac- 
ticing with a rifle in the fields and wooded areas surrounding Dallas, 
and at rifle ranges in that area. Some witnesses claimed Oswald was 
alone, while others said he was accompanied by one or more other 
persons. In most instances, investigation has disclosed that there 
is no substantial basis for believing that the person reported by the 
various witnesses was Oswald.-Q 

One group of witnesses, however, believed that they observed Lee 
Harvey Oswald at the Sports Drome Rifle Range in Dallas at vari- 
ous times from September through November of 1963. In light of 
the number of witnesses, the similarity of the descriptions of the 
man they saw, and the type of weapon they thought the individual was 
shooting, there is reason to believe that these witnesses did see the 
same person at the firing range, although the testimony of none of 
these witnesses is fully consistent with the reported observations of 
the other witnesses. 

The witnesses who claimed to have seen Oswald at the firing range 
had more than a passing notice of the person they observed. Malcolm 
H. Price, Jr., adjusted the scope on the individual’s rifle on one 
occasion; 860 Garland G. Slack had an altercation with the individual 
on another occasion because he was shooting at Slack’s target; BB1 
and Sterling C. Wood, who on a third date was present at the range 
with his father, Dr. Homer Wood, spoke with his father and very 
briefly with the man himself about the individual’s rifle.862 All three 
of these persons, as well as Dr. Wood, expressed confidence that the 
man they saw was Oswald.663 Two other persons believed they saw 
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a person resembling Oswald firing a similar rifle at another range 
near Irving 2 days before the assassination.664 

Although the testimony of these witnesses was partially corroborated 
by other witnesses, 665 there was other evidence which prevented the 
Commission from reaching the conclusion that Lee Harvey Oswald was 
the person these witnesses saw. Others who were at the firing range 
remembered the same individual but, though noting a similarity to 
Oswald, did not believe that the man was Oswald; G66 others either 
were unable to state whether the man was Oswald or did not recall see- 
ing anybody who they feel may have been Oswald.667 Moreover, when 
interviewed on December 2, 1963, Slack recalled that the individual 
whom he saw had blond hair,668 and on December 3, 1963, Price 
stated that on several occasions when he saw the individual, he was 
wearing a “Bulldogger Texas style” hat and had bubble gum or chew- 
ing tobacco in his cheek.669 None of these characteristics match those 
known about Lee Harvey Oswald. 

Moreover, the date on which Price adjusted the scope for the 
unknown person was September 28, 1963, but Oswald is known to 
have been in Mexico City at that time ; 670 since a comparison of the 
events testified to by Price and Slack strongly suggests that they were 
describing the same man, 671 there is reason to believe that Slack was 
also describing a man other than Oswald. In addition, Slack believed 
he saw the same person at the rifle range on November 10 6’2 and there 
is persuasive evidence that on November 10, Oswald was at the Paine’s 
home in Irving and did not leave to go to the rifle range.673 Finally, 
the man whom Price assisted on September 28 drove an old car, possibly 
a 1940 or 1941 Ford.B74 However, there is evidence that Oswald could 
not drive at that time, and there is no indication that Oswald ever had 
access to such a car.‘jT5 Neither Oswald’s name nor any of his known 
aliases was found in the sign-in register maintained at the Sports 
Drome Rifle Range, though many customers did not sign this 
register.676 The allegations pertaining to the companions who re- 
portedly accompanied the man believed to be Oswald are also incon- 
sistent among themselves 677 and conform to no other credible informa- 
tion ascertained by the Commission. Several witnesses noticed a 
bearded man at the club when the person believed to be Oswald was 
there, although only one witness thought the two men were together; e7* 
the bearded gentleman was located, and he was not found to have any 
connection with Oswald.67v 

It seems likely that the identification of Price, Slack, and the Woods 
was reinforced in their own minds by the belief that the man whom 
they saw was firing a rifle perhaps identical to Oswald’s Mannlicher- 
Carcano. The witnesses agreed that the man they observed was firing 
a Mauser-type bolt-action rifle with the ammunition clip immediately 
in front of the trigger action, and that a scope was mounted on the 
rifle.680 These features are consistent with the rifle Oswald used for 
the assassination.ss1 The witnesses agreed that the man had accurate 
aim with the rifle.68* 
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However, the evidence demonstrated that the weapon fired by the 
man they observed was different from the assassination rifle. The 
witnesses agreed that the barrel of the gun which the individual was 
firing had been shortened in the process of “sporterizing” the 
weapon.683 In addition, Price and Slack recalled that certain pieces 
were missing from the top of the weapon,ss* and Dr. Wood and his 
son, and others, remembered that the weapon spouted flames when 
fired.685 None of these characteristics correspond with Oswald’s 
Mannlicher-Carcano.686 Prim and Slack believed that the gun did not 
have a sling, but the assassination weapon did have one. Sterling 
Wood, on the other hand, recalled that the rifle which he saw had a 
sling. 68T Price also recalled that he examined the rifle briefly for some 
indication as to where it had been manufactured, but saw nothing, 
whereas the words “MADE ITALY” are marked on the top of 
Oswald’s Mannlicher-Carcano.sss 

The scope on the rifle observed at the firing range does not appear 
to be the same as the one. on the assassination weapon. Price remem- 
bered that the individual told him that his scope was Japanese, that 
he had paid $18 for it, and that he had it mounted in a gunshop in 
Cedar Hills, though apparently no such shop exists in that area.688 
The scope on the Mannlicher-Carcano was of Japanese origin but it was 
worth a little more than $7 and was already maunted when he re- 
ceived the rifle from a mail-order firm in Chicago.6Bo Sterling Wood 
and Slack agreed that the scope had a somewhat different appearance 
from the scope on the assassination rifle.ss1 

Though the person believed to be Oswald retained his shell casings, 
presumably for reuse,692 all casings recovered from areas where it is 
believed that Oswald may have practiced have been examined by the 
FBI Laboratory, and none has been found which was fired from 
Oswald’s rifle.sss Finally, evidence discussed in chapter IV tends to 
prove that Oswald brought his rifle to Dallas from the home of the 
Paines in Irving on November 22, and there is no other evidence which 
indicates that he took the rifle or a package which might have con- 
tained the rifle out of the Paine’s garage, where it was stored, prior 
to that dat8.es* 

Autom&iZe demonstration.-The testimony of Albert Guy Bogard 
has been carefully evaluated because it suggests the possibility that 
Oswald might have been a proficient automobile driver and, during 
November 1963, might have been expecting funds with which to pur- 
chase a car. Bogard, formerly an automobile salesman with a Lin- 
coln-Mercury firm in Dallas, testified that in the early afternoon of 
November 9,1963, he attended a prospective customer who he believes 
was Lee Harvey Oswald. According to Bogard, the customer, after 
test driving an automobile over the Stemmons Freeway at 60 to 70 
miles per hour, told Bogard that in several weeks he would have the 
money to make a purchase. Bogard asserted that the customer gave 
his name as “Lee Oswald,” which Bogard wrote on a business card. 
After Oswald’s name was mentioned on the radio on November 22, 
Bogard assertedly threw the card in a trash can, making the comment 



to coemployees that he supposed Oswald would no longer wish to buy 
a car.Bes 

Bogard’s testimony has receive.d corroboration.69a The assistant 
sales manager at the time, Frank Pizzo, and a second salesman, Eugene 
M. Wilson, stated that they recall an instance when the customer de- 
scribed by Bogard was in the showroom.697 Another sa.lesman, Oran 
Brown, recalled that Bogard asked him to assist the customer if he 
appeared during certain evenings when Bogard was away from the 
showroom. Brown stated that he too wrote down the customer’s name 
and both he and his wife remember the name “Oswald” as being on a 
paper in his possession before the assassination.688 

However, doubts exist about the accuracy of Bogard’s testimony. 
He, Pizzo, and Wilson differed on important details of what is sup- 
posed to have occurred when the customer was in the showroom. 
Whereas Bogard stated that the customer said he did not wish credit 
and wanted to purchase a car for cash, 699 Pizzo and Wilson both indi- 
cated that the man did attempt to purchase on credit.700 According to 
Wilson, when the customer was told that he would be unable to pur- 
chase a car without a credit rating, substantial cash or a lengthy em- 
ployment record, he stated sarcastically, “Maybe I’m going to have to 
go back to Russia to buy a car.” 701 While it is possible that Oswald 
would have made such a remark, the statement is not consistent with 
Bogard’s story. Indeed, Bogard has made no mention that the cus- 
tomer ever spoke with Wilson while he was in the showroom.7oz More 
important, on November 23, a search through the showroom’s refuse 
was made, but no paper bearing Oswald’s name was found.703 The 
paper on which Brown reportedly wrote Oswald’s name also has never 
been located.?04 

The assistant sales manager, Mr. Pizzo, who saw Bogard’s prospect 
on November 9 and shortly after the assassination felt that Oswald 
may have been this man, later examined pictures of Oswald and ex- 
pressed serious doubts that, t,he person with Bogard was in fact 
Oswald. While noting a resemblance, he did not believe that Oswald’s 
hairline matched tha.t of the person who had been in the showroom on 
November 9.‘05 Wilson has stated that Bogard’s customer was only 
about 5 feet ta11.700 Several persons who knew Oswald have testi- 
fied that he was unable to drive,‘O? although Mrs. Paine, who was 
giving Oswald driving lessons, stated that Oswald was showing some 
improvement by November.7os Moreover, Oswald’s whereabouts on 
November 9, as testified to by Marina Oswald and Ruth Paine, would 
have made it impossible for him to have visited the automobile show- 
room as Mr. Bogard claims.7o9 

Alleged msocintiun with various Mmican or Cuban indiai&&- 
The Commission. has examined Oswald’s known or alleged contacts 
and activities in an effort to ascertain whether or not he was involved 
in any conspiracy may be seen in the investigation it conducted 
as a result of the testimony given by Mrs. Sylvia Odio. The Com- 
mission investigated her statements in connection with its consid- 
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eration of the testimony of several witnesses suggesting that Oswald 
may have been seen in the company of unidentified persons of 
Cuban or Mexican background. Mrs. Odio was born in Havana in 
1937 and remained in Cuba until 1960; it appears that both 
of her parents are political prisoners of the Castro regime. Mrs. 
Odio is a member of the Cuban Revolutionary Junta (JURE), an 
anti-Castro organization.71o She testified that late in September 
1963, three men came to her apartment in Dallas and asked 
her to help them prepare a letter soliciting funds for JURE activities. 
She claimed that the men, who exhibited personal familiarity with 
her imprisoned father, asked her if she were ‘Lworking in the under- 
ground,” and she replied that she was not.711 She testified that two 
of the men appeared to be Cubans, although they also had some char- 
acteristics that she associated with Mexicans. Those two men did not 
state their full names, but ident,ified themselves only by their fictitious 
underground “war names.” Mrs. Odio remembered the name of one of 
the Cubans as “Leopoldo.” 712 The third man, an American, allegedly 
was introduced to Mrs. Odio as “Leon Oswald,” and she was told that 
he was very much interested in the Cuban caUse.713 Mrs. Odio said 
that the men told her that they had just come from New Orleans and 
that they were then about to leave on a trip.‘14 Mrs. Odio testified 
that the next day Leopold0 called her on the telephone and told her 
that it was his idea to introduce the American into the underground 
“because he is great, he is kind of nuts.” ‘16 Leopold0 also said that the 
American had been in the Marine Corps and was an excellent shot, and 
that the American said the Cubans “don’t have any guts * * * be- 
cause President Kennedy should have been assassinated after the Bay 
of Pigs, and some Cubans should have done that, because he was the 
one that was holding the freedom of Cuba actually.” 718 

Although Mrs. Odio suggested doubts that the men were in fact 
members of JURE, ‘I7 she was certain that the American who was in- 
traduced to her as Leon Oswald was Lee Harvey Oswald.718 Her sister, 
who was in the apartment at the time of the visit by the three men, and 
who st.ated that she saw them briefly in the hallway when answering 
the door, also believed that the American was Lee Harvey Oswald.T1g 
By referring to the date on which she moved from her former apart- 
ment, October 1, 1963, Mrs. Odio fixed the date of the alleged visit 
on the Thursday or Friday immediately preceding that date, i.e., 
September 26 or 27. She was positive that the visit occurred prior to 
October 1.720 

During the course of its investigation, however, the Commission 
concluded that Oswald could not have been in Dallas on the evening 
of either September 26 or 27, 1963. It also developed considerable 
evidence that he was not in Dallas at any time between the beginning 
of September and October 3, 1963. On April 24, Oswald left Dallas 
for New Orleans, where he lived until his trip to Mexico City in late 
September and his subsequent return to Dallas. Oswald is known to 
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have been in New Orleans as late as September 23, 1963, the date on 
which Mrs. Paine and Marina Oswald left New Orleans for Dallas.‘*’ 
Sometime between 4 p.m. on September 24 and 1 p.m. on September 
25, Oswald cashed an unemployment compensation check at a store 
in New Orleans; 722 under normal procedures this check would not 
have reached Oswald’s postal box in New Orleans until at least 5 a.m. 
on September 25.723 The store at which he cashed the check did not 
open until 8 a.m.‘** Therefore, it appeared that Oswald’s presence in 
New Orleans until sometime between 8 a.m. and 1 p.m. on September 
25 was quite firmly established. 

Although there is no firm evidence ,of the means by which Oswald 
traveled from New Orleans to Houston, on the first leg of his Mexico 
City trip, the Commission noted that a Continental Trailways bus leav- 
ing New Orleans at 12 :30 p.m. on September 25 would have brought 
Oswald to Houston at 10 :50 p.m. that evening.T25 His presence on this 
bus would be consistent with other evidence before the Commission.72B 
There is strong evidence that on September 26, 1963, Oswald trav- 
eled on Continental Trailways bus No. 5133 which left Houston 
at 2:35 a.m. for Laredo, Tex. Bus company records disclose that 
one ticket from Houston to Laredo was sold during the night shift 
on September 25-26, and that such ticket was the only one of its 
kind sold in the period of September 24 through September 26. 
The agent who sold this ticket has stated that Oswald could have 
been the purchaser.“’ Two English passengers, Dr. and Mrs. John 
B. McFarland, testified that they saw Oswald riding alone on this 
bus shortly after they awoke at 6 a.m.‘= The bus was scheduled to 
arrive in Laredo at 1:20 p.m. on September 26, and Mexican im- 
migration records show that Oswald in fact crossed the border at 
Laredo to Nuevo Laredo, Mexico, between 6 a.m. and 2 p.m. on that 
day.729 Evidence set out in appendix XIII establishes that Oswald 
did not leave Mexico until October 3, and that he arrived in Dallas 
the same day. 

The Commission noted that the only time not strictly accounted for 
during the period that Mrs. Odio thought Oswald might have visited 
her is the span between the morning of September 25 and 2:35 a.m. 
on September 26. The only public means of transportation by which 
Oswald could have traveled from New Orleans to Dallas in time to 
catch his bus from Houston to Laredo, would have been the airlines. 
Investigation disclosed no indication that he flew between these 
points.730 Moreover, it did not seem probable that Oswald would 
speed from New Orleans, spend a short time talking to Sylvia Odio, 
and then travel from Dallas to Mexico City and back on the bus. 
Automobile travel in the time available, though perhaps possible, 
would have been difficult.731 The Commission noted, however, that if 
Oswald had reached Dallas on the evening of September 25, he could 
have traveled by bus to Alice, Tex., and there caught the bus which 
had left Houston for Laredo at 2:35 a.m. on September 26, 1%3.752 
Further investigation in that regard indicated, however, that no tickets 
were sold, during the period September 23-26, 1963 for travel from 
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Dallas to Laredo or points beyond by the Dallas office of Continental 
Trailways, the only bus line on which Oswald could have made con- 
nections with the bus on which he was later seen. Furthermore, if 
Oswald had traveled from Dallas to Alice, he would not have reached 
the Houston to Laredo bus until after he was first reportedly observed 
on it by the McFarlands.733 Oswald had also, told passengers on the 
bus to Laredo that he had traveled from New Orleans by bus, and made 
no mention of an intervening trip to Dallas.734 In addition, the Com- 
mission noted evidence that on the evening of September 25, 1963, 
Oswald made a telephone call to a party in Houston proposing to visit 
a resident of Houston that evening 735 and the fact that such a call 
v~ould appear to be inconsistent with Oswald’s having been in Dallas 
at, t,he time. It thus appeared that the evidence was persuasive that 
Oswald was not. in Dallas on September 25, and, therefore, that he was 
not in that city at the time Mrs. Odio said she saw him. 

In spite of the fact that it appeared almost certain that Oswald 
could not have been in Dallas at the time Mrs. Odio thought he was, 
the Commission requested the FBI to conduct. further investigation 
to determine the validity of Mrs. Odio’s testimony.‘36 The Com- 
mission considered the problems raised by that testimony as im- 
portant in view of the possibility it raised that Oswald may have 
had companions on his trip to Mexico.737 The Commission specifically 
requested the FBI to attempt to locate and identify the two men who 
Mrs. Odio stated were with the man she thought was Oswald.73R 
In an effort to do that the FBI located and interviewed Manuel Ray, 
a leader of JURE who confirmed that Mrs. Odio’s parents were 
political prisoners in Cuba, but stated that he did not know anything 
about the alleged Oswald visit.73Q The same was true of Rogelio 
Cisneros,74 a former anti-Castro leader from Miami who had visited 
Mrs. Odio in June of 1962 in connection with certain anti-Castro 
activities?41 Additional investigation was conducted in Dallas and 
in ot,her cities in search of the visitors to Mrs. Odio’s apartment.‘42 
Mrs. Odio herself was reinterviewed.743 

On September 16, 1964, the FBI located Loran Eugene Hall in 
Johnsandale, Calif .‘44 Hall has been identified as a participant in 
numerous anti-Castro activities.745 He told the FBI that in Septem- 
ber of 1963 he was in Dallas, soliciting aid in connection with anti- 
Castro activities. He said he had visited Mrs. Odio. He was accom- 
panied by Lawrence Howard, a Mexican-American from East Los 
Angeles and one William Seymour from Arizona. He stated that 
Seymour is similar in appearance to Lee Harvey Oswald ; he speaks 
only a few words of Spanish,746 as Mrs. Odio had testified one of the 
men who visited her did.747 While the FBI had not, yet completed 
its investigation into this matter at the time the report went to press,, 
the Commission has concluded that Lee Harvey Oswald was not at 
Mrs. Odio’s apartment in September of 1963. 

The Commission has also noted the testimony of Evaristo Rodri- 
guez, a bartender in the Habana Bar in New Orleans, to the effect that 
he saw Oswald in that bar in August of 1963 in the company of a 

324 



Latin-appearing man.74* Rodriguez’ description of the man accom- 
panying the person he thought to be Oswald was similar in respects to 
the description given by Sylvia Odio since both testified that the man 
may have been of either Cuban or Mexican extraction, and had a slight 
bald spot on the forepart of his hairline.748 Rodriguez’ identification 
of Oswald was uncorroborated except. for the testimony of the owner 
of the bar, Ore& Pena ; according to Rodriguez, Pena was not in a po- 
sition to observe the man he thought later to have been Oswald.7m 
Although Pena has testified that he did observe the same person as 
did Rodriguez, and that this person was Oswald,7s1 an FBI interview 
report indicated that a month earlier Pena had stated that he “could 
not at this time or at any time say whether or not the person was identi- 
cal with Lee Harvey Oswald.” 752 Though when testifying, Pena 
identified photographs of Oswald, the FBI report also recorded that 
Pena “stated the only reason he was able to recognize Oswald was 
because he had seen Oswald’s picture in the news media so often after 
the assassination of President John F. Kennedy.” 753 When present 
at Pena’s bar, Oswald was supposed to have been intoxicated to the 
extent that he became i11,754 which is inconsistent with other evidence 
that Oswald did not drink alcoholic beverages to excess.755 

The Commission has also noted the testimony of Dean Andrews, an 
attorney in New Orleans. Andrews stated that Oswald came to his 
office several times in the summer of 1963 to seek advice on a less 
than honorable discharge from the Armed Forces, the citizenship status 
of his wife and his own citizenship status. Andrews, who believed 
that he was contacted on November 23 to represent Oswald, testified 
that Oswald was always accompanied by a Mexican and was at times 
accompanied by apparent homosexuals.75s Andrews was able to locate 
no records of any of Oswald’s alleged visits, and investigation has 
failed to locate the person who supposedly called Andrews on Novem- 
ber 23, at a time when Andrews was under heavy sedation?57 While 
one of Andrews’ employees felt that Oswald might have been at his 
office, his secretary has no recollection of Oswald being there.7s* 

Oswald Was Not an Agent for the U.S. Government 

From the time of his release from the Marine Corps until the as- 
sassination, Lee Harvey Oswald dealt in various transactions with 
several agencies of the U.S. Government. Before departing the 
United States for the Soviet TJnion in 1959, he obtained an American 
passport, which he returned to the Embassy in Moscow in October 
1959 when he attempted to renounce his U.S. citizenship. Thereafter, 
while in the Soviet Union, Oswald had numerous contacts with the 
American Embassy, both in person and through correspondence. Two 
years later, he applied for the return and renewal of his passport, 
which was granted him. His application concerning the admittance 
of his wife to this country was passed upon by the Immigration and 
Naturalization Service of the Department of Justice in addition to 
the State Department. And before returning to this country, he 



secured a loan from the State Department to help cover his transporta+ 
tion costs from Moscow to New York. These dealings with the D3ppati- 
ment of State and the Immigration and Naturalization Service have 
been reviewed earlier in this chapter and are considered in detail in 
appendix XV. After his return, Oswald was interviewed on three 
occasions by agents of the FBI, and Mrs. Paine was also questioned 
by the FBI about Oswald’s activities. Oswald obtained a second 
passport in June of 1963. And both the FBI and the CIA 
took note of his Fair Play for Cuba Committee activities in New 
Orleans and his appearance at the.Soviet consulate in Mexico City. 
For reasons which will be discussed fully in chapter VIII, Oswald’s 
name was never given to the U.S. Secret Service. 

These dealings have given rise to numerous rumors and allegations 
that Oswald may have been a paid informant or some type of under- 
cover agent for a Federal agency, usually the FBI or the CIA. The 
Commission has fully explored whether Oswald had any official or 
unofficial relationship with any Federal agency beyond that already 
described. 

Oswald’s mother, Mrs. Marguerite Oswald, testified before the Com- 
mission that she believes her son went to Russia and returned as an 
undercover agent for the U.S. Government.T59 Mrs. Oswald men- 
tioned the belief that her son was an agent to a .State Department 
representative whom she visited in January 1961, when she was trying 
to locate her son.76o She had been interviewed earlier by FHI Agent 
John W. Fain, within some 6 months of Oswald’s departure for Rus- 
sia, and did not at that time suggest such an explanation for Oswald’s 
departure.701 Though provided the opportunity to present any ma- 
terial she considered pertinent., Mrs. Oswald was not able to give the 
Commission any reasonable basis for her speculation.762 As discussed 
later in this chapter, the Commission has investigated Marguerite Os- 
wald’s claim that an FBI agent showed her a picture of Jack Ruby 
after the assassination but before Lee Harvey Oswald had been killed; 
this allegation was inaccurate, since the picture was not of Ruby. 

After the assassination it was reported that in 1962 Oswald had told 
Pauline Bates, a public stenographer in Fort Worth, Tex., that, he 
had become a “secret agent” of the U.S. Government and that he was 
soon going back to Russia “for Washington.” 763 Mrs. Bates in her 
sworn test,imony denied that Oswald ever told her anything to that 
effect.Ts4 She testified that she had stated “that when he first said that 
he went to Russia and had gotten a visa that I thought-it was just a 
thought-that maybe he was going over under the auspices of the State 
Department-as a student or something.” 765 

In order to evaluate the nature of Oswald’s dealings with the De- 
partment of State and the Immigration and Naturalization Service, 
the Commission has obtained the complete files of both the Department 
and the Service pertaining to Lee Harvey Oswald. Officials who were 
directly involved in dealing with the Oswald case on these matters 
have testified before the Commission. A critical evaluation of the 
manner in which they were handled by these organizations is set forth 



in appendix XV. The record establishes that Oswald received no 
preferential treatment and that his case involved no impropriety on 
the part of any Government official. 

Director John A. McCone and Deputy Director Richard Helms of 
the Central Intelligence Agency testified before the Commission that 
no one connected with the CIA had ever interviewed Oswald or com- 
municated wit.h him in any way.76e In his supplementing affdavit, 
Director McCone stated unequivocally that Oswald was not an agent, 
employee, or informant of the CIA, that the Agency never communi- 
cated with him in any manner or furnished him any compensation, 
and that Oswald was never directly or indirectly associated with the 
CIA.ls7 The Commission has had access to the full CIA file on Os- 
wald which is entirely consistent with Director McCone’s statements. 

The Director of the FBI, J. Edgar Hoover, Assistant to the Di- 
rector Alan H. Belmont, FBI Agents John W. Fain and John L. 
Quigley, who interviewed Oswald, and FBI Agent James P. Hosty, 
Jr., who was in charge of his case at the time of the assassination, 
have also testified before the Commission. All declared, in substance, 
that Oswald was not an informant or agent of the FBI, that he did not 
act in any other capacity for the FBI, and that no attempt was made 
to recruit him in any capacity.‘@ Director Hoover and each Bureau 
agent, who according to the FBI would have been responsible for or 
aware of any attempt to recruit Oswald as an informant, have also 
provided the Commission with sworn affidavits to this effect.78B Di- 
rector Hoover has sworn that he caused a search to be made of the 
records of the Bureau, and that the search discloses that Oswald “was 
never an informant of the FBI, and never assigned a symbol number 
in that capacity, and was never paid any amount of money by the 
.FBI in any regard.” 7To This testimony is corroborated by the Com- 
mission’s independent review of the Bureau files dealing with the 
Oswald investigation. 

The Commission also investigated the circumstances which led to 
the presence in Oswald’s address book of the name of Agent Hosty 
together with his office address, telephone number, and license num- 
ber?” Hosty and Mrs. Paine testified that on November 1, 1963, 
Hosty left his name and phone number with Mrs. Paine so that she 
could advise Hosty when she learned where Oswald was living in 
Dallas.TT2 Mrs. Paine and Marina Oswald have testified that Mrs. 
Paine handed Oswald the slip of paper on which Hosty had written 
this information.773 In accordance with prior instructions from 
Oswald,7T4 Marina Oswald noted Hosty’s license number which she 
gave to her husband.775 The address of the Dallas office of the FBI 
could have been obtained from many public sources. 

Thus, close scrutiny of the records of the Federal agencies involved 
and the testimony of the responsible officials of the U.S. Government 
establish that there was absolutely no type of informant or undercover 
relationship between an agency of the U.S. Government and Lee 
Harvey Oswald at any time. 
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Oswald’s Finances 

In search of activities or payments demonstrating the receipt of un- 
explained funds, the Commission undertook a detailed study of 
Oswald’s receipts and expenditures starting with the date of his 
return from the Soviet Union on June 13,1962, and continuing to the 
date of his arrest on November 22, 1963. In appendix XIV there 
appears a table listing Oswald’s estimated receipts and expenditures 
on a monthly basis during this period. 

The Commission was assisted in this phase of the investigation by 
able investigators of the Internal Revenue Service of the Department 
of the Treasury and lby agents of the FRI. The investigation extended 
far beyond interrogation of witnesses who appeared before the Com- 
mission. At banks in New Orleans, La. ; Fort Worth, Dallas, Houston, 
and Laredo, Tex., inquiries were made for any record of a checking, 
savings, or loan accounts or a safe deposit box rented in the names of 
Lee Harvey Oswald, his known aliases, or members of his immediate 
family. In many cases a photograph of Oswald was exhibited to 
bank o5cials who were in a position to see a person in the safe deposit 
box area of their banks. No bank account or safe deposit boxes were 
located which could be identified with Oswald during this period of 
his life, although evidence was developed of a bank account which he 
had used prior to his trip to the Soviet Union in 1959. Telegraph 
companies were checked for the possibility of money orders that may 
have been sent to Oswald. All known locations where Oswald cashed 
checks which he received were queried as to t,he possibility of his having 
cashed other checks there. Further inquiries were made at Oswald’s 
places of employment, his residences and with local credit associations, 
hospitals, utility companies, State and local government 05ces, post 
offices, periodicals, newspapers, and employment agenciesTT6 

Marina Oswald testified that she knew of no sources of income 
Oswald other than his wages and his unemployment compensa- 
tion.717 No evidence of other cash income has been discovered. 
The Commission has found that the funds known to have been avail- 
able to Oswald during the period June 13,1962, through November 22, 
1963, were sufficient to cover all of his known expenditures during this 
period. Including cash on hand of $63 when he arrived from the 
Soviet Union, the Oswalds received a total of $3,665.89 in cash from 
wages, unemployment compensation benefits, loans, and gifts from 
acquaintances. His cash disbursements during this period were esti- 
mated at $3,501.79, leaving a balance of $164.10. (See app. XIV.) 
This estimated balance is within $19 of the $183.87 in cash which was 
actually in Oswald’s possession at the time of his arrest, consisting 
of $13.87 on his person and $170 in his wallet left at the Paine house.7T8 

In computing Oswald’s expenditures, e&mates were made for food, 
clothing, and incidental expenses. The incidental expenses included 
telephone calls, the cost of local newspapers, money order and check- 
cashing fees, postage, local transportation costs, personal care goods 
and services, and other such small items. All of these expenses, in- 
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eluding food and clothing, were estimated at a slightly higher figure 
than would be normal for a family with the income of the Oswalds, 
and probably higher than the Oswalds actually spent on such items.“9 
This was done in order to be certain that even if some of Oswald’s 
minor expenditures are not known, he had adequate funds to cover 
his known expenditures. 

During the 17-month period preceding his death, Oswald’s pattern 
of living was consistent with his limited income. He lived with his 
family in furnished apartments whose cost, including utilities, ranged 
from about $60 to $75 per month.7so Witnesses testified to his wife’s 
disappointment and complaints and to their own shock and misgiv- 
ings about several of the apartments in which the Oswalds lived 
during the period.781 Moreover, the Oswalds, particularly Marina, 
frequently lived with relatives and acquaintances at no cost. Oswald 
and his family lived with his brother Robert and then with Marguerite 
Oswald from June until sometime in August 1962.T82 As discussed 
previously, Marina Oswald lived with Elena Hall and spent a few 
nights at the Taylors’ house during October of 1962 ; 783 in Novem- 
ber of that same year, Marina Oswald lived with two families.‘84 
When living away from his family Oswald rented rooms for $7 and 
$8 per week or stayed at the YMCA in Dallas where he paid $2.25 
per day.78s During late April and early May 1963, Oswald lived 
with relatives in New Orleans, while his wife lived with Ruth Paine 
in Irving, Tex.7*6 From September 24, 1963, until November 22, 
Marina Oswald stayed with Ruth Paine, while Oswald lived in room- 
inghouses in Dallas.787 During the period Marina Oswald resided 
with others, neither she nor her husband made any contribution to her 
support.7* 

The Oswalds owned no major household appliances, had no 
automobile, and resorted to dental and hospital clinics for medical 
care.788 Acquaintances purchased baby furniture for them, and paid 
dental bills in one instance.7go After his return to the United States, 
Oswald did not smoke or drink, and he discouraged his wife from 
doing ~0.‘~’ Oswald spent, much of his time reading books which he 
obtained from the public library, and periodicals to which he sub- 
scribed.‘02 He resided near his place of employment and used buses 
to travel to and from work.?03 When he visited his wife and the chil- 
dren on weekends in October and November 1963, he rode in a neigh- I 
bor’s car, making’no contribution for gasoline or other expenses.704 
Oswald’s personal wardrobe was also very modest. He customarily 
wore T-shirts, cheap slacks, well-worn sweaters, and well-used zipper 
jackets. Oswald owned one suit, of Russian make and purchase, poor 
fitting and of heavy fabric which, despite its unsuitability to the 
climates of Texas and Louisiana and his obvious discomfort, he wore 
on the few occasions that required dress.lg5 

Food for his family was extremely meager. Paul Gregory testified 
that during the 6 weeks that Marina Oswald tutored him he took the 
Oswalds shopping for food and groceries on a number of occasions 
and that he was “amazed at how little they bought.” T06 Their friends 
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in the Dallas-Fort Worth area frequently brought them food and 
groceries.7Q7 Marina testified that her husband ate “very little.” He 
“never had breakfast. He just drank coffee and that is all. Not be- 
cause he was trying to economize. Simply he never liked to eat.” 
She estimated that when he was living by himself in a roominghouse, 
he would spend “about a dollar, $1.30” for dinner and have a sand- 
wich and soft drink for lunch.798 

The thrift which Oswald exercised in meeting his living expenses 
allowed him to accumulate sufficient funds to meet other expenses 
which he incurred after his return from the Soviet Union. From his 
return until January of 1963, Oswald repaid the $435.71 he had bor- 
rowed from the State Department for travel expenses from Moscow, 
and the $200 loan he had obtained from his brother Robert to fly from 
New York to Dallas upon his return to this country. He completed the 
retirement of the debt to his brother in October 1962.‘Qa His cash 
receipts from all sources from the day of his arrival in Fort Worth 
through October 1962 aggregated $719.94; it is estimated that he 
could have made the repayments to Robert and met his other known 
expenses and still have been left with savings of $122.06 at the end 
of the month. After making initial $10 monthly payments to the 
State Department, Oswald paid the Government $190 in December 
and $206 in January, thus liquidating that debt.800 From his net 
earning of $805.96 from November through January plus his prior 
savings, Oswald could have made these payments to the State De- 
partment, met his other known expenses, and still have had a balance 
of $8.59 at the end of January 1963. In discussing the repayment 
of these debts, Marina Oswald testified: “Of course we did not live 
in luxury. We did not buy anything that was not absolutely needed, 
because Lee had to pay his debt to Robert and to the Government. 
But it was not particularly difficult.” 801 

Included in the total figure for Oswald’s disbursements were $21.45 
for the rifle used in the assassination and $31.22 for the revolver with 
which Oswald shot Officer Tippit. The major portion of the purchase 
price for these weapons was paid in March 1963, when Oswald had 
finished paying his debts, and the purchases were compatible with 
the total funds then available to him.802 During May, June, and July 
of 1963, Oswald spent approximately $23 for circulars, application 
blanks, and membership cards for his one-man New Orleans chapter 
of the Fair Play for Cuba Committee.803 In August he paid $2 to one 
and possibly two young men to assist in passing out circulars and then 
paid a $10 court tine after pleading guilty to a charge of disturbing 
the peace.8o4 Although some of these expenses were incurred after 
Oswald lost his job on July 19,1963, his wages during June and July, 
and his unemployment compensation thereafter, provided sufficient 
funds to enable him to finance these activities out of his own 
resources.8o5 

Although Oswald paid his own busfare to New Orleans on April 24, 
1963, his wife and the baby were taken there, at no cost to Oswald, 
by Ruth Paine.8os Similarly, Ruth Paine drove to New Orleans in 
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September and brought Marina Oswald and the baby back to Irving, 
Tex.807 Oswald’s uncle, Charles Murret, also paid for the short trip 
taken by Oswald and his family from New Orleans to Mobile, Ala., on 
July 27, 1963.*O* It is estimated that when Oswald left for Mexico 
City in September 1963, he had accumulated slightly over $200. 
Marina Oswald testified that when he left for Mexico City he had 
“a little over $100,” though she may not have t.aken into account the 
$33 unemployment compensation check which Oswald collected after 
her departure from New Or1eans.8oQ In any event, expenses in 
Mexico have been estimated as approximately $85, based on trans- 
portation costs of $50 and a hotel expense of about $1.28 per day. 
Oswald ate inexpensively and, allowing $15 for entertainment and 
miscellaneous items, it would appear that he had the funds available to 
finance the trip?lO 

The Commission has considered the testimony of Leonard E. Hutchi- 
son, proprietor of Hutch’s Market in Irving, in connection with 
Oswald’s finances. Hutchison has testified that on a Friday during 
the first week in November, a man he believes to have been Lee Harvey 
Oswald attempted to cash a “two-party,” or personal check for $189, 
but that he refused to cash the check since his policy is to cash personal 
checks for no more than $25.811 Oswald is not known to have received 
a check for this amount from any source. 

On Friday, November 1, Oswald did cash a Texas Unemployment 
Commission check for $33 at another supermarket in Irving,s1z so that 
a possible explanation of Hutchison’s testimony is that he refused to 
cash this $33 check for Oswald and is simply in error as to the amount 
of the instrument. However, since the check cashed at the super- 
market was issued by the State comptroller of Texas, it is not likely 
that Hutch&on could have confused it with a personal check. 

Examination of Hutchison’s testimony indicates that a more likely 
explanation is that Oswald was not in his store at all. Hutchison 
testified that the man who attempted to cash the check was a customer 
in his store on previous occasions; in particular, Hutchison recalled 
that the man, accompanied by a woman he believes was Marina 
Oswald and an elderly woman, were shopping in his store in October 
or November of 1963 on a night he feels certain was a Wednesday 
evening.813 Oswald, however, is not known to have been in Irving 
on any Wednesday evening during this period.814 Neither of the two 
checkers at the market recall such a visit by a person matching the 
description provided by Hutchison, and both Marina Oswald and 
Marguerite Oswald deny that they were ever in Hutchison’s store!15 
Hutchison further stated that the map made irregular calls at his 
grocery between 7:20 a.m. and 7 :45 a.m. on weekday mornings, and 
always purchased cinnamon rolls and a full gallon of milk,s1s How- 
ever, the evidence indicates that except for rare occasions Oswald 
was in Irving only on weekends ; moreover, Buell Wesley Frazier, 
who drove Oswald to and from Irving on these occasions, testified 
that on Monday mornings he picked Oswald up at a point which 
is many blocks from Hutchison’s store and ordinarily by ‘7 :20 a.m.8” 

331 



Hutchison also testified that Ruth Paine was an occasional customer 
in his store; 818 however, Mrs. Paine indicated that she was not in 
the store as often as Hutchison testified ; 81e and her appearance is dis- 
similar to the descript,ion of the woman Hutchison stated was Mrs. 
Paine.**O In light of the strong reasons for doubting the correctness 
of Hutch&on’s testimony and the absence of any other sign that Oswald 
ever possessed a personal check for $189, the Commission was unable to 
conclude that he ever received such a check. 

The Commission has also examined a report that, not long before 
the assassination, Oswald may have received unaccounted funds 
through money orders sent to him in Dallas. Five days after the 
assassination, C. A. Hamblen, early night manager for the Western 
Union Telegraph Co. in Dallas, told his superior that about 2 weeks 
earlier he remembered Oswald sending a telegram from the office to 
Washington, D.C., possibly to the Secretary of the Navy, and that the 
application was completed in an unusual form of hand printingFzl 
The next day Hamblen told a magazine correspondent who was in 
the Western Union o5ce on other business that he remembered seeing 
Oswald in the o5ce on prior occasions collecting money orders for 
small amounts of money.822 Soon thereafter Hamblen signed a state- 
ment relating to both the telegram and the money orders, and specify- 
ing two instances in which he had seen the person he believed to be 
Oswald in the office; in each instance the man had behaved disagreeably 
and one other Western Union employee had become involved in as- 
sisting him.*= 

During his testimony, Hamblen did not recall with clarity the 
statements he had previously made, and was unable to state whether 
the person he reportedly had seen in the Western Union o5ce was or 
was not Lee Harvey Oswald.8Z4 Investigation has disclosed that a 
second employee does recall one of the occurrences described by 
Hamblen, and believes that the money order in question was delivered 
“to someone at the YMCA”; however, he is unable to state whether or 
not the man involved was Oswald.825 The employee referred to by 
Hamblen in connection with the second incident feels certain that the 
unusual episode described by Hamblen did not occur, and ‘that she at 
no time observed Oswald in the Western Union 05ce.826 

At the request of Federal investigators, o5cers of Western Union 
conducted a complete search of their records in Dallas and in other 
cities, for the period from June through November 1963, for money 
orders payable to Lee Harvey Oswald or his known aliases and for 
telegrams sent by Oswald or his known aliases. In addition, all money 
orders addressed to persons at the YMCA in Dallas during October 
and November 1963 were inspected, and all telegrams handled from 
November 1 through November 22 by the employee who Hamblen 
assertedly saw service Oswald were examined, as were all telegrams 
sent from Dallas to Washington during November. No indication of 
any such money order or telegram was found in any of these records.“’ 
Hamblen himself participated in this search, and was “unable * * * to 
pin down any of these telegrams or money orders that would indicate 
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it was Oswald.“*28 Hamblen’s superiors have concluded “that this 
whole thing was a figment of Mr. Hamblen’s imagination,” 829 and the 
Commission accepts this assessment. 

POSSIBLE CONSPIR4CY INVOLVING JACK RUBY 

Jack Ruby shot Lee Harvey Oswald at 11:21 a.m., on Sunday, 
November 24, 1963, shortly after Ruby entered the basement of the 
Dallas Police Department. Almost immediately, speculation arose 
that Ruby had acted on behalf of members of a conspiracy who had 
planned the killing of President Kennedy and wanted to silence 
Oswald. This section of chapter VI sets forth the Commission’s in- 
vestigation into the possibility that Ruby, together with Oswald 
or with others, conspired to kill the President, or that Ruby, though 
not part of any such conspiracy, had accomplices in the slaying of 
Oswald. Presented first are the results of the Commission’s de- 
tailed inquiry into Ruby’s actions from November 21 to November ‘24. 
In addition, this section analyzes the numerous rumors and suspicions 
that Ruby and Oswald were acquainted and examines Ruby’s back- 
ground and associations for evidence of any conspiratorial relationship 
or motive. A detailed life of Ruby is given in appendix XVI which 
provides supplemental information about Ruby and his associations. 

Ruby’s Activities From November 21 to November 24, 1963 

The Commission has attempted to reconstruct as precisely as possi- 
ble the movements of Jack Ruby during the period November 
21-November 24, 1963. It has done so on the premise that, if 
Jack Ruby were involved in a conspiracy, his activities and assdcia- 
tions during this period would, in some way, have reflected the conspir- 
atorial relationship. The Commission has not attempted to determine 
the time at which Ruby first decided to make his attack on Lee Harvey 
Oswald, nor does it purport to evaluate the psychiatric and related 
legal questions which have arisen from the assault upon Oswald. 
Ruby’s activities during this 3-day period have been scrutinized, how- 
ever, for the insight they provide into whether the shooting of Oswald 
was grounded in any form of conspiracy. 

The eve of the President’s &.&.-On Thursday, November 21, Jack 
Ruby was attending to his usual duties as the proprietor of two Dallas 
night spots-the Carousel Club, a downtown nightclub featuring strip- 
tease da.ncers, and the Vegas Club, a rock-and-roll establishment in the 
Oaklawn section of Dallas. Both clubs opened for business each day 
in the early evening and continued 7 days a week until after mid- 
night.8S0 Ruby arrived at the Carousel Club at about 3 p.m. Thursday 
afternoon, as was his custom,831 and remained long enough to chat 
with a friend and receive messages from Larry Crafard, a handyman 
and helper who lived at the Carousel.8az Earlier in the day Ruby 
had visited with a young lady who was job hunting in Da11as,83S paid 
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his rent for the Carousel premises,834 conferred about a peace bond he 
had been obliged to post as a result of a tight with one of his striptease 
dancers,835 consulted with an attorney about problems he was having 
with Federal tax authorities,836 distributed membership cards for the 
Carousel C1ub,837 talked ,with Dallas County Assistant District At- 
torney William F. Alexander about insufficient fund checks which a 
friend had passed,83n and submitted advertising copy for his night- 
clubs to the Dallas Morning News.83u 

Ruby’s evening activities on Thursday, November 21, were a com- 
bination of business and pleasure. At approximately 7:30 p.m., he 
drove Larry Crafard to the Vegas Club which Crafard was overseeing 
because Ruby’s sister, Eva Grant, who normally managed the club, 
was convalescing from a recent illness.84o Thereafter, Ruby re- 
turned to the Carousel Club and conversed for about an hour 
with Lawrence Meyers, a Chicago businessman.841 Between 9 :45 and 
lo:45 p.m., Ruby had dinner with Ralph Paul, his close friend and 
financial backer. While dining Ruby spoke briefly with a Dallas 
Morning News employee, Don Campbell, who suggested that they go 
to the Castaway Club, but Ruby declined.842 Thereafter, Ruby re- 
turned to the Carousel Club where he acted as master of ceremonies for 
his show and peacefully ejected an unruly patron.843 At about mid- 
night Ruby rejoined Meyers at the Bon Vivant Room of the Dallas 
Cabana where they met Meyers’ brother and sister-in-1aw.844 Neither 
Ralph Paul nor Lawrence Meyers recalled that Ruby mentioned the 
President’s trip to Dallas.845 Leaving Meyers at the Cabana after a 
brief visit, Ruby returned to close the Carousel Club and obtain the 
night’s receipts .846 He then went to the Vegas Club which he helped 
Larry Crafard close for the night; 847 and, as late as 2:30 a.m., Ruby 
was seen eating at a restaurant near the Vegas C1ub.848 

Friday m.omzing at the Dallas Mow&g News.-Jack Ruby learned 
of the shooting of President Kennedy while in the second-floor adver- 
tising offices of the Dallas Morning News, five blocks from the Texas 
School Book Depository, where he had come Friday morning to place 
regular weekend advertisements for his two nightclubs.*4s On arriving 
at the newspaper building at about 11 or 11:30 a.m., he talked briefly 
with two newspaper employees concerning some diet. pills he had 
recommended to them.850 Ruby then went to the office of Morning 
News columnist, Tony Zoppi, where he states he obtained a brochure 
on his new master of ceremonies that he wanted to use in preparing 
copy for his advertisements .851 Proceeding to the advertising depart- 
ment, he spoke with advertising employee Don Campbell from about 
noon until 12 $5 p.m. when Campbell left the ~ffice.*~* In addition to 
the business at hand, much of the conversation concerned Ruby’s un- 
happiness over the financial condition of his clubs and his professed 
ability to handle the physical fights which arose in connection wit,h the 
cJubs.583 According to Campbell, Ruby did not mention the Presi- 
dential motorcade nor did he display any unusual behaviorF5’ 

About 10 minutes after the President had been shot but before word 
had spread to the second floor, John Newnam, an advertising de- 
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partment employee, observed Ruby sitting at the same spot where 
Campbell had left him. At that time Ruby had completed the 
advertisement, which he had apparently begun to compose when 
Campbell departed, and was reading a newspaper.8s5 To Newnam, 
Ruby voiced criticism of the black-bordered advertisement entitled 
“Welcome, Mr. Kennedy” appearing in the morning paper and bearing 
the name of Bernard Weissman as the chairman of the committee 
sponsoring the advertisement.856 (See Commission Exhibit No. 1031, 
p. 294.) According to Eva Grant, Ruby’s sister, he had telephoned her 
earlier in the morning to call her attention to the adaa”’ At about 12 :45 
p.m., an employee entered the office and announced that shots had been 
fired at the President. Newnam remembered that Ruby responded 
with a look of “stunned disbelief.” 858 

‘Shortly afterward, according to Newnam, “confusion reigned” in 
t-he office as advertisers te?ephoned to cancel advertising they had 
placed for the weekend.85g Ruby appears to have believed that some 
of those cancellations were motivated by the Weissman advertise- 
ment.%O After Newnam accepted a few telephone calls, he and Ruby 
walked toward a room where other persons were watching television.861 
One of the newspaper employees recalled that Ruby then appeared 
“obviously shaken, and an ashen color-just very pale * * *” ao2 
showed little disposition to converse,863 and sat for a while with a dazed 
expression in his eyes.*” 

After a few minutes, Ruby placed telephone calls to Andrew Arm- 
strong, his assistant at the Carousel Club, and to his sister, Mrs. 
Grant. He told Armstrong, “If anything happens we are going to 
close the club” and said he would see him in about 30 minutesam 
During the call to his sister, Ruby again referred to the Weissman 
advertisement; at. one point he put the telephone to Newnam’s ear, 
and Newnam heard Mrs. Grant exclaim, “My God, what do they 
want 1” It was Newnam’s recollection that Ruby tried to calm hereese 

Ruby testified that after calling his sister he said, “John, I will have 
to leave Dallas.” ea7 Ruby explained to the Commission: 

I don’t know why I said that, but it is a funny reaction that you 
feel; the city is terribly let down by the tragedy that happened. 
And I said, “John, I am not opening up tonight.” 

And I don’t know what else transpired. I know people were 
just heartbroken * * *. 

I left the building and I went down and I got in my car and 
I couldn’t stop crying. * * * 868 

Newnam estimated that Ruby departed from the Morning News at 
about 1:3@ p.m.? but other testimony indicated that Ruby may have 
left earlierFee 

Ruby’s alleged visit to Parkland IYospitaL-The Commission has 
investigated claims that Jack Ruby was at Parkland Hospital at about 
1:30 p.m., when a Presidential press secretary, Malcolm Kilduff, an- 
nounced that President Kennedy was dead. Seth Kantor, a newspa- 
perman who had previously met Ruby in Dallas, reported and later 
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testified that Jack Ruby stopped him momentarily inside the main en- 
trance to Parkland Hospital some time between 1:30 and 2 p.m., Fri- 
day, November 22,1963. 87o The only other person besides Kantor who 
recalled seeing Ruby at the hospital did not make known her observa- 
tion until April 1964, had never seen Ruby before, allegedly saw him 
only briefly then, had an obstructed view, and was uncertain of the 
time.871 Ruby has firmly denied going to Parkland and has stated 
that he went to the Carousel Club upon leaving the Morning NewsFT2 
Video tapes of the scene at Parkland do not show Ruby there, although 
Kantor can be seenET 

Investigation has limited the period. during which Kantor could have 
met Ruby at Parkland Hospital on Friday to a few minutes before 
and after 1~30 p.m. Telephone company records and the testimony of 
Andrew Armstrong established that Ruby arrived at the Carousel 
Club no later than 1:45 p.m. and probably a few minutes earlier.874 
Kantor was engaged in a long-distance telephone call to his Washing- 
ton office from 1:02 p.m. until 1:27 p.m.8T5 Kantor testified that, after 
completing that call, he immediately left the building from which he 
had been telephoning, traveled perhaps 100 yards, and entered the 
main entrance of the hospital. It was there, as he walked through a 
small doorway, that he believed he saw Jack Ruby, who, Kantor said, 
tugged at his coattails and asked, “Should I close my places for the 
next three nights, do you.think?” Kantor recalled that he turned 
briefly to Ruby and proceeded to the press conference at which the 
President’s death was announced. Kantor was certain he encountered 
Ruby at Parkland but had doubts about the exact time and place.s’6 

Kantor probably did not see Ruby at Parkland Hospital in the few 
minutes before or after 1:30 p.m., the only time it would have been 
possible for Kantor to have done so. If Ruby immediately returned 
to the Carousel Club after Kantor saw him, it would have been neces 
sary for him to have covered the distance from Parkland in approxi- 
mately 10 or 15 minutes in order to have arrived at the club before 1145 
p.m., when a telephone call was placed at Ruby’s request to his enter- 
tainer, Karen Bennett Carlin.*” At a normal driving speed under nor- 
mal conditions the trip can be made in 9 or 10 minutes.878 However, it, 
is likely that congested tra5c conditions on November 22 would have 
extended the driving time.P7g Even if Ruby had been able to drive 
from Parkland to the Carousel in 15 minutes, his presence at the Dallas 
Morning News until after 1 p.m., and at the Carousel prior to 
1:45 p.m., would have made his visit at Parkland exceedingly brief. 
Since Ruby was observed at the Dallas Police Department during a 2 
hour period after 11 p.m. on Friday,880 when Kantor was also present, 
and since Kantor did not remember seeing Ruby there,881 Kantor 
may have been mistaken about both the time and the place that 
he saw Ruby. When seeing Ruby, Kantor was preoccupied with 
the. important event that a press conference represented. Both 
Ruby and Kantor were present at another important event, a press 
conference held about midnight, November 22, in the assembly room 
of the Dallas Police Department. It is conceivable that Kantor’s en- 

336 



counter with Ruby occurred at that time, perhaps near the small door- 
way there.8*2 

Ruby’s decision to close his &&.-Upon arriving at the Carousel 
Club shortly before 1:45 p.m., Ruby instructed Andrew Armstrong, 
the Carousel’s bartender, to notify employees that the club would be 
closed that night.883 During much of the next hour Ruby talked by 
telephone to several persons who were or had been especially close 
to him, and the remainder of the time he watched television and spoke 
with Armstrong and Larry Crafard about the assassination.884 At 
1:51 p.m., Ruby telephoned Ralph Paul in Brlington, Tex., to say that 
he was going to close his clubs. He urged Paul to do likewise with his 
drive-in restaurant.885 Unable to reach Alice Nichols, a former girl 
friend, who was at lunch, Ruby telephoned his sister, Eileen Kamin- 
sky, in Chicago.886 Mrs. Kaminsky described her brother as com- 
pletely unnerved and crying about President Kennedy’s deathF8’ 
To Mrs. Nichols, whose return call caused Ruby to cut short his con- 
versation with Mrs. Kaminsky, Ruby expressed shock over the assas- 
sination.888 Although Mrs. Nichols had dated Ruby for nearly 11 
years, she was surprised to hear from him on November 22 since they 
had not seen one another socially for some time.s89 Thereafter, Ruby 
telephoned at 2 :37 p.m. to Alex Gruber, a boyhood friend from Chicago 
who was living in Los Angeles.89o Gruber recalled that in their 3- 
minute conversation Ruby talked about a dog he had promised to send 
Gruber, a carwash business Gruber had considered starting, and the 
assassinationsQ1 Ruby apparently lost his self-control during the 
conversation and terminated it.892 However, 2 minutes after that call 
ended, Ruby telephoned again to Ralph Pau1.8s3 

Upon leaving the Carousel Club at about, 3 :15 p.m., Ruby drove to 
Eva Grant’s home but left soon after he arrived, to obtain some week- 
end food for his sister and himself. 894 He first returned to the Carousel 
Club and directed Larry Crafard to prepare a sign indicating that 
the club would be closed ; however, Ruby instructed Crafard not to post 
the sign until later in the evening to avoid informing his competitors 
t,hat he would be c10sed.~~~ (S ee C ommission Exhibit 2427, p. 339.) 
Before leaving the club, Ruby telephoned Mrs. Grant who reminded 
him to purchase food.89s As a result he went to the Ritz Delicatessen, 
about two blocks from the Carousel Club, and bought a great quantity 
of cold cuts.*97 

Ruby probably arrived a second time at his sister’s home close to 
5:30 p.m. and remained for about 2 hours. He continued his rapid 
rate of telephone calls, ate sparingly, became ill, and attempted to get 
some rest.*s8 While at the apartment, Ruby decided to close his clubs 
foi- 3 days. He testified that after talking to Don Saffran, a columnist 
for the Dallas Times-Herald : 

I put the receiver down and talked to my sister, and I said, “Eva, 
what shall we do?” 

And she said, “Jack, let’s close for the 3 days.” She said, “We 
don’t have anything anyway, but we owe it to-” (chokes up.) 
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So I called Don Saffran back immediately and I said, “Don, 
we decided to close for Friday, Saturday, and Sunday.” 

And he said, “Okay.” 899 

Ruby then telephoned the Dallas Morning News to cancel his adver- 
tisement and, when unable to do so, he changed his ad to read that his 
clubs would be closed for the weekend.900 Ruby also telephoned Cecil 
Hamlin, a friend of many years. Sounding very “broken up,” he told 
Hamlin that he had closed the clubs since he thought most people 
would not be in the mood to visit them and that he felt concern for 
President Kennedy’s “kids.” 901 Thereafter he ‘made two calls to as- 
certain when services at Temple Shearit.h Israel would be held.902 He 
placed a second call to Alice Nichols to tell her of his intention to 
attend those services Qo3 and phoned Larry Crafard at the Carousel to 
ask whether he had received any messages.9o4 Eva Grant testified : 

When he was leaving, he looked pretty bad. This I remember. 
I can’t explain it to you. He looked too broken, a broken man 
already. He did make the remark, he said, “I never felt so bad 
in my life, even when Ma or Pa died.” 

So I said, “Well, Pa was an old man. He was almost 89 
years. * * *n 906 

Friday evening. -Ruby is uncertain whether he went directly from 
his sister’s home to his apartment or possibly first to his club.BoO At 
least 5 witnesses recall seeing a man they believe was Ruby on the 
third floor of police headquarters at times they have estimated between 
6 and 9 p.m., * so7 however, it is not clear that Ruby was present at 
the Police and Courts Building before 11 p.m. With respect to 
three of the witnesses, it is doubtful that the man observed was Ruby. 
Two of those persons had not known Ruby previously and described 
wearing apparel which differed both from Ruby’s known dress that 
night and from his known wardrobe.Q08 The third, who viewed from 
the rear the person he believed was Ruby, said the man unsuccessfully 
attempted to enter the homicide office.sog Of the police officers on 
duty near homicide at the time of the alleged event, only one remem- 
bered the episode, and he said the man in question definitely was not 
Ruby.s’o The remaining witnesses knew or talked with Ruby, and 
their testimony leaves little doubt that they did see him on the third 
floor at some point on Friday night; however the possibility remains 
that they observed Ruby later in the evening, when his presence is con- 
clusively established.911 Ruby has denied being at the police de- 
partment Friday night before approximately 11:15 p.m.s12 

In any event, Ruby eventually returned to his own apartment before 
9 p.m. There he telephoned Ralph Paul but was unable to persuade 
Paul to join him at synagogue services.913 Shortly after 9 p.m., Ruby 
called the Chicago home of his oldest brother, Hyman Rubenstein, 
and two of his sisters, Marion Carroll and Ann Volpert.s14 Hyman 
Rubenstein testified that, during the call, his brother was so disturbed 
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about the situation in Dallas that he mentioned selling his business 
and returning to Chicago.D1s From his apartment, Ruby drove to 
Temple Shearith Israel, arriving near the end of a 2-hour service 
which had begun at 8 p.m.Q1S Rabbi Hillel Silverman,’ who greeted 
him among the crowd leaving the servicesD1’ was surprised that 
Ruby, who appeared depressed, mentioned only his sister’s recent ill- 
ness and said nothing about the assassination.B*8 

Ruby related that, after joining in the postservice refreshments,01D 
he drove by some night clubs, noticing whether or not they had been 
closed as his were.ezo He testified that, as he drove toward town, a 
radio announcement that the Dallas police were working overtime 
prompted the thought that he might bring those at police headquarters 
something to eatgzl At about lo:30 p.m., he stopped at a delicatessen 
near the Vegas Club and purchased 8 kosher sandwiches and 10 soft 
drinks.g22 From the delicatessen, he called the police department but 
wss told that the officers had already eaten.82s He said he then tried to 
offer the food to employees at radio station KLIF but failed in several 
attempts to obtain the private night line number to the station.e2* On 
t,hree occasions between phone calls, Ruby spoke with a group of stu- 
dents whom he did not know, lamenting the President’s death, teasing 
one of the young men about being too young for his clubs, borrowing 
their copy of the Dallas Times Herald to see how his advertisements 
had been run, and stating that his clubs were the only ones that had 
closed because of the assassination. He also expressed the opinion, as 
he had earlier in the day, that the assassination would be harmful to 
the convention business in Dallas.825 Upon leaving the delicatessen 
with his purchases, Ruby gave the counterman as a tip a card granting 
free admission to his clubs.BZ6 He drove downtown to the nolice sta- 
tion where he has said he hoped to find an employee from KLIF who 
could give him the “hot line” phone number for the radio station.e2T 

The third jZoor of police headquarters.-Ruby is known to have 
made his way, by about 11:30 p.m., to the third floor of the Dallas 
Police Department where reporters were congregated near the homi- 
cide bureau.e2* Newsman John Rutledge, one of those who may well 
have been mistaken as to time, gave the following description of his 
first encounter with Ruby at the police station : 

I saw Jack and two out-of-state reporters, whom I did not 
know, leave the elevator door and proceed toward those television 
cameras, to go around the corner where Captain Fritz’s office 
was. Jack walked between them. These two out-of-state re- 
porters had big press cards pinned on their coats, great big red 
ones, I think they said “President Kennedy’s Visit to Dallas- 
Press”, or something like that. And Jack didn’t have one, but 
the man on either side of him did. And they walked pretty 
rapidly from the elevator area past the policeman, and Jack 
was bent over like this-writing on a piece of paper, and talking 
to one of the reporters, and pointing to something on the piece 
of paper, he was kind of hunched over.e28 





Detective Augustus M. Eberhardt, who also recalled that he first 
saw Ruby earlier in the evening, said Ruby carried a note pad and 
professed to be a translator for the Israeli press. He remembered 
Ruby’s remarking how unfortunate the assassination was for the city 
of Dallas and that it was “hard to realize that a complete nothing, 
a zero like that, could kill a man like President Kennedy * * *.” 030 

Video tapes confirm Ruby’s statement that he was present on the 
third floor when Chief Jesse E. Curry and District Attorney Henry M. 
Wade announced that Oswald would be shown to the newsmen at a 
press conference in the basement.031 Though he has said his original 
purpose was only to locate a KLIF employee, Ruby has stated that 
while at the police station he was “carried away with the excitement 
of history.” 03* He accompanied the newsmen to the basement to 
observe Oswald. His presence at the midnight news conference is 
established by television tapes and by at least 12 witnesses.0S3 When 
Oswald arrived, Ruby, together with a number of newsmen, was 
standing atop a table on one side of the room.034 (See c ommission 
Exhibit No. 2424, p. 341.) Oswald was taken from the room after a 
brief appearance, and Ruby remained to hear reporters question 
District Attorney Wade. During the press conference, Wade stated 
that Oswald would probably be moved to the county jail at the begin- 
ning of the next week.0s5 In answer to one question, Wade said that 
Oswald belonged to the “Free Cuba Committee.” A few reporters 
spoke up correcting Wade and among the voices was that of Jack 
Ruby.0s6 

Ruby later followed the district attorney out of the press conference, 
walked up to him and, according to Wade, said “Hi Henry * * * Don% 
you know me ? * * * I am Jack Ruby, I run the Vegas Club. * * *” OS7 
Ruby also introduced himself to Justice of the Peace David L. John- 
ston, shook his hand, gave Johnston a business card to the Carousel 
Club, and, upon learning Johnston’s official position, shook Johnston’s 
hand again.O= After talking with Johnston, he gave another card to 
Icarus M. Pappas, a reporter for New York radio station WNEW.OaO 
From a representative of radio station KROX in Dallas, Ruby ob- 
tained the “hot line” telephone number to KLIF.O’O He then called 
the station and told one of the employees that he would like to come up 
to distribute the sandwiches and cold drinks he had purchased.041 Ob- 
serving Pappas holding a telephone line open and attempting to get 
the attention of District Attorney Wade, Ruby directed Wade to 
Pappas, who proceeded to interview the district attorney.w2 Ruby 
then called KLIF a second time and offered to secure an interview with 
Wade; he next summoned Wade to his phone, whereupon KLIF re- 
corded a telephone interview with the district attorney.048 A few 
minutes later, Ruby encountered Russ Knight, a reporter from KLIF 
who had left the station for the police department at the be.ginning of 
Ruby’s second telephone call. Ruby directed Knight to Wade and 
waited a short distance away while the reporter conducted another 
interview with the district attorney.f’44 
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at radio station KLZF.--When Ruby left police headquarters, he 
drove to radio station KLIF, arriving at approximately 1:45 a.m. 
and remaining for about 45 minutes.945 After first distributing his 
sandwiches and soft drinks, Ruby settled in the newsroom for the 2 a.m. 
newscast in which he was credited with suggesting that Russ Knight 
ask District Attorney Wade whether or not Oswald was sane.g46 After 
the newscast, Ruby gave a Carousel card to one KLIF emnloyee, 
although another did not recall that Ruby was promoting his club as he 
normally did.“’ When speaking with KLIF’s Danny Patrick Mc- 
Curdy, Ruby mentioned that, he was going to close his clubs for the 
weekend and that he would rather lose $1,200 or $1,500 than remain 
open at that time in the Nation’s history. McCurdy remembered that. 
Ruby “looked rather pale to me as he was talking to me and he kept 
looking at the floor. ” 9gs To announcer Glen Duncan, Ruby expressed 
satisfact,ion that the evidence was mounting against Oswald. Duncan 
said that Ruby did not appear to be grieving but, instead, seemed 
pleased about the personal contact he had had with the investigation 
earlier in the evening.g4$ 

Ruby left the radio station accompanied by Russ Knight. Engag- 
ing Knight in a short conversation, Ruby handed him a radio script 
entitled “Heroism” from a conservative radio program called “Life 
Line.” It was apparently one of the scripts that had come into 
Ruby’s hands a few weeks before at the Texas Products Show when 
Hunt Foods were including such scripts with samples of their prod- 
UCtS.95o The script extolled the virtues of those who embark upon 
risky business veneures and stand firmly for causes they believe to 
be correct.951 Ruby asked Knight’s views on the script and sug- 
gested that there was a group of “radicals” in Dallas which hated 
President Kennedy and that the owner of the radio station should 
editorialize against this group. Knight could not clearly determine 
whether Ruby had reference to persons who sponsored programs like 
“Life Line” or to those who held leftwing views.952 Knight gained 
the impression that Ruby believed such persons, whoever they might 
be, were partially responsible for the assassination.95a 

Eady morning of iVoue&er %3.-At about 2:30 a.m., Ruby en- 
tered his automobile and departed for the Dallas Times-Herald Build- 
ing. En route, he stopped for about an hour to speak with Kay Helen 
Coleman, one of his dancers, and Harry Olsen, a member of the 
Dallas Police Department, who had hailed him from a parking 
garage at the corner of Jackson and Field Streets. The couple were 
crying and extremely upset over the assassination. At one point, 
according to Ruby, the police officer remarked that “they should cut 
this guy [Oswald] inch by inch into ribbons,” and the dancer said 
that “in England they would drag him through the streets and would 
have hung him.” 854 Although Ruby failed to mention this episode 
during his first two FBI interviews,955 he later explained that his 
reason for failing to do so was that he did not “want to involve 
them in anything, because it was supposed to be a secret that he 
[the police officer] was going with this young lady.” e56 About 
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6 weeks after the assassination, Olsen left the Dallas Police Depart- 
ment and married Miss Coleman. Both Olsen and his wife testified 
that they were greatly upset during their lengthy conversation with 
Ruby early Saturday morning; but Mrs. Olsen denied and Olsen 
did not recall the remarks ascribed to them.957 The Olsens claimed 
instead that Ruby had cursed Oswald.858 Mrs. Olsen also mentioned 
that Ruby expressed sympathy for Mrs. Kennedy and her children.959 

From Jackson and Field Streets, Ruby drove to the Dallas Times- 
Herald, where he talked for about 15 minutes with composing room 
employee Roy Pryor, who had just finished a shift at 4 a.m. 
Ruby mentioned that he had seen Oswald earlier in the night, that he 
had corrected Henry Wade in connection with the Fair Play for Cuba 
Committee, and that he had set up a telephone interview with Wade. 
Pryor testified that Ruby explicitly stated to him that he believed he 
was in good favor with the district attorney.D60 Recalling that Ruby 
described Oswald as a “little weasel of a guy” and was emotionally con- 
cerned about the President’s wife and children, Pryor also was im- 
pressed by Ruby’s sorrowful mood and remembered that, as he talked, 
Ruby shook a newspaper to emphasize his concern over the 
assassination.861 

When Pryor left the composing room, Ruby remained and continued 
speaking with other employees, including Arthur Watherwax and the 
foreman, Clyde Gadash. Ruby, who often visited the Times-Herald 
at that early morning hour in connection with his ads, sought Wather- 
wax’s views on his decision to close his clubs and indicated he was 
going to attempt to persuade other club owners to do likewise. 
Watherwax described Ruby as “pretty shaken up” about the assassi- 
nation and at the same time “excited” that he had attended Oswald’s 
Friday night press conference.962 

While at the Times-Herald, Ruby displayed to the composing room 
employees a “twistboard” he had previously promised to Gadash.9e3 
The twistboard was an exercising device consisting of two pieces of 
hardened materials joined together by a lazy Susan bearing so that 
one piece could remain stationary on the floor while a person stood 
atop it and swiveled to and fro.9a4 Ruby had been trying to promote 
sales of the board in the weeks before President, Kennedy was killed.‘66 
Considerable merriment developed when one of the women employees 
at the Times-Herald demonstrated the board, and Ruby him- 
self, put on a demonstration for those assembled.866 He later testi- 
fied : “* * * not that I wanted to get in with the hilarity of frolicking, 
but he [Gadash] asked me to show him, and the other men gathered 
around.” 06’ Gadash agreed that Ruby’s general mood was one of 
sorrow.~3 

At about 4:30 a.m., Ruby drove from the Dallas Times-Herald 
to his apartment where he awakened his roommate George Sena- 
tor.Oes During his visit in the composing room Ruby had expressed 
the view that the Weissman advertisement was an effort to discredit 
the Jews?‘O Senator testified that when Ruby returned to the apart- 
ment, he began to discuss the Weissman advertisement and also a sign- 
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board he had seen in Dallas urging that Chief Justice Earl Warren 
be impeached.871 Shortly thereafter, Ruby telephoned Larry Crafard 
at the Carousel Club.“z He told Crafard to meet him and Senator 
at the Nichols Garage adjacent to the Carousel Club and to bring a 
Polaroid camera kept in the c1ub.g7s After Crafard joined Ruby and 
Senator, the three men drove to the “Impeach Earl Warren” 
sign near Hall Avenue and Central Expressway in Dallas. There 
Ruby instructed Crafard to take three photographs of the billboard. 
Believing that the sign and the Weissman newspaper ad might some- 
how be connected, Ruby noted on the back of an envelope a name and 
post office box number that appeared on the sign.Q74 According to 
George Senator : 

* * * when he was looking at the sign and taking pictures 
of it, and the newspaper ad, * * * this is where he really wanted 
ta know the whys or why these things had to be out. He is trving 
to combine these two together, which I did hear him say, “This 
is the work of the John Birch Society or the Communist Party 
or maybe a combination of both.” *5 

Pursuing a possible connection between the billboard and the news- 
paper advertisement, Ruby drove to the post office and asked a postal 
employee for the name of the man who had rented the box indicated on 
the billboard, but the employee said that he could not provide such 
information. Ruby inspected the box, however, and was upset to 
find it stuffed with maileTe The three men then drove to a coffee- 
shop where Ruby continued to discuss the two advertisements. After 
about 30 minutes, they left the coffeeshop. Crafard was taken to 
the Carousel Club ; Ruby and Senator returned to their apartment,B7’ 
and Ruby retired at about 6 a.m.s78 

The mow&g and afternoon of November !&Y.-At 8 or 8~30 a.m. 
Crafard, who had been asked to feed Ruby’s dogs, telephoned Ruby 
at his apartment to inquire about food for the anima1s.979 Ruby 
forgot that he had told Crafard he did not plan to go to bed and renri- 
manded Crafard for waking him. g* A few hours thereafter Crafard 
assembled his few belongings, took from the Carousel cash register $5 
of money due him from Ruby, left a receipt and thank-you note, and 
began hitchhiking to Michigan. Later that day, Andrew Armstrong 
found the note and telephoned Ruby.gsl 

Ruby apparently did not return to bed following Crafard’s call, 
During the morning hours, he watched a rabbi deliver on television 
a moving eulogy of President Kennedy.eSZ According to Ruby, the 
rabbi : 

went ahead and eulogized that here is a man that fought in every 
battle, went to every country, and had to come back to his own 
country to be shot in the back [starts crying] * * *. That cre- 
ated a tremendous emotional feeling for me, the way he said that. 
Prior to all the other times, I was carried awayty.gss 
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An employee from the Carousel Club who telephoned Ruby during 
the morning remembered that his “voice was shaking” when he spoke 
of the assassination.0*4 

Ruby has stated that, upon leaving his apartment some time bet.ween 
noon and 1:30 p.m., he drove to Dealey Plaza where a police officer, 
who noted Ruby’s solemnity, pointed out to him the window from 
which the rifleshots had been fired the day before.0s5 Ruby related 
that he inspected the wreaths that had been placed in memory of the 
President and became filled with emotion while speaking with the 
police officer.0*6 Ruby introduced himself to a reporter for radio 
station KRLD who was working inside a mobile news unit at the 
plaza; the newsman mentioned to Ruby that he had heard of Ruby’s 
help to KLIF in obtaining an interview with Henry Wade, and Ruby 
pointed out to the reporter that Capt. J. Will Fritz and Chief Curry 
were then in the vicinity. Thereafter, the newsman interviewed and 
photographed the officers.0s7 Ruby said that he next drove home and 
returned downtown to Sol’s Turf Bar on Commerce Street.088 

The evidence indicated, however, that sometime after leaving Dealey 
Plaza, Ruby went to t,he Nichols Parking Garage adjacent to the 
Carousel Club, where he was seen by Garnett C. Hallmark, general 
manager of the garage, and Tom Brown, an attendant. Brown 
believed that at about 1:30 p.m. he heard Ruby mention Chief Curry’s 
name in a telephone conversation from the garage. Brown also re- 
called that, before finally departing, Ruby asked him to inform 
acquaintances whom he exnected to stop by the garage that the Carou- 
sel would be closed.0e0 Hallmark testified that Ruby drove into the 
garage at. about 3 p.m., walked to the telephone, inquired whether 
or not a competing burlesq.ue club would be closed that night, and 
told Hallmark that he (Ruby) was “acting like a reporter.” Oeo 
Hallmark then heard Ruby address someone at the other end of the 
telephone as “Ken” and caught portions of a conversation concern- 
ing the transfer of Oswald.001 Hallmark said Ruby never called 
Oswald by name bu,t used the pronoun “he” and remarked to the 
recipient of the call, “you know 1’11 be there.” Oez 

Ken Dowe, a KLIF announcer, to whom Ruby made at. least 
two telephone calls within a short span of time Saturday afternoon, 
confirmed that he was probably the person to whom Hallmark and 
Brown overheard Ruby speaking. In one call to Dowe, Ruby asked 
whether the station knew when Oswald would be moved ; and, in 
another, he stated he was going to attempt to locate Henry Wade.00S 
After Ruby finished his calls, he walked onto Commerce Street, passed 
the Carousel Club, and returned a few minutes later to get his car.OM 

Ruby’s comment that he was “acting like a reporter” and that he 
would be at the Oswald transfer suggests that Ruby may have spent 
part of Saturday afternoon shuttling back and forth from the Police 
and Courts Building to Dealey Plaza. Such activity would explain 
the fact that Tom Brown at the Nichols Garage believed he saw Ruby 
at 1:30 p.m. while Garnett Hallmark placed Ruby at, the garage at 
3 p.m. It would also explain Ken Dowe’s receiving two phone calls 

346 



from Ruby. The testimony of five news reporters supports the pos- 
sibility that Ruby was at the Police and Courts Building Saturday 
afternooneg5 One stated that Ruby provided sandwiches for newsmen 
on duty there Saturday afternoon, although no news representative 
has mentioned personally receiving such sandwiches.Q86 Another testi- 
fied t.hat he received a card to the Carousel Club from Ruby about 4 
p.m. that day at the police station.QQ’ A third believed he saw Ruby 
enter an office in which Henry Wade was working, but no one else 
reported a similar event.gQ* The remaining two witnesses mentioned 
no specific activities.QQQ None of the persons who believed they saw 
Ruby at the police department on Saturday had known him pre- 
viously, and no police officer has reported Ruby’s presence on that. 
day. Ruby has not mentioned such a visit. The Commission, there- 
fore, reached no firm conclusion as to whether or not Ruby visited 
the Dallas Police Department on Saturday. 

Shortly after 3 p.m. Ruby went to Sol’s Turf Bar on Commerce 
Street where he remained for about 45 minutes. Ruby, a nondrinker, 
stated that he visited Sol’s for the purpose of talking with his ac- 
countant, who customarily prepared the bar’s payroll on Saturday 
afternoon. The accountant testified, however, that he saw Ruby only 
briefly and mentioned no business conversation with Ruby?OoO Ruby 
was first noticed at the Turf Bar by jeweler Frank Bellochio, who, 
after seeing Ruby, began to berate the people of Dallas for the assassi- 
nation.‘OO’ Ruby disagreed and, when Bellochio said he might close 
his jewelry business and leave Dallas, Ruby attempted to calm him, 
saying that there were many good citizens in Dallas.1002 In response, 
Bellochio pointed to a copy of the Bernard Weissman advertise- 
ment.‘O” To Bellochio’s bewilderment, Ruby then said he believed that 
the advertisement was the work of a group attempting to create anti- 
Semitic feelings in Dallas and that he had learned from the Dallas 
Morning News that the ad had been paid for partly in cash.1oo4 Ruby 
thereupon produced one of the photographs he had taken Saturday 
morning of the “Impeach Earl Warren” sign and excitedly began to 
rail against the sign as if he agreed with Bellochio’s original criticism 
of Dallas.1005 He “seemed to be taking two sides--he wasn’t co- 
herent,” Bellochio testified.100s When Bellochio saw Ruby’s pho- 
tographs, which Bellochio thought supported his argument against 
Dallas, he walked to the front of the bar and showed them tp Tom 
Apple, with whom he had been previously arguing. In Apple’s 
presence, Bellochio asked Ruby for one of the pictures but Ruby 
refused, mentioning that he regarded the pictures as a scoop.‘@” 
Bellochio testified: “I spoke to Tom and said a few more words to 
Tom, and Ruby was gonenever said ‘Goodbye’ or ‘I’ll be seeing 
you. 9 77 1008 

Ruby may have left in order to telephone Stanley Kaufman, a 
friend and attorney who had represented him in civil matters.10°8 
Kaufman testified that, at approximately 4 p.m., Ruby called him 
about the Bernard Weissman advertisement. According to Kaufman, 
“Jack was particularly impressed with the [black] border as being a 
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tipoff of some sort-that this man knew the President was going to 
be assassinatzd * * *.” lolo Ruby told Kaufman that he had tried to 
locate Weissman by going to the post office and said that he was at- 
tempting to be helpful to law enforcement authorities.loll 

Considerable confusion exists as to the place from which Ruby placed 
the call to Kaufman and as to his activities after leaving Sol’s Turf 
Bar. Eva/Grant stated that the call was made from her apartment 
about 4 p.m.lol* Ruby, however, believed it was made from the Turf 
Brir. He stated that from the Turf Bar he went to the Carousel and 
then home and has not provided additional details on his activities 
during the hours from about 4 to 9 :30 p.m.lOls Robert Larkin saw him 
downtown at about 6 p.m.loX4 and Andrew Armstrong testified that 
Ruby visited the Carousel Club between 6 and 7 p.m. and remained 
about an hour.1015 

At Eva Grant’s apartment Saturday ezlening.-Eva Grant believed 
that, for most of the period from 4 until 8 p.m., Ruby was at her apart- 
ment. Mrs. Grant testified that her brother was still disturbed about 
the Weissman advertisement when he arrived, showed her the 
photograph of the Warren sign, and recounted his argument with 
Bellochio about the city of Dallas. Still curious as to whether or not 
Weissman was Jewish, Mrs. Grant asked her brother whether he had 
been able to find the name Bernard Weissman in the Dallas city 
directory, and Ruby said he had not. Their doubts about Weissman’s 
existence having been confirmed, both began to specula.te that the 
Weissman ad and the Warren sign were the work of either “Commies 
or the Birchers,” and were designed to discredit the Jews.1o16 Appar- 
ently in the midst of that conversation Ruby telephoned Russ Knight 
at KLIF and, according to Knight, asked who Earl Warren was.1011 

Mrs. Grant has testified that Ruby eventually retired to her bedroom 
where he made telephone calls and s1ept.l”18 About 8:30 p.m., Ruby 
telephoned to Thomas J. O’Grady, a friend and former Dallas police 
officer who had once worked for Ruby as a bouncer. To O’Grady, 
Ruby mentioned closing the Carousel Club, criticized his competitors 
for’remaining open, and complained about the “Impeach Earl War- 
ren” sigmlOle 

Saturday ewening at Ruby’s apartment.-By 9 ~30 p.m., Ruby had 
apparently returned to his apartment where he received a telephone 
call from one of his striptease .dancers, Karen Bennett Carlin, who, 
together with her husband, had been driven from Fort Worth to Dallas 
that evening by another dancer, Nancy Powell.l”O All threb had 
stopped at the Colony Club, a burlesque nightclub which competed 
with the Carousel.1o21 Mrs. Carlin testified that, in need of money, she 
telephoned Ruby, asked whether the Carousel would be open that 
night, and requested part of her salary.lon According to Mrs. Carlin, 
Ruby became angry at the suggestion that the Carousel Club might be 
open for business but told her he would come to the Carousel in about 
an hour.lm 

Thereafter, in a depressed mood, Ruby telephoned his sister Eva 
Grant, who suggested he visit a friend.1°14 Possibly in response to 



that suggestion, Ruby called Lawrence Meyers, a friend from Chi- 
cago with whom he had visited two nights previously.1o25 Meyers 
testified that, during their telephone conversation, Ruby asked him 
what he thought of this “terrible th@.” Ruby then began to criticize 
his compet’itors, Abe and Barney Wemstein, for failing to close their 
clubs on Sat,urday night. In the course of his conversation about the 
Weinsteins and the assassinat.ion, Ruby said “I’ve got to do something 
about this.” loz8 Meyers initially understood that remark to refer to 
the W&n&ins. Upon reflection after Oswald was shot, Meyers was 
uncertain whether Ruby was referring to his competitors, or to the 
assassination of President Kennedy; for Ruby had also spoken at 
length about Mrs. Kennedy and had repeated “those poor people, 
those poor people.” 1o27 At the conclusion of their conversation, 
Meyers declined Ruby’s invitation to join him for a cup of coffee but 
invited Ruby to join him at the motel. When Ruby also declined, the 
two agreed to meet for dinner the following evening.1o28 

Meanwhile, Karen Carlin and her husband grew anxious over 
Ruby’s failure to appear with the money they had requested.1020 
After a substantial wait, they returned together to the Nichols Garage 
where Mr. Carlin telephoned to Ruby.1030 Carlin testified that he 
told Ruby they needed money in order to return to Fort Worth loa 
although Nancy Powell testified that she drove the Carlins home that 
evening.1o3* Agreeing to advance a small sum, Ruby asked to speak 
to Mrs. Carlin, who claimed that Ruby told her that if she needed 
more money she should call him on Sunday.los3 Thereafter, at Ruby’s 
request, garage attendant Huey Reeves gave Mrs. Carlin $5, and she 
signed with her stage name “Little Lynn” a receipt which Reeves time- 
stamped lo:33 p.m., November 23.‘03* (See Commission Exhibit No. 
1476, p. 351.) 

Inconsistent testimony was developed regarding Ruby’s activities 
during the next 45 minutes. Eva Grant testified that she did not see 
her brother on Saturday night after 8 p.m. and has denied calling 
Ralph Paul herself that night.‘O% Nonetheless, telephone company 
records revealed that at lo:44 p.m. a call was made to Ralph Paul’s 
Bull Pen Drive-In in Arlington, Tex., from Mrs. Grant’s apartment.1o3B 
It was the only call to Paul from her apartment on Friday or Satur- 
day ; lo3’ she recalled her brother making such a call that weekend; lo38 
and Ralph Paul has testified that Ruby telephoned him Saturday 
night from Eva Grant’s apartment and said he and his sister were 
there crying.103~ 

Nineteen-year-old Wanda Helmick, a former waitress at the Bull 
Pen Drive-In, first reported in June, 1964 that some time during the 
evening she saw the cashier answer the Bull Pen’s pay telephone and 
heard her call out to Paul, “It is for you. It is Jack.” lo40 Mrs. Hel- 
mick claimed she overheard Paul, speaking on the telephone, mention 
something about a gun which, she understood from Paul’s conversa- 
tion, the caller had in his possession. She said she also heard Paul 
exclaim “Are you crazy?” 10~1 She provided no other details of the 
conversation. Mrs. Helmick claimed that on Sunday, November 24, 
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after Oswald had been shot, she heard Paul repeat the substance of the 
call to other employees as she had related it and that Paul said Ruby 
was the caller.1o42 Ralph Paul denied the allegat,ions of Mrs. 
Helmick.1043 Both Paul and Mrs. Helmick agreed that Paul went 
home soon after the call, apparently about 11 p.m.lo4* 

Shortly after 11 p.m., Ruby arrived at the Nichols Garage where he 
repaid Huey Reeves and obtained the receipt. Mrs. Carlin had 
signed.1045 Outside the Carousel, Ruby exchanged greetings with 
Police Officer Harry Olsen and Kay Coleman, whom he had seen late 
the previous night.1046 Going upstairs to the club, Ruby made a 
series of five brief long-distance phone calls, the first being to the 
Bull Pen Drive-In at 11:18 p.m. and lasting only 1 minute.1o47 Ap- 
parently unable to reach Paul there, Ruby telephoned Paul’s home in 
Arlington, Tex., for 3 minutes.lolcl A third call was placed at 11:36 
p.m. for 2 minutes, again to Paul’s home.1o4g At 11:44 p.m. Ruby 
telephoned Breck Wall, a friend and entertainer who had gone to 
Galveston, Tex., when his show in Dallas suspended its performance 
out of respect to President Kennedy. The call lasted 2 minutes.1oso 
Thereafter, Ruby immediately placed a l-minute phone call to Paul’s 
home.lo51 

Although Ruby has mentioned those calls, he has not provided 
details to the Commission ; however, he has denied ever indicating to 
Paul or Wall that he was going to shoot Oswald and has said he did not 
consider such action until Sunday morning.1o52 Ralph Paul did not 
mention the late evening calls in his interview with FBI agents on 
November 24, 1963.1°M Later Paul testified that Ruby called him from 
downtown to say that nobody was doing any business.‘OM Breck Wall 
testified that Ruby called him to determine whether or not the Ameri- 
can Guild of Variety Artists (AGVA) , which represented striptease 
dancers in Dallas, had met concerning a dispute Ruby was having 
with the union.1o55 Ruby’s major difference with AGVA during the 
preceding 2 weeks had involved what Ruby considered to be AGVA’s 
failure to enforce against his 2 competitors, Abe and Barney Wein- 
stein, AGVA’s ban on “striptease contests” and performances by 
“amat&.urs*” 1056 As recently bs Wednesday, November 20, Ruby had 
telephoned an AGVA representative in Chicago about that complaint 
and earlier in November he had unsuccessfully sought to obtain assist- 
ance from a San Francisco gambler and a Chicagoan reputed for his 
heavyhanded union activities .lo5’ Wall testified that Ruby “was very 
upset the President was assassinated and he called Abe Weinstein or 
Bernie Weinstein * * * some names for staying open * * * .” Wall 
added, “he was very upset * * * that they did not have the decency 
to close on such a day and he thought out of respect they should 
close.” lo52 

Ruby’s activities after kd&ght.-After completing the series of 
calls to Paul and Wall at 11:48 p.m., Ruby went to the Pago Club, 
about a lo-minute drive from the Carousel C1ub.losD He took a table 
near the middle of the club and, after ordering a Coke, asked the wait- 
ress in a disapproving tone, “Why are you open?” loBo When Robert 
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Norton, the club’s manager, joined Ruby a few minutes later he ex- 
pressed to Ruby his concern as to whether or not it was proper to 
operate the Pago Club that evening. Ruby indicated that the Carou- 
sel was closed but did not criticize Norton for remaining open.1061 
Norton raised the topic of President Kennedy’s death and said, “[W]e 
couldn’t do enough to the person that [did] this sort of thing.” 
Norton added, however, that “Nobody has the right to take the life 
of another one.” loa Ruby expressed no strong opinion, and closed the 
conversation by saying he was going home because he was tired.loB3 
Later, Ruby told the Commission: “he knew something was wrong 
with me in the certain mood I was in.” loH 

Ruby testified that he went home after speaking with Norton and 
went to bed about 1:30 a.m.los5 By that time, George Senator claimed, 
he had retired for t.he night and did not remember Ruby’s return.1o66 
Eva Grant testified that her brother telephoned her at about 12:45 
a.m. to learn how she was feeling.loB7 

Xwnday mrn&g.-Ruby’s activities on Sunday morning are the 
subject of conflicting testimony. George Senator believed that Ruby 
did not rise until 9 or 9 :3O a.m. ; 1o68 both Ruby and Senator main- 
tained that Ruby did not leave their apartment until shortly before 
1l:OO a.m., and two other witnesses have provided testimony which 
supports that account of Ruby’s whereabouts.106g On the other hand, 
three WBAP-TV television technicians-warren Richey, John Smith, 
and Ira Walker-believed they saw Ruby near the Police and Courts 
Building at various times between 8 a.m. and 11 a.m.loTo But there are 
substantial reasons to doubt the accuracy of their identifications. 
None had ever seen Ruby on a prior occasion. None looked for an 
extended period at the man believed to be Ruby,‘O’l and all were 
occupied with their duties and had no reason to remember the man’s 
appearance until they saw Ruby’s picture on television.1072 

Smith, for one, was not entirely positive about his identification of 
Ruby as the man he aw ; 1o73 and Richey was looking down from atop 
a TV mobile unit when he observed on the sidewalk the man he be- 
lieved was Ruby .lo7’ In addition, Richey and Smith provided descrip- 
tions of Ruby which differ substantially from information about Ruby 
gathered from other sources. Smith described the man he saw as being 
an “unkempt person that possibly could have slept with his clothes 
on * * *.” 1o75 Ruby was characteristically clean and well groomed.“7s 
In fact, Senator testified that Ruby shaved and dressed before leaving 
t,heir apartment that morning, and at the time Ruby shot Oswald he 
was dressed in a hat and business suit.‘O” Richey described Ruby as 
wearing a grayish overcoat,1078 while investigation indicated that 
Ruby did not own an overcoat and was not wearing one at the time of 
t.he shooting.107g (See Pappas Deposition Exhibit No. 1, p. 356.) Al- 
though Walker’s identification of Ruby is the most positive, his cer- 
tainty must be contrasted with the indefinite identification made by 
Smith, who had seen the man on one additional occasion.1o8o Both 
Smith and Walker saw a man resembling Ruby when the man, on two 
occasions, looked through the window of their mobile news unit and 
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once asked whether Oswald had been transferred. Both saw only 
the man’s head, and Smith was closer to the window; yet Smith would 
not state positively that the man was Rubv.1081 Finally, video tapes 
of scenes on Sunday morning near the NBC van show a man close 
to the Commerce Street entrance who might have been mistaken for 
Ruby.1082 

George Senator said that when he arose, before 9 a.m., he began 
to do his laundry in the basement of the apartment building while 
Ruby slept.‘O= During Senator’s absence, Ruby received a telephone 
call from his cleaning lady, Mrs. Elnora Pitts, who testified that she 
called sometime between 8 :30 and 9 a.m. to learn whether Ruby wanted 
her to clean his apartment that day.‘O% Mrs. Pitts remembered that 
Ruby “sounded terrible strange to me.” She said that “there was some- 
thing wrong with him the way he was talking to me.” loa5 Mrs. Pitts 
explained that, although she had regularly been cleaning Ruby’s 
apartment on Sundays, Ruby seemed not to comprehend who she was or 
the reason for her call and required her to repeat herself several 
times.1086 As Senator returned to the apartment after the call, he was 
apparently mistaken for Ruby by a neighbor, Sidney Evans, Jr. 
Evans had never seen Ruby before but recalled observing a man re- 
sembling Ruby, clad in trousers and T-shirt, walk upstairs from the 
“washateria” in the basement of their building and enter Ruby’s suite 
with a Ioad of laundry. Later in the morning, Malcolm Slaughter who 
shared an apartment with Evans, saw an individual, similarly clad, on 
the same floor as Ruby’s apartment. loa Senator stated that it was not 
Ruby’s custom to do his own washing and that Ruby did not do so that 
morning.1o8* 

While Senator was in the apartment, Ruby watched television, made 
himself coffee and scrambled eggs, and received, at lo:19 a.m.., a tele- 
phone call from his entertainer, Karen Carlin.1o8B Mrs. Carhn testi- 
fied that in her telephone conversation she asked Ruby for $25 inas- 
much as her rent was delinquent and she needed groceries.1o8o She 
said that Ruby, who seemed upset, mentioned that he was going down- 
town anyway and that he would send the money from the Western 
Union office.1091 According to George Senator, Ruby then probably 
took a half hour or more to bathe and dress.1ogz 

Supporting the accounts given by Mrs. Carlin and Mrs. Pitts of 
Ruby’s emotional state, Senator testified that during the morning 
Ruby : 

* * * was even mumbling, which I didn’t understand. And right 
after breakfast he got dressed. Then after he got dressed he was 
pacing the floor from the living room to the bedroom, from the 
bedroom to the living room, and his lips were going. What he 
was jabbering I don’t know. But he was really pacing.log3 

Ruby has described to the Commission his own emotions of Sunday 
morning as follows: 
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* * l Sunday morning * * * [I] saw a letter to Caroline, two 
columns about a 16-inch area. Someone had written a letter to 
Caroline. The most heartbreaking letter. I don’t remember the 
contents. * * * alongside that letter on the same sheet of pa- 
per was a small comment in the newspaper that, I don’t know how 
it was stated, that Mrs. Kennedy may have to come back for the 
t,rial of Lee Harvey Oswald. * * * 

I don’t know what bug got ahold of me. I don’t know what it 
is, but I am going to tell the truth word for word. 

I am taking a pill called Preludin. It is a harmless pill, and it 
is very easy to get in the drugstore. It isn’t a highly prescribed 
pill. I use it for dieting. 

I don’t partake of that much food. I t.hink that was a stimulus 
to give me an emotional feeling that suddenly I felt, which was 
so stupid, that I wanted to show my love for our faith, being of 
the Jewish faith, and I never used the term and I don’t want to 
go into that-suddenly the feeling, the emotional feeling came 
within me that someone owed this debt to our beloved President 
to save her the ordeal of coming back. I don’t know why that 
came through my mind.‘08’ 

(See Commission Exhibit No. 2426, p. 355.) 
Sunday morning ttip to police department.-Leaving his apart- 

ment a few minutes before 11 a.m., Ruby went to his automobile taking 
with him his dachshund, Sheba, and a portable radio.1os8 He 
placed in his pocket a revolver which he routinely carried in a bank 
moneybag in the trunk of his car. loQB Listening to the radio, he drove 
downtown, according to his own testimony, by a route that took him 
past Dealey Plaza where he observed the scattered wreaths. Ruby 
related that he noted the crowd that had gathered outside the county 
jail and assumed that Oswald had already been transferred. How- 
ever, when he passed the Main Street side of the Police and Courts 
Ruilding, which is situated on the same block as the Western Union 
office, he also noted the crowd that was gathered outside that build- 
ing.losT Normal driving time for the trip from his apartment would 
have been about 15 minutes, but Ruby’s possible haste and the slow 
movement of traffic through Dealey Plaza make a reliable estimate 
difficult.*oBd 

Ruby parked his car in a lot directly across the street from the 
Western Union office. He apparently placed his keys and billfold in 
the t,runk of the car, then locked the trunk, which contained approxi- 
mately $1,000 in cash, and placed the trunk key in the glove compart- 
ment of the car. He did not lock the car doors.1oss 

With his revolver, more than $2,000 in cash, and no personal ident.i- 
fication, Ruby walked from the parking lot across the street to the 
Western Union 05ce where he filled out. forms for sending $25 by 
telegraph to Karen Carlin.‘l“” After wait,ing in line while one other 
Western Union customer completed her business,‘1o1 Ruby paid for 
t’he telegram and retained as a receipt one of three time-stamped docu- 
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merits which show that the transaction was completed at almost ex- 
actly 11:17 a.m., c.s.t.lloz (See Commission Exhibits Nos. 1476,2420, 
2421; D. Lane Deposition Exhibits Nos. 5118, 5119, p. 351.) The 
Western Union clerk who accepted Ruby’s order recalls that Ruby 
promptly turned, walked out of the door onto Main Street, and pro- 
ceeded in the direction of the police department one block away.“Os 
The evidence set forth in chapter V indicates that Ruby entered the 
police basement through the auto ramp from Main Street and stood 
behind the front rank of newsmen and police officers who were crowded 
together at the base of the ramp awaiting the transfer of Oswald to the 
county jail.llO* As Oswald emerged from a basement office at approx- 
imately 11:21 a.m., Ruby moved quickly forward and, without, speak- 
ing,*105 fired one fatal shot into Oswald’s abdomen before being sub- 
dued by a rush of police officers.11o6 

Evaluation of activities.-Examination of Ruby’s activities immedi- 
ately preceding and following the death of President Kennedy revealed 
no sign of any conduct which suggests that he was involved in the 
assassination. Prior to the tragedy, Ruby’s activities were routine. 
Though persons who saw him between November 22 and 24 disagree 
as to whether or not he appeared more upset than others around him, 
his response to t,he assassination appears to have been one of genuine 
shock and grief. His indications of concern over the possible effects of 
the assassination upon his businesses seem consistent with other evi- 
dence of his character.‘lo7 During the course of the weekend, Ruby 
seems to have become obsessed with the possibility that the Impeach 
Earl Warren sign and the Bernard Weissman ad were somehow con- 
nected and related to the assassination. However, Ruby’s interest in 
these public notices was openly expressed and, as discussed below, the 
evidence reveals no connection between him and any political orga- 
nization. 

Examination of Larry Crafard’s sudden departure from Dallas 
shortly before noon on November 23 does not suggest that Ruby was 
involved in a conspiracy. To be sure, Crafard started hitchhiking to 
Michigan, where members of his family lived, with only $7 in his 
pocket.“08 He made no attempt to communicate with law enforce- 
ment officials after Oswald’s death ; lXo8 and a relative in Michigan 
recalled that Crafard spoke very little of his association with Ruby.“‘O 
When fmally located by the FBI 6 days later, he stated that he left 
Ruby’s employ because he did not wish to be subjected to further verbal 
abuse by Ruby and that he went north to see his sister, from whom he 
had not heard in some time.“” 

An investigation of Crafard’s unusual behavior confirms that his de- 
parture from Dallas was innocent. After Oswald was shot, FBI 
agents obtained from the Carousel Club an unmailed letter drafted by 
Crafard to a relative in Michigan at least a week before the assassina- 
tion.“12 The letter revealed that he was considering leaving Dallas at 
that time.“ls On November 17, Crafard, who had been receiving only 
room, board, and incidental expenses, told Ruby he wanted to stop 
working for him ; however, Crafard agreed to remain when Ruby 
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promised a sa1ary.“14 Then on the morning of November 23, Ruby 
and Crafard had a minor altercation over the telephone.l’15 Although 
Crafard did not voluntarily make known to the authorities his associ- 
ations with Ruby, he spoke freely and with verifiable accuracy when 
questioned. The automobile driver who provided Crafard his first 
ride from Dallas has been located ; his statement generally conforms 
with Crafard’s story; and he did not recall any unusual or troubled be- 
havior by Crafard during that ride.“‘* 

Although Crafard’s peremptory decision to leave Dallas might be 
unusual for most persons, such behavior does not appear to have been 
uncommon for him. His family residence had shifted frequently 
among California, Michigan, and Oregon.1117 During his 22 years, he 
had earned his livelihood picking crops, working m carnivals, and 
taking other odd jobs throughout the country.“‘8 According to his 
testimony, he had previously hitchhiked across the country with his 
then wife and two infant children .lllg Against such a background, it 
is most probable that the factors motivating Crafard’s departure from 
Dallas on November 23 were dissatisfaction with his existence in 
Ruby’s employ, which he had never considered more than temporary, 
Ruby’s decision to close his clubs for 3 days, the argument on Saturday 
morning, and his own desire to see his relatives in Michigan. There is 
no evidence to suggest any connection between Craf ard’s departure and 
the assassination of the President or the shooting of Oswald. 

The allegations of Wanda Helmick raised speculation that Ruby’s 
Saturday night phone calls to Ralph Paul and Breck Wall might have 
concerned the shooting of Oswald, but investigation has found nothing 
to indicate that the calls had conspiratorial implications. Paul was 
a close friend, business associate, and adviser to Jack Ruby. Ruby 
normally kept in close telephone contact with Paul, who had a sub- 
stantial sum of money committed to the Carousel C1ub.“20 Paul ex- 
plained that Ruby called him Saturday evening once to point out his 
ads, another time to say that nobody seemed to be doing any business in 
downtown Dallas, and a third time to relate that both he and his sister 
were crying over the assassination.‘121 Between two of those phone 
calls to Paul, Ruby telephoned to Galveston, Tex., to speak with Wall, 
a friend and former business associate who was an official of the Amer- 
ican Guild of Variety Artists. Wall related that during that call 
Ruby criticized the Weinsteins for failing to close their clubs. 

Having earlier made the same complaint to Lawrence Meyers to 
whom he mentioned a need “to do something about this” it would have 
been characteristic for Ruby to want to direct Breck Wall’s attention, 
as an AGVA official, to what he regarded as the Weinsteins’ improper 
conduct. The view that the calls to Wall and Paul could have had 
conspiratorial implications also is belied in large measure by the con- 
duct of both men before and after the events of November 22-24. A 
check of long-distance telephone records reveals no suspicions activity 
by either man.“= Paul, in fact, is not known to have visited Dallas 
during the weekend of the assassination except to appear openly in 
an effort to arrange counsel for Ruby within a few hours of the at- 
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tack on Oswald. Neither the FBI nor the CIA has been able to pro- 
vide any information that Ralph Paul or Breck Wall ever engaged 
in any form of subversive activity.llz3 

Moreover, Mrs. Helmick’s reliability is undermined by her failure 
to report her information to any inve&igative official until June 9, 
1964.11z4 Although a sister-in-law confirms that Mrs. Helmick wrote 
her “something about a gun” shortly after the shooting,llZ5 the only 
mention of any statement by Paul which was included in a letter writ- 
ten by Mrs. Helmick after the Ruby trial was that Paul believed Ruby 
was “not in his right mind.” llz6 No corroborating witness named by 
Mrs. Helmick has been found who remembers the conversations she 
mentioned.llz7 Both Ruby and Paul have denied that anything was 
said, as Mrs. Helmick suggests, about a gun or an intent to shoot 
Oswald, and Wall has stated that Ruby did not discuss such matters 
with him.1’28 Even if Mrs. Helmick is accurate the statements 
ascribed to Paul indicate only that he may have heard of a possible 
reference by Ruby to shooting Oswald. According to her, Paul’s 
response was to exclaim “Are you crazy?” But under no circum- 
stances does the report of Mrs. Helmick or any other fact support a 
belief that Paul or Wall was involved in the shooting of Oswald. 

The Commission has conducted an investigation of the telephone 
call Ruby received from Karen Carlin at 1039 Sunday morning to 
determine whether that call was prearranged for the purpose of con- 
veying information about the transfer of Oswald or to provide Ruby 
an excuse for being near the police department. The Commission has 
examined the records of long-distance telephone calls on Sunday morn- 
ing for Jack Ruby,llZg the Carlins,l130 the Dallas police,l13’ and sev- 
eral other persons I132 and has found no sign of any indirect communi- 
cation to Ruby through Mr. or Mrs. Carlin. No other evidence show- 
ing any link between the Carlins and the shooting of Oswald has 
been developed. 

Ruby and Oswald Were Not Acquainted 

The possibility of a prior acquaintanceship between Ruby and 
Oswald has been suggested by some persons who viewed the shooting 
on television and believed that a look of recognition appeared on 
Oswald’s face as Ruby moved toward him in the jail basement. The 
Commission has examined the television tapes and movie films which 
were made as Oswald moved through the basement and has observed 
no facial expressions which can be interpreted as signifying recog- 
nition of Ruby by Oswald. It is doubtful even that Oswald could have 
seen Ruby sufficiently clearly to discern his identity since Oswald was 
walking from a dark corridor into “the flash from the many cameras” 
and the lights of TV cameramen which were “blinding.” 1133 In ad- 
dition to such generalized suspicion, there have been numerous specific 
allegations that Oswald was seen in the company of Ruby prior to 
November 22, often at Ruby’s Carousel Club. All such allegations 
have been investigated, but the Commission has found none which 
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merits credence. In all but a few instances where the Commission was 
able to trace the claim to its source, the person responsible for the report 
either denied mfaking it or admitted that he had no basis for the orig- 
inal allegations.1134 Frequently those responsible for the allegations 
have proved to be persons of erratic memory or dubious mental stabil- 
ity.l13, In a few instances, the source of the story has remained un- 
identified, and no person has come forward to substantiate the 
rumor.11se 

The testimony of a few witnesses who claim to have seen Ruby with 
a person who they feel may have been Oswald warrants further 
comment. One such witness, Robert K. Patterson, a Dallas electronics 
salesman, has stated that on a date established from sales records 
as November 1, 1963, Ruby, accompanied by a man who resembled 
Oswald, purchased some equipment at his business establishment.11s7 
However, Patterson did not claim positively that the man he saw was 
Oswald,113* and two of his associates who were also present at the 
time could not state that the man was Oswald.‘1se Other evidence in- 
dicates that Ruby’s companion was Larry Crafard. Crafard, whp 
lived at the Carousel Club while working for Ruby from mid-October 
until November 23,1963., stated that sometime in late October or early 
November he accompamed Ruby to an electronics store in connection 
with the purchase of electronics equipment.“” Ruth Paine testified 
that Crafard’s photograph bears a strong resemblance to Oswald ; 
and employment records of the Texas School Book Depository show 
that Oswald worked a full day on November 1,1963.1141 

William D. Crowe, Jr., a young nightclub master of ceremonies who 
had worked for Ruby on three occasions and had begun a 4- or 5-week 
engagement at the Carousel Club on November 11,1963, was the first 
person who reported a possible association between Ruby and 
Oswald.1142 While attempting to enter the Carousel Club on Novem- 
ber 24, shortly after Oswald was shot, Crowe encountered two news 
media representatives who were gathering information on Jack 
Ruby.114S At that time, Crowe, who included a memory act in his 
repertoire,ll” mentioned the “possibility” that he had seen Oswald at 
the Carousel C1ub.1145 As a result he was asked to appear on television. 
In Crowe’s own words, the story “started snowballing.” He testified : 

They built up the memory thing and they built up the bit of 
having seen Oswald there, and I never stated definitely, posi- 
tively, and they said that I did, and all in all, what they had in 
the paper was hardly even close to what I told them.1148 

Crowe added that his memory act involved a limited system which 
did not, in fact, improve his memory and that his memory might not 
even be as good as that of the average person. When asked how cer- 
tain he was that the man he saw was Oswald, Crowe testified: 
“* * * the face seemed familiar as some faces do, and I had associated 
him with a patron that I had seen in the club a week before. That 
was about it.” 114’ 
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A possible explanation for Crowe’s belief that Oswald’s face seemed 
familiar was supplied by a freelance photographer, Eddie ROCCO, who 
had taken pictures at the Carousel Club for Ruby at about the time 
Crowe was employed there. Rocco produced one of those photo- 
graphs which depicted a man who might have been mistaken for 
Oswald by persons having no reason to remember the man at the time 
they saw him.l** When shown the Rocco photograph, Crowe said 
that there was as strong a possibility that the man he recalled seeing 
was the man in the photograph as there was that he was Oswald.1149 
Crowe’s uncertainty wa.s further underscored by his failure initially 
to provide his information about Oswald to David Hoy, a news- 
media friend whom Crowe telephoned in Evansville, Ind., less 
than 20 minutes after Oswald was shot.llSO By then the possible 
recognition had occurred to Crowe,l’sl and Hoy said he was quite 
surprised that Crowe had given the information first to other news 
representatives instead of telling him in that early conversation.*162 

After Crowe’s identification had been publicized, four other per- 
sons also reported seeing Oswald at the Carousel Club. One man said 
he saw Ruby and Oswald seated at a table together and recalled that 
the man resembling Oswald was addressed by a blond-haired waitress 
as “Bettit” or “Pettit.” The witness was unable to give any de- 
scription of “P&tit” except that he was the man who had been shot 
by Ruby. He could not describe the inside of the Carousel and was 
unable to give a precise location for the c1ub.1153 Another witness, 
a resident of Tennessee, related seeing a man resembling Oswald at 
the Carousel Club on November 1O.1154 Ruth Paine has testified, how- 
ever, that Oswald spent the entire holiday weekend of November 9, 
10, and 11 at her home in Irving, Tex.1155 Two of Ruby’s former em- 
ployees, Karen Carlin and Billy Joe Willis, also believed they had 
seen a person who resembled Oswald. Willis believed he saw the man 
at the Carousel Club but did not think the man was Oswald.115* 
Mrs. Carlin likewise was not certain that the man was Oswald nor 
was she sure where she had seen hirn.l15? Neither reported any con- 
nection between the man and Ruby. No other employees recalled 
seeing Oswald or a person resembling him at the Carousel C1ub.1’58 

Wilbryn Waldon (Robert) Litchfield II also claimed to have seen 
at the Carousel Club a man resembling Oswald. Litchfield stated 
that during a visit to the Carousel Club in late October or early 
November 1963, he saw such a man enter Ruby’s office, apparently to 
confer with Ruby.115s Although there is substantial evidence that 
Litchfield did see Ruby at the Carousel Club about that tirnetlpO there 
is strong reason to believe that Litchfield did not see Lee Harvey 
Oswald. Litchfield described the man he saw as having pockmarks 
on the right side of his chin ; 1161 Oswald did not have such identifying 
marks.1162 Moreover, the Commission has substantial doubts concern- 
ing Litchfield’s credibility. Although present at an FBI interview of 
another wit.ness on November 29, Litchfield made no mention of his 
observation to public officials until December 2, 1963.1163 Litchfield, 
who had twice been convicted for offenses involving forged 
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checks,11a4 testified that he first recalled that @wald resembled the 
visitor he saw at the Carousel Club while watching a television 
showing on Sunday morning, November 24, of the shooting by 
Ruby.“= At that time Litchfield was playing poker with three 
friends, and he testified that he promptly informed them of the re- 
semblance he observed.1166 However, none of the three poker com- 
panions remembered Litchfield’s making such a remark ; and two 
added that Litchfield’s statements were often untrustworthy.1167 

With regard to all of the persons who claimed to have seen Ruby and 
Oswald together, it is significant that none had particular reason to 
pay close attention to either man, that substantial periods of time 
elapsed before the events they assertedly witnessed became meaningful, 
and that, unlike the eyewitnesses who claimed to have seen Oswald 
on November 22, none reported their observations soon after Oswald 
was arrested. In the course of its investigation, the Commission has 
encountered numerous clear mistakes of identification. For example, 
at least four persons, other than Crafard, are known to have been 
mistaken for Oswald.1188 Other persons have been misidentified as 
Jack Ruby.118g Under all the available evidence there is no substantial 
likelihood that the person the various witnesses claimed to have seen 
with Ruby was in fact Oswald. 

In addition to pn>bing the reported evidence that Ruby and Oswald 
had been seen together, the Commission has examined other circum- 
stances for signs that the two men were acquainted. From the time 
Oswald returned from Mexico, both he and Jack Ruby lived in the 
Oak Cliff section of Dallas, slightly more than a mile apart. Numer- 
ous neighbors of both Oswald and Ruby were interviewed, a.nd none 
knew of any association between the two.“‘O Oswald’s work began 
at 8 each weekday morning and terminated at 4:45 each afternoon.‘l’l 
Jack Ruby usually remained in his apartment until past 9 a.m. each 
day.llrz Although both men worked in downtown Dallas, they nor- 
mally traveled to their places of employment by different routes. 
Ruby owned an automobile, and the shortest route downtown from his 
home was via a freeway adjacent to his apartment.llT3 Oswald did not 
own a car and had, at best, a rudimentary ability to drive.‘“’ From 
his roominghouses on North Beckley Avenue and on Marsalis Street, he 
normally took public transportation which did not bring him within 
six blocks of either Ruby’s apartment or his downtown nightclub, nor 
did Oswald’s route from the bus stop to home or work bring him near 
Ruby’s home or business.1175 Persons at Oswald’s roominghouse testi- 
fied that he regularly came home promptly after work and remained in 
his room.“‘* While in Dallas, he is not known to have visited any 
nightc1ub.*177 Ruby was generally at the Carousel Club from 9 
o’clock each evening until after 1 a.m.1178 In a few instances, Ruby 
and Oswald patronized the same stores, but; no indication has been 
found that they ever met at such stores.117g Ruby at one time fre- 
quented a restaurant where Oswald occasionally ate breakfast, but 
the times of their patronage were widely separated and restaurant 
employees knew of no acquaintance between Ruby and Oswald.“30 
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Likewise, Ruby has held various memberships in the Dallas YMCA 
and Oswald lived there for brief periods; however, there is no indica- 
tion that they were there at the same tirne.llgl 

Both Ruby and Oswald maintained post office boxes at the terminal 
annex of the U.S. post office in Dallas, but there is no indication that 
those facts were more than coincidental. On November 1, 1963, Os- 
wald rented box No. 6225, his third since October 1962.118* Oswald’s 
possible purpose has been discussed previously in this chapter. On 
November 7, 1963, Jack Ruby rented post office box No. 5475 because 
he hoped to receive mail responses to.advertisements for the twistboard 
exercise device which he was then promoting.1183 Although.it is con- 
ceivable that Oswald and Ruby coincidentally encountered one an- 
ot,her while checking their boxes, the different daily schedules of the 
two men render even this possibility unlikely. Moreover, Oswald’s 
withdrawn personality makes it improbable that the two would have 
spoken if their paths had crossed. 

The Commission has also examined the known friends and acquaint- 
ances of Ruby and Oswald for evidence that the two were acquainted, 
but it has found very few possible links. One conceivable association 
was through John Carter, a boarder at 1026 North Beckley Avenue 
while Oswald lived there. Carter was friendly with Wanda Joyce 
Killam, who had known Jack Ruby since shortly after he moved to 
Dallas in 1947 and worked for him from July 1963 to early Novem- 
ber 1963. Mrs. Killam, who volunteered the information about Car- 
ter’s residence during an interview with an agent of the FBI, has 
stated that she did not believe Carter ever visited the Carousel Club 
and that she did not think Carter knew Ruby.11** Carter stated that 
he had not heard of Ruby until Oswald was shot, had talked briefly 
with Oswald only once or twice, and had never heard Oswald mention 
Ruby or the Carousel C1ub.*lg5 The Commission has no reason to dis- 
believe either Mrs. Killam or Mr. Carter. 

A second possible link between Oswald and Ruby was through Earl- 
ene Roberts, the housekeeper at 1026 North Beckley Avenue. Bertha 
Cheek, the sister of Mrs. Roberts, is known to have visited Jack Ruby 
at the Carousel Club during the afternoon of November 18, 1963. 
Mrs. Cheek testified that she had met with Ruby and a person whom 
Ruby represented to be an interior decorator for the purpose of dis- 
cussing the possibility of financially backing Ruby in a new night- 
club which he planned to open. Mrs. Cheek said she had met Ruby 
only once, a few years before, and that she had not heard of Oswald 
until he shot President Kennedy.llpe Mr. Frank Boerder, the decora- 
tor who was present at the November 13 meeting, confirmed the sub- 
stance of the discussion reported by Mrs. Cheek,lls7 and other witnesses 
establish that Rub-y was, in fact, seeking an associate for a new night- 
club venture.llg8 There is no evidence that Jack Ruby ever associated 
with Earlene Roberts, nor is there any indication that Mrs. Cheek 
knew of Lee Harvey Oswald prior to November 22.1189 

Oswald’s trips to the home of Mrs. Ruth Paine at 2115 West Fifth 
Street in Irving, Tex., presented another possible link to Ruby. 
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While Oswald’s family resided with Mrs. Paine, William F. Simmons, 
pianoplayer in the musical combo which worked at the Carousel Club 
from September 17,1963, until November 21,1963, lived at 2539 West 
Fifth Street, in Irving. Simmons has stated that his only relation- 
ship to Ruby was as an employee, that Ruby never visited him, that 
he did not know Oswald, and that he had never seen Oswald at the 
Carousel CIub.11Qo Other persons in the neighborhood knew of no 
connection between Ruby and Oswald.11Q1 

The Commission has investigated rumors that Jack Ruby and Lee 
Harvey Oswald were both homosexuals and, thus, might have known 
each other in that respect. However, no evidence has been uncovered 
to support the rumors, the closest acquaintances of both men em- 
phatically deny them,“02 and Ruby’s nightclubs were not known to 
have been frequented by homosexuals.llQs 

A final suggestion of a connection between Jack Ruby and Lee 
Harvey Oswald arises from the testimony of Oswald’s mother, Mar- 
guerite Oswald. When appearing before the Commission, Mrs. 
Oswald related that on November 23,1963, before Ruby shot Oswald, 
FBI Agent Bardwell D. Odum showed her a picture of a man she 
believed was Jack Ruby, and asked whether the man shown was 
familiar to her. Odum had first attempted to see Marina Oswald, but 
Marguerite refused to allow Marina to be disturbed at that time.1*e4 
In the course of Marguerite’s testimony, the Commission asked the 
FBI for a copy of the photograph displayed by Odum to her. When 
Marguerite viewed the photograph provided the Commission, she 
stated that the picture was different from the one she saw in November, 
in part because the “top two corners” were cut differently and because 
the man depicted was not Jack Ruby.11Q5 

The Commission has investigated this matter and determined that 
Special Agent Odum did show a picture to Marguerite Oswald for 
possible identification but that the picture was not-of Jack Ruby. 
On November 22 the CIA had provided the FBI with a photograph 
of a man who, it was thought at the time, might have been associated 
with Oswald. To prevent the viewer from determining precisely 
where the picture had been taken, FBI Agent Odum had trimmed the 
background from the photograph by making a series of straight cuts 
which reduced the picture to an irregular hexagonal shape.lls6 The 
picture which was displayed by the Commission to Marguerite Oswald 
was a copy of the same picture shown her by Agent Odum; however, 
in supplying a duplicate photograph for Commission use the FBI 
had cropped the background by cutting along the contours of the 
body of the man shown,“sT resulting in a photograph without any 
background, unlike the first photograph Marguerite viewed on No- 
vember 23. Affidavits obtained from the CIA and from the two FBI 
agents who trimmed the photographs established that the one shown to 
Mrs. Oswald before the Commission, though trimmed differently from 
the one shown her on November 23, was a copy of the same picture. 
Neither picture was of Jack Ruby.11Q8 The original photograph had 
been taken by the CIA outside of the United States sometime between 
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July 1, 1963, and November 22, 1963, during all of which time Ruby 
was within the country.1199 

Ruby’s Background and Associations 

In addition to examining in detail Jack Ruby’s activities from 
November 21 to November 24 and his possible acquaintanceship with 
Lee Harvey Oswald, the Commission has considered whether or not 
Ruby had ties with individuals or groups that might have obvi- 
ated the need for any direct, contact near the time of the assassination. 
Study of Jack Ruby’s background, which is set out more fully in 
appendix XVI, leads to the firm conclusion that he had no such ties. 

Business activities.-Ruby’s entire life is characteristic of a rigor- 
ously independent person. He moved from his family home soon 
after leaving high school at age 16, although a “family” residence has 
been maintained in Chicago throughout the years.12oo Later, in 194’7,- 
he moved from Chicago to Dallas and maintained only sporadic con- 
tact with most of his fa.mily.1201 For most of his working years and 
continuously since 194’7, Jack Ruby was self -employed.‘202 Although 
he had partners from time to time, the partnerships were not lasting, 
and Ruby seems to have preferred to operate independently. 

Ruby’s main sources of income were his two nightclubs-the Carou- 
sel Club and the Vegas Club-although he also frequently pur- 
sued a number of independent, short-lived business promotions. 
(Ruby’s business dealings are described in greater detail in app. 
XVI.) At the time of the assassination, the United States claimed 
approximately $44,000 in delinquent taxes, and he was in substantial 
debt to his brother Earl and to his friend Ralph Pau1.‘2o3 However, 
there are no indications that Earl Ruby or Ralph Paul was exerting 
pressure for paymenh or that Ruby’s tax liabilities were not susceptible 
to an acceptable settlement. Ruby operated his clubs on a cash basis, 
usually carrying large amounts of cash on his person ; thus there 1s 
no particular significance to the fact that approximately $3,000 in 
cash was found on his person and in his automobile when arrested. 
Nor do his meager financial records reflect any suspicious activities. 
He used his bank accounts only infrequently, with no unexplained 
large transactions; and no entries were made to Ruby’s safe-deposit 
boxes in over a year prior to the shooting of Oswald.1204 There is 
no evidence that Ruby received any sums after his arrest except royal- 
ties from a syndicated newspaper article on his life and small contri- 
butions for his defense from friends, sympathizers, and family 
members.1205 

Ruby’s political a&i&ties.-Jack Ruby considered himself a Dem- 
ocrat, perhaps in part because his brother Hyman had been active 
in Democratic ward politics in Chicago.12o6 When Ruby was arrested, 
police officers found in his apartment, 10 political cards urging the 
election of the “Conservative Democratic slate,” 1207 but the Commis- 
sion has found no evidence that Ruby had distributed that literature 
and he is not known ever to have campaigned for any political candi- 
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dates.120a None of his friends or associates expressedany knowledge 
that he belonged to any groups interested in political issues, nor did 
they remember that he had discussed political problems except on rare 
occasions.i209 

As a young man, Ruby participated in attacks upon meetings of the 
German-American Bund in Chicago, but the assaults were the efforts 
of poolhall associates from his predominantly Jewish neighborhood 
rather than the work of any political group. His only other known 
activities which had any political flavor possessed stronger overtones 
of financial self-interest. In early 1942 he registered a copyright for 
a placard which displayed an American flag and bore the inscription 
“Remember Pearl Harbor.” The placard was never successfully pro- 
moted. At other times, he is reported to have attempted to sell busts 
of President Franklin D. Roosevelt.1210 The rabbi of Ruby’s syna- 
gogue expressed the belief that Ruby was too unsophisticated to 
grasp or have a significant interest in any political creed.12” Al- 
though various views have been given concerning Ruby’s attitude 
toward President Kennedy prior to the assassination, the over- 
whelming number of witnesses reported that Ruby had considerable 
respect for the President, and there has ,been no report of any 
hostility toward him.‘*” 

There is also no reliable indication that Ruby was ever associated 
with any Communist or radical causes. Jack Ruby’s parents were 
born in Poland in the 1870% and his father served in the Czarist 
Russian army from 1893-98. Though neither parent became a citizen 
after emigrating to the United States in the early 1900’s, the evi- 
dence indicates that neither Ruby nor his family maintained any 
ties with relatives in Europe.‘*ls Jack Ruby has denied ever being 
connected with any Communist activities. The FBI has reported 
that, prior to the shooting of Oswald, its nationwide files contained 
no information of any subversive activities by Ruby.121a In addi- 
tion, a Commission staff member has personally examined all sub- 
versive activities reports from the Dallas-Fort Worth office of the 
FBI for the year 1963 and has found no reports pertaining to Jack 
Ruby or any of his known acquaintances.1216 

The Commission has directed considerable attention to an allega- 
tion that Jack Ruby was connected with Communist Party activities 
in Muncie, Ind. On the day after Oswald’s death, a former resident 
of Muncie claimed that between 1943 and 1947 a Chicagoan resembling 
Ruby and known to him as Jack Rubenstein was in Muncie on three oc- 
casions and associated with persons who the witness suspected were 
Communists. The witness stated that the man resembling Ruby visited 
Muncie during these years as a guest of the son-in-law of a now-de- 
ceased jeweler for whom the witness worked.**16 A second son- 
in-law of the jewelry store owner suggested that he may have known 
Ruby while the two resided in Chicago,l*” but the son-in-law whom 
Ruby allegedly visited disclaimed any acquaintanceship with 
Ruby:*l* Both sons-in-law denied any Communist activities and 
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the Commission has found no contrary evidence other than the 
testimony of the witness. 

On the first two occasions on which Ruby is alleged to have been 
in Muncie, military records show him to have been on active military 
duty in the South.‘210 The witness also said that the man he knew 
as Rubenstein owned or managed a nightclub when he met him, but 
the Commission has no reliable evidence that Jack Ruby ever owned 
or worked in any nightclubs when he lived in Chicago.1220 The wit- 
ness further stated that on one occasion he found the name of Jack 
Rubenstein, or perhaps a similar name, together with the names of 
others he believed were Communists, on a list which had been left 
in a room above the jewelry store after a meeting held there. The 
witness said he gave the list to his wife’s cousin, now deceased, who 
was then the chief of detectives in Muncie.1221 However, neither 
the list nor a person identifiable as Jack Ruby has been located after 
a thorough search by the FBI of its own files and those of the Muncie 
Police Department, the Indiana State Police, and other agencies.‘222 
The witness did not recall seeing Rubenstein in Muncie during the 
period of that meeting, and he had never heard Rubenstein say any- 
thing which would indicate he was a Communist.1223 

The FBI has interviewed all living persons who the witness stated 
were involved with Ruby in Communist activities in Muncie. One 
person named by the witness was known previously to have been 
involved in Communist Party activities, but subversive activities files 
have revealed no such activities for any of the others.1224 The ad- 
mitted former Communist denied knowing Ruby and stated that the 
jewelry store owner was not known to him as a Communist and that 
Communist meetings were never held above the store.‘226 All other 
Muncie residents named by the witness as possible associates of Ruby 
denied knowing Ruby. 1226 Similarly, fellow employees of the witness 
whom he did not claim were Communists knew of no Communist 
activities connected with the jewelry store owner or any visits of Jack 
Ruby, and FBI informants familiar with Communist activities in 
Indiana and Chicago did not know of any participation by Ruby.1227 
Finally, the witness testified that even though he believed as early as 
1947 that all of the persons named by him were Communists he had 
never brought his information to the attention of any authority inves- 
tigating such activit.ies, except for providing the alIeged list to his 
cousin.1228 The Commission finds no basis for accepting the witness’s 
testimony. 

The Commission has also investigated the possibility that Ruby was 
associated with ultraconservative political endeavors in Dallas. Upon 
his arrest, there were found in Ruby’s possession two radio scripts of 
a right-wing program promoted by H. I,. Hunt, whose polit.ical views 
are highly conservative. Ruby had acquired the scripts a few weeks 
earlier at the Texas Products Show, where they were enclosed in bags 
of Hunt food products. Ruby is reported to have become enraged 
when he discovered the scripts, and threatened to send one to “Ken- 
nedy *” 1220 He is not known to have done anything with them prior to 
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giving one to a radio announcer on Nevember 23 ; and on that day he 
seemed to confuse organizations of the extreme right with those of the 
far left.lZ30 On November 21, Ruby drove Connie Trammel, a young 
college graduate whom he had met some months previously, to the 
office of Lamar Hunt, the son of H. L. Hunt, for a job interview. Al- 
though Ruby stated that he would like to meet Hunt, seemingly to es- 
tablish a business connection, he did not enter Hunt’s office with her.‘%l 

An allegation that Ruby was a visitor at the home of Maj. Gen. 
Edwin A. Walker (Resigned, U.S. Army) appears totally unfounded. 
The allegation was made in late May 1964 to an agent of the U.S. 
Secret Service by William McEwan Duff. Duff, who was discharged 
from military service in June 1964 because of a fraudulent enlistment, 
disclaimed any knowledge of Ruby or Oswald when questioned by 
FBI agents in January 1964.1232 

Another allegation connecting Jack Ruby with right-wing activi- 
ties was Mark Lane’s assertion, mentioned previously, that an un- 
named informant told him of a meeting lasting more than 2 hours in 
the Carousel Club on November 14,1963, between Jack Ruby, Patrol- 
man J. D. Tippit, and Bernard Weissman.1Z33 Although the name of 
Lane’s informant has never been revealed to the Commission, an in- 
vestigation has been conducted in an effort to find corroboration for the 
claimed Tippit, Weissman, and Ruby meeting. No employee of the 
Carousel Club has any knowledge of the meeting described by Lane.lzs4 
Ruby and Weissman both deny that such a meeting occurred, and 
05cer Tippit’s widow has no knowledge that her late husband ever 
went to the Carousel C1ub.lzs5 

Some confusion has arisen, however, because early Friday after- 
noon, November 22, Ruby remarked that he knew the Tippit who 
had been shot by Oswald. Later Ruby stated that he did not 
know J. D. Tippit but that his reference was to G. M. Tippit, a mem- 
ber of the special services bureau of the Dallas Police Department who 
had visited Ruby establishments occasionally in the course of his o5cial 
duties.1236 Larry Crafard was unable to recognize photographs of 
J. D. Tippit and had no recollection of a Tippit, Weissman, and Ruby 
meeting at any time.lz3’ However, uncertainty was introduced when 
Crafard identified a photograph of Bernard Weissman as resembling a 
man who had visited the Carousel Club and had been referred to by 
Ruby as “Weissman.” 12s8 In a subsequent interview Crafard stated 
that he believed Weissman was a detective on the Dallas Police Depart- 
ment, that his first name may have been Johnny, and that he was in 
his late thirties or early forties.123D- As set forth previously, Bernard 
Weissman was a 26-year-old New York carpet salesman. Crafard 
added “I could have my recollection of a Mr. Weissman mixed up 
with someone else”.‘2*0 

Ruby’s conduct on November 22 and 23,1963, corroborates his denial 
that he knew Bernard Weissman. Ruby expressed hostility to the 
November 22 full-page advertisement to many persons. To none 
did he give any indication that he was familiar with the person listed 
as responsible for the aclvertisement.1241 His attempt on November 23 

368 



to trace the holder of the post office box shown on the “Impeach Earl 
Warren” sign and to locate Weissman’s name in a Dallas city direc- 
tory 12*2 also tends to indicate that in fact he was not familiar with 
Weissman. Had he been involved in some type of unlawful activity 
with Weissman, it is highly unlikely that Ruby would have called 
attention to Weissman as he did. 

Investigation has disclosed no evidence that Officer J. D. Tippit was 
acquainted with either Ruby or Oswald. Neither Tippit’s wife nor his 
close friends knew of such an acquaintanceship.1z43 Tippit was not 
known to frequent nightclubs x** and he had no reason during the 
course of his police duties to enter Ruby’s c1ubs.1245 Although at the 
time of the assassination Tippit was working weekends in a Dallas 
restaurant owned by a member of the John Birch Society, the 
restaurant owner stated that he never discussed politics with Tippit. 
Persons close to Tippit related that Tippit rarely discussed political 
matters with any person and that he was a member of no political 
organization.‘24T Telephone records for the period following Septem- 
ber 26,1963, revealed no suspicious long-distance calls from the Tippit 
household.1248 

Tippit’s encounter with Oswald following the shooting of the Presi- 
dent is indicative of no prior association between the two men. Police 
radio logs show that, as part of general directions issued to all officers 
immediately after the assassination, Tippit was specifically directed 
to patrol the Oak CliB area where he came upon Oswald.1Z4B His 
movement from the area which he had been patrolling into the central 
Oak Cliff area was also in conformity with the normal procedure 
of the Dallas Police Department for part01 cars to cover nearby 
districts when t.he patrol cars in that district became otherwise en- 
gaged, as occurred after the assassination.1250 Oswald fit the general 
description, which, 15 minutes after the assassination, was broadcast to 
all police cars of a suspect described by a bystander who had seen 
Oswald in the sixth-floor window of the Texas School Book Deposi- 
tory.1251 There is thus no basis for any inference that, in approaching 
Oswald, Tippit was acting other than in the line of police duty. 

Allegations of Cuban activity.-No substantiation has been found 
for rumors linking Ruby with pro- or anti-Castro Cuban activities,‘%* 
except for one incident in January 1959 when Ruby made preliminary 
inquiries, as a middleman, concerning the possible sale to Cuba of 
some surplus jeeps located in Shreveport, La., and asked about the 
possible release of prisoners from a Cuban prison. No evidence has 
been developed that the project ever became more than a “possibility”‘. 
Ruby explained that in early 1959 United States sentiment toward 
Cuba was still favorable and that he was merely pursuing a money- 
making ol~portunity.‘253 

During the period of the “jeep sale”, R. D. Matthews, a gambler 
and a “passing acquaintance” of Ruby, returned to Dallas from Ha- 
vana where he had been living. In mid-1959, he returned to Cuba 
until mid-1960.1254 On October 3,1963, a telephone call was made from 
the Carousel Club to Matthe.ws’ former wife in Shreveport.lZ5 No 
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evidence has been uncovered that Matthews was associated with the 
sale of jeeps or the release of prisoners or that he knew of Oswald 
prior to the assassination.‘2”6 Matthews’ ex-wife did not recall the 
phone call in October of 1963, and she asserted that she did not know 
Jack Ruby or anybody working for hirnJZ5? 

In September 1959, Ruby traveled to Havana as a guest of a close 
friend and known gambler, Lewis ,J. McWillie. Both Ruby and 
McWillie state the trip was purely socia1.1258 In January 1961, 
McWillie left Cuba with strong feelings of hostility to the Castro 
regime. In early 1963, Ruby purchased a pistol which he shipped to 
McWillie in Nevada, but McWillie did not accept the package.1258 
The Commission has found no evidence t.hat McWillie has engaged in 
any activities since leaving Cuba that are related to pro- or anti-Castro 
political movements or that he was involved in Ruby’s abortive jeep 
transaction. 

The Commission has also received evidence that in April 1962, a 
telegram sent to Havana, Cuba, was charged to the business telephone 
of Earl Ruby, brother of Jack Ruby.l*” Earl Ruby stated that he 
was unable to recall that telegram but testified that he had never trav- 
eled to Cuba nor had any dealings with persons in Cuba.1261 Jack 
Ruby is not known t,o have visited his brother at that time, and during 
that period Earl and Jack did not maintain a close relationship.1262 
Earl Ruby is not known to have been involved in any subversive 
activities.12es 

Finally, examination of FBI information relative to Cuban groups 
in the Dallas-Fort Worth area for the year 1963 fails to disclose any 
person who might provide a link between Ruby and such group~.‘~’ 
The Central Intelligence Agency has no information suggesting that 
Jack Ruby or any of his closest associates have been involved in any 
type of revolutionary or subversive Cuban activity.‘2q 

f’osaib&? wnderuwrld connect&ma.--The Commission has investi- 
gated Ruby’s possible criminal activities, looking with particular 
&oncern for evidence that he engaged in illegal activities with mem- 
bers of the organized underworld or that, on his own, he was a pro- 
moter of illegal endeavors. The results of that investigation are more 
fully detailed in appendix XVI. Ruby was reared in a Chicago 
neighborhood where he became acquainted with local criminals and 
with persons who later became criminals. Throughout his life, Ruby’s 
friendships with persons of that character were limited largely to 
professional gamblers, although his night club businesses brought him 
in contact with persons who had been ‘convicted of other offenses. 
There is no credible evidence that Ruby, himself, gambled on other 
than a. social basis or that he had any unpaid gambling debts.‘268 He 
had never been charged with a felony prior to his attack on Oswald; 
his only encounters in Chicago stemmed from ticket scalping and the 
unauthorized sale ,of copyrighted music; and, in Dallas, his law vio- 
lations, excluding traffic charges, resulted from the operation of his 
clubs or outbursts of temper.1267 Ruby has disclaimed that he was 
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associated with organized criminal activities, and law enforcement 
agencies have confirmed that denia1.‘268 

Investigatim of George Senator.--In addition to examining Ruby’s 
own activities and background, the Commission has paid careful atten- 
tion to the activities and background of George Senator, Ruby’s 
roommate and one of his closest friends in Dallas. Senator was inter- 
rogated by staff members over a 2-day period; he provided a detailed 
account of his own life and cooperated fully in all aspects of the 
Commission’s inquiry into the activities of Jack Ruby. 

Senator was 50 years old at the time Ruby shot Oswald. He had 
been born September 4, 1913, in Gloversville, N.Y., and had received 
an eighth grade education. Upon leaving school, he worked in Glov- 
ersville and New York City until about age 25. For the next few 
years he worked in various restaurants and cafeterias in New York 
and Florida until enlisting in the Army in August 1941.126g After his 
honorable discharge in September 1945, Senator was employed for 
most of the next 13 years selling inexpensive dresses throughout the 
South and Southwest. In the course of that employment he moved 
to Dallas where he met Jack Ruby while visiting Ruby’s Vegas Club 
in about 1955 or 1956.‘*‘O Ruby was one of many who helped Senator 
when he encountered financial difficulties during the years 1958 to 
1962. For a while in 1962, Ruby provided room and board in ex- 
change for Senator’s help in his clubs and apartment. In August 
1963, Senator was unable to maintain his own apartment alone follow- 
ing his roommate’s marriage. Ruby again offered to help and on 
November 1, 1963, Senator moved into Ruby’s apartment.lz71 The 
Commission has found no evidence that Senator ever engaged in any 
political activities. 1272 

Against this background the Commission has evaluated Senator’s 
account of his own activities on November 22, 23, and 24. When 
questioned by Dallas and Federal authorities hours after the shooting 
of Oswald, Senator omitted mention of having accompanied Ruby 
to photograph the “Impeach Earl Warren” sign on Saturday morning. 
Senator stated to Commission staff members that in the interviews of 
November 24 he omitted the incident because of oversight.lms How- 
ever, he spoke freely about it in his sworn testimony and no inaccu- 
racies have been noted in that portion of his testimony. Senator also 
failed to mention to the Commission and to previous interrogators 
that, shortly after Ruby left their apartment Sunday morning, he 
called friends, Mr. and Mrs. William Downey, and offered to visit their 
apartment and make breakfast for them.lm4 Downey stated, in June 
1964, that Senator said he was alone and that, after Downey declined 
the offer, Senator remarked that he would then go downtown for 
breakfast.1275 When told of Downey’s account, Senator denied it and 
explained that the two were not friendly by the time Senator left 
Dallas about six weeks after the assassination.‘278 

The Commission also experienced difficulty in ascertaining the 
activities of Senator on November 22 and 23. He was unable to ac- 
count specifically for large segments of time when he was not with 
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Ruby?277 And, as to places and people Senator says he visited on 
those days prior to the time Oswald was shot, the Commission has 
been unsuccessful in obtaining verificat.ion.1278 Senator admitted that 
he had spent much of that time drinking but denied that he was 
intoxicated?*79 

It is diflicult to know with complete certainty whether Senator 
had any foreknowledge of the shooting of Oswald. Ruby testified that 
at about lo:15 a.m. on Sunday morning, November 24, he said, in 
Senator’s presence, “If something happened to this person, that then 
Mrs. Kennedy won’t have to come back for the trial.” 1280 According to 
Ruby, this is the most explicit statement he made concerning Oswald 
that morning.1281 Senator denies any knowledge of Ruby’s inten- 
tions.1282 

Senator’s general response to the shooting was not like that of a per- 
son seeking to conceal his guilt. Shortly before it was known that 
Ruby was the slayer of Oswald, Senator visited the Eatwell Restaurant 
in downtown Dallas. Upon being informed that Ruby was the at- 
tacker, Senator exclaimed, “My God,” in what appeared to be a genu- 
inely surprised tone.l*= He then ran to a telephone, returned to gulp 
down his coffee, and quickly departed.== He drove promptly to the 
home of James Martin, an attorney and friend. Martin recalled that 
Senator’s concern was for his friend Ruby and not for himself.‘*= 
Martin and Senator drove to the Dallas Police Department where Sen- 
ator voluntarily submitted himself to police questioning, and gave in- 
terviews to newspaper and television reporters.‘**” The Commission 
has concluded, on the basis of its investigation into Senator’s back- 
ground, activities, and reaction to the shooting, that Senator did not 
aid or conspire with Jack Ruby in the killing of Oswald. 

Ruby’s activities preceding President’s trip.--In addition to the 
broad investigation into Ruby’s background and associations, the 
Commission delved particularly into Ruby’s pattern of activities dur- 
ing the 2 months preceding President Kennedy’s visit to Dallas in 
order to determine whether there was unusual conduct which might 
be linked to the President’s forthcoming trip. 

The Commission has been able to account specifically for Jack Ruby’s 
presence in Dallas on every day after September 26, 1963, except 
five-September 29,30 and October 11’14, and 2Aand there is no evi- 
dence that he was out of the Dallas-Fort Worth area on those days.12*7 
The report of one person who saw Ruby on September 28 indicates that 
Ruby probably remained in Dallas on September 29 and 30,‘288 when 
Oswald was in Mexico City. The Commission has looked for but has 
found no evidence that Ruby traveled to Mexico at that time.128Q Both 
Ruby and Ralph Paul have stated that Ruby did not leave the Dallas- 
Fort Worth area during September, October, or November 1963.1200 

During October and November of 1963, Jack Ruby maintained his 
usual vigorous pace of business activities. In particular, he directed 
considerable attention to his two nightclubs and to other business 
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promotions.1291 During the final month before the Kennedy trip, his 
time was increasingly occupied with personnel problems at both his 
clubs. There is no indication that he devoted less than full atten- 
tion to these matters or that he appeared preoccupied with other af- 
fairs. His acquaintances did feel that Ruby seemed depressed and 
concerued that his friends were deserting him.1292 However, there 
were no signs of secretive conduct. 

Scrutiny of Ruby’s act,ivities during the several days preceding 
the President’s arrival in Dallas has revealed no indication of any 
uuusual activity. Ruby is remembered to have discussed the Presi- 
dent’s impending trip with only two persons and only briefly.lzgS 
Two newspapers containing a description of the expected motorcade 
routes through Dallas and Fort Worth were found in Ruby’s car at 
the time of this arrest. However, such papers circulated widely in 
Dallas, and Ruby’s car, like his apartment, was so cluttered with other 
newspapers, notebooks, brochures, cards, clothing, and personal 
items lps4 that there is no reason to attach any significance to the papers. 

Aside from the results of the Commission’s investigation repo&ed 
above, there are other reasons to doubt that Jack Ruby would have 
shot Oswald as he did if he had been involved in a conspiracy to carry 
out the assassination, or that he would have been delegated to perform 
the shooting of Oswald on behalf of others who were involved in 
the slaying of the President. By striking in the city jail, Ruby was 
certain to be apprehended. An attempt to silence Oswald by having 
Ruby kill him would have presented exceptionally grave dangers to 
any other persons involved in the scheme. If the attempt had failed, 
Oswald might have been moved to disclose his confederates to the 
authorities. If it succeeded, as it did, the additional killing might 
itself have produced a trail to them. Moreover, Ruby was regarded 
by most persons who knew him as moody and unstable-hardly one to 
have encouraged the confidence of persons involved in a sensitive con- 
spiracy.12B5 

Since. his apprehension, Jack Ruby has provided the Federal au- 
thorities with several detailed accounts of his activities both preced- 
ing and following the assassination of President Kennedy. Ruby has 
shown no reluctance to answer any questions addressed to him. The 
accounts provided by Ruby are consistent with evidence available to 
the Commission from other sources. 

These additional considerations are thus fully consistent with the 
results of the Commission’s investigation. Rumors of a connection 
between Ruby and Oswald have proved groundless, while exam- 
ination of Ruby’s background and associations, his behavior prior to 
the assassination, and his activities during the November 22-24 week- 
end has yielded no evidence t,hat Ruby conspired with anyone in 
planning or executing the killing of Lee Harvey Oswald. Whatever 
the legal culpability of Jack Ruby for his act of November 24, the 
evidence is persuasive that he acted independently in shooting Oswald. 
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CONCLUSION 
Based upon the investigation reviewed in this chapter, the Commis- 

sion concluded t at there is no credible evidence that Lee Harvey 
Oswald was part of a conspiracy to assassinate President Kennedy. 
Examination of t e facts of the assassination itself revealed no indica- 
tion that Oswald 

i 

as aided in the planning or execution of his scheme. 
Review of Oswal ‘s life and activities since 1959, although productive 
in illuminating t e character of Lee Harvey Oswald (which is dis- 
cussed in the ne t chapter), did not produce any meaningful evi- 
dence of a cons iracy. The Commission discovered no evidence 
that the Soviet nion or Cuba were involved in the assassination 
of President Ker’ nedy. Nor did the Commission’s investigation of 
Jack Ruby prod 
of Oswald was p rt of a conspiracy. The conclusion that there is no 
evidence of a co 

‘. 

ce any grounds for believing that Ruby’s killing 

spiracy was also reac.hed independently by Dean 
Rusk, the Seer% ry of State; Robert S. McNamara, the Secretary of 
Defense; C. Dou las Dillon, the Secretary of the Treasury; Robert F. 
Kennedy, the At rney General ; J. Edgar Hoover, the Director of the 
FBI ; John A. M Cone, the Director of the CIA ; and James J. Row- 
ley, the Chief of the Secret Service, on the basis of the information 
available to each of them.12e” 
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